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اَبَر بحران سالمند ی 
پیش بینی می شود در سال ۱۴۳۰ ما ۳ برابر جمعیت فعلی سالمند داشته باشیم
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ضربه افشای  رانت اطلاعاتی به بورس
بورس در ۶ ماه اخیر شرایط متفاوتی را تجربه کرد به طوریکه بیشترین 
ضربه به بازار ســرمایه به خاطر افشــای رانــت اطلاعاتی نرخ خوراک 

پتروشیمی بود.
شــاخص کل بورس در ابتدای معاملات ســال ۱۴۰۲ توانست وضعیت 

مناسبی داشته باشد و وضعیت صعودی را ادامه دهد.
شاخص کل بورس در اسفند ماه سال ۱۴۰۲ توانسته بود تا نزدیک فتح 
مجــدد قلــه ۲ میلیون واحد پیش برود. به طوریکه در فروردین ماه قله ۲ 

میلیون واحد فتح شد.
در روز اول فروردین سال ۱۴۰۲ بود که شاخص کل به عدد یک میلیون 

و ۹۹۸ هزار و ۳۲۶ واحد رسید.
شاخص کل در فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۲ وضعیت مناسبی را داشت 
و توانســت قله جدید ۲ میلیون و ۵۴۱ هزار واحد را ثبت کند. اما به یک 
باره با این که وضعیت بورس به شدت صعودی شده بود و ارزش معاملات 

خرد به بالای ۲۴ هزار میلیارد تومان رسیده بود بورس در ۱۷ اردیبهشت 
ماه با ریزش مواجه شد.

بعد از ۵۰ روز و انتشار نرخ خوراک گاز شرکت های پتروشیمی مشخص 
شد که پشت پرده ریزش ۱۷ اردیبهشت ماه چه بوده است و رانت خبری 
عده ای که از محتوای نامه اطلاع داشتند باعث ریزش بورس شد.بورس 
با یک ریزش ســنگین بیش از ســه ماه اصلاح کرد که دلایل متعددی از 
جمله افزایش نرخ بهره بین بانکی، نگرانی سرمایه گذاران از آینده بورس، 
سیگنال توافق باعث این اصلاح سنگین شد، شاخص کل در مدت ۳ ماه 
ریزش بیش از ۲۳ درصد افت کرد و بسیاری از نمادهای شاخص ساز به 
کما رفتند.اما در مرداد و ابتدای شــهریور ماه شــاخص یک روند مجدد 
صعــودی را آغــاز کردبه طوریکه دقیقاً در نقطه یک میلیون و ۹۴۱ هزار 
واحد حمایت شد و اگر این حمایت توسط بازارساز انجام نمی شد، شاخص 

کل تا محدوده یک میلیون و ۸۳۶ هزار واحد سقوط می کرد.

چالش های پیش روی بازار سرمایه طی 6 ماه اخیر؛ 

محمدابراهیم رئیسی
کارشناس حوزه آب 

 آب بسته بندی و منابع 
آبی کشور

هلن عصمت پناه
کارشناس بازار سرمایه

محمدرضا رضایی کوچی
 رییس کمیسیون عمران مجلس 

حرکت بورس بر خلاف 
انتظار

 یک کارشناس اقتصادی در 
گفت و گو با »نقش اقتصاد« عنوان کرد:

 لزوم هدایت نقدینگی  
به سمت  استوک مارکت ها و  

بازار کریپتو

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد 

غول نفتی روسیه مقاوم 
در برابر تحریم  ها

رییس اتاق ایران: تولید ناخالص داخلی ایران
 ۴۰ درصد  عربستان است

 FATF تصویب می شود؟

واردات خودروی دست دوم 
شاید وقتی دیگر!

هزینه 2۰۰ میلیون تومانی 
آماده سازی زمین برای دولت

 رئیس سازمان بورس اعلام کرد

خروج سیمان و فولاد از بورس 
کالا منتفی است

»نقش اقتصاد« از پیامد های سنگین تعطیلی دولت در آمریکا 
گزارش می دهد

اقتصاد آمریکا در بحران

تهدید سودآوری صندوق های بازنشستگی

  با خروج صنایع از بورس کالاچه اتفاقی می افتد

  در روزهای گذشته، جار و جنجال های زیادی در 
آمریکا با محوریت عدم تصویب لایحه بودجه این 

کشور در کنگره آمریکا، به راه افتاده است. در 
این راستا، از یک سو دولت بایدن و دموکرات ها 

خواهان تصویب لایحه بودجه ارائه شده به 
نهادهای قانونگذاری آمریکا هستند و در نقطه 

مقابل، جمهوریخواهان و به طور خاص شخصیت 
ها و طیف های تندروی این جریان 

سیاسی)نزدیکانِ ترامپ(، با برخی مسائل در 
لایحه بودجه پیشنهادی موافقت ندارند و قائل به 

اجرای برخی اصلاحات و تغییرات در قالب آن 
هستند. 
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بروز حق شناس کارشناس اقتصادی درخصوص بازار 
رهن و اجاره مسکن در تهران و افزایش نجومی قیمت 
اجاره بها گفت: یک نســبتی در علم اقتصاد داریم به 
نام ROA یعنی بازده دارایی، به این معنا که اگر قیمت 
مســکن افزایش یابد باید انتظار افزایش اجاره بها را 

نیز داشته باشیم...
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آیت اسدی
 عضو کارگری شورایعالی کار

تعاونی های مسکن کارگری 
در اغما

47

استراتژی صحیح
 بازار سرمایه
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با حضور رئیس جمهور و جمعی از اعضای هیئت دولت، مسئولان استان اصفهان و مدیرعامل فولاد مبارکه، واحد اول گازی 
نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه اصفهان که به نام »شهید حاج احمد کاظمی« مزین شده است به عنوان اولین واحد 
نیروگاهی کلاس F صنایع در محل مصرف، راه اندازی شد تا گام بلندی برای تأمین پایدار برق موردنیاز این صنعت و جبران 

ناترازی برق شبکه سراسری برداشته شده باشد.
به گزارش خبرنگار فولاد، آیت الله سید ابراهیم رئیسی، روز جمعه هفتم مهرماه، در جریان دومین سفر استانی خود به اصفهان، 
پس از بازدید از مرحله اول انتقال آب از دریای عمان به اصفهان که با مشارکت و سرمایه گذاری ویژه فولاد مبارکه در حال 
انجام اســت، با حضور در معراج الشــهدای فولاد مبارکه به مقام شــامخ شــهدا ادای احترام و پس از آن، از خطوط تولید فولاد 
مبارکه بازدید کرد.وی در ادامه، فاز اول گازی نیروگاه ســیکل ترکیبی »ســردار شــهید حاج احمد کاظمی« این شــرکت را 
راه اندازی کرد و پس از آن، در جمع مدیران و کارکنان فولاد، طی بیاناتی اظهار داشت: برای بنده توفیق ارزشمندی بود که 
در جمع کارکنان، مهندسان، کارگران، مشاوران و مدیران فولاد مبارکه حاضر شوم و از زحمات مدیرعامل و سایر مدیران و 
کارکنان پرتلاش و مخلص این شرکت قدردانی کنم.رئیس جمهور ایران اسلامی با تأکید بر اینکه امروز تولید برای کشور 
یکی از ضرورت های اساسی در حوزه های مختلف است، گفت: خوشبختانه موفقیت هایی در عرصه تولید داشته ایم که باید 
از بابت آن، خداوند متعال را سپاسگزار باشیم.رئیسی تحقق اقتصاد مقاومتی را یکی از ضروریات کشور دانست و گفت: شرط 
اساسی تحقق این امر، استقلال در تولید و رشد آن است. این امر در صنایع مادر، ازجمله فولاد که زیرساخت رشد تولید است، 
اهمیت بیشــتری دارد، زیرا رشــد کمّی، کیفی و تنوع تولید در فولاد می تواند موجب رشــد بسیاری از صنایع پایین دست این 
حوزه شود و در پی رشد صنایع مادر است که رشد صنایع دیگر کشور، زنجیره ارزش افزوده را کامل می کند و این امر در تکمیل 
زنجیره اشــتغال نیز مؤثر اســت. بســیار حائز اهمیت است که برنامه ریزی  فولاد مبارکه برای کامل کردن این زنجیره بسیار 
درست و قابل تقدیر است. امروز در فولاد مبارکه برنامه های بسیار ارزشمندی برای خود تأمینی و خودکفایی انجام شده است.
رئیس جمهور در ادامه سخنان خود با تأکید بر اهمیت پیشگیری از خام فروشی گفت: امروز در فولاد مبارکه برنامه های بسیار 
ارزشــمندی برای خود تأمینی و خودکفایی انجام شــده و این اقدامات گام های بســیار مهمی به شمار می رود. در نظر داشته 
باشیم مادام که یک صنعت، به عنوان مثال در حوزه آب، بتواند آب موردنیاز خود را از محل تصفیه پساب صنعتی و شهری 
تأمین کند یا با اجرای پروژه ای نظیر انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی برای صنایع استان اقدام کند، به یقین گام 

مهمی در جهت خود تأمینی برداشته است.
کار بزرگی که امروز در فولاد مبارکه رقم خورد بسیار مهم است ��

وی با اشاره به اهمیت ورود فولاد مبارکه برای احداث نیروگاه و به بهره برداری رساندن این پروژه گفت: کار بزرگی که امروز 
در فولاد مبارکه رقم خورد بسیار مهم است؛ احداث نیروگاه به صورت مستقل برای صنعت با هدف گذاری ۹۱۴ مگاوات تولید 
برق که امروز ۳۰۷ مگاوات آن بهره برداری شد، گام بسیار مهمی است. اینکه برق خانگی از برق صنعتی جدا باشد و این 
صنعت بتواند برق خود را تأمین کند و همچنین اقدامات فولاد مبارکه در حوزه تأمین آب بسیار حائز اهمیت است.تولید فولاد 
ســبز یکی دیگر از اقدامات بســیار مهم برای کشــور ماست که فولاد مبارکه در این مسیر گام برداشته استرئیس جمهور در 
بخش دیگری از سخنان خود گفت: تولید فولاد سبز یکی دیگر از اقدامات بسیار مهم برای کشور ماست که فولاد مبارکه 
در این مسیر گام برداشته است. فولاد سبز برای کشور ما برخلاف بسیاری از کشورها امکان پذیر است؛ بنابراین هر اقدامی 
که در مسیر تولید فولاد سبز برداشته شود می تواند کشور ما را نسبت به سایر تولیدکنندگان این حوزه متمایز کند.وی با اشاره 
به برنامه ریزی های دشمن برای ضربه زدن به ایران گفت: دشمن به خوبی می داند که ضربه به تولید و اقتصاد یعنی ضربه به 
ایران اسلامی و مردم. تلاش دشمن بر این است که تولید را در کشور متوقف کند و حتی به عقب برگرداند. وقتی ما اعلام 
می کنیم در بهار امسال طبق اعلام مرکز آمار به ۶.۷ درصد رشد رسیده ایم، چنین دستاوردهایی دشمن را سردرگم می کند 
و باور نمی کند که در شرایط تحریم، تحقق این میزان رشد امکان پذیر بوده باشد. اینکه آن ها نمی توانند چنین دستاوردهایی 
را درک کنند به خاطر این اســت که مردم ما را نمی شناســند و درک نمی کنند که به عنوان مثال، در هر کوی و برزن اســتان 
اصفهان، مردم این آمادگی را دارند که از همه آن چیزی که دارند برای خدا مایه بگذارند؛ استانی که ۲۴ هزار شهید آن سرمایه 
و پشــتوانه این کشــور اســت؛ مردم شــهر و دیاری که حاضرند برای آرامش هم میهنان خود شبانه روز تلاش کنند تا محتاج 
دیگران نباشیم و برای اجرای امر ولی امر مسلمین از هیچ کوششی فروگذار نمی کنند. دشمن باید بداند که ما در برابر برنامه های 
آن ها استقلال، آزادی و نظام مقدس جمهوری اسلامی را حفظ می کنیم و سرافرازانه در مقابل دنیا ظاهر می شویم. آن ها 
حتماً دچار اشتباه محاسباتی درباره مردم ما شده اند. وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: امروز در جریان بازدیدی که 
از فولاد مبارکه داشتیم، کارکنان این شرکت اذعان داشتند که سلام ما را به مقام معظم رهبری برسانید و بگویید کارگران 
اجازه نخواهند داد حرف شما روی زمین بماند و اجازه نخواهیم داد دشمن شاد شود؛ حتماً تولید کشور را ارتقا خواهیم داد و 
رشد تولید را در کشور به شرایطی خواهیم رساند که مردم آرامش داشته باشند و شما کارنامه درخشان صنعت فولاد و سایر 
صنایع کشور را پیش روی خود نظاره گر باشید. کارکنان با عزم و اراده پولادین، ایمان قوی و امید به آینده تلاش می کنند.

 کار در فولاد مبارکه با برنامه ریزی دقیق در حال پیشرفت است ��
آیت الله رئیســی ادامه داد: امروز در بازدید کوتاهی که از فولاد مبارکه داشــتم، احســاس کردم کار در این مجموعه کاملًا با 
برنامه ریزی دقیق در حال پیشرفت است. برداشت من این بود که هدف گذاری های بسیار خوبی در این مجموعه انجام شده 
است. به خاطر داشته باشیم مجموعه ای که هدف و برنامه، اراده پولادین و ایمان قوی دارد و گام های استوار برمی دارد حتماً 

به جایگاه برتر و جایی که در شأن اوست خواهد رسید.

در هــر بخش فولاد مبارکــه برای آینده و برای حرکت، 
خودتأمینی، خودکفایی و استقلال برنامه ریزی شده است 
رئیس جمهور تصریح کرد: اگر مســئولان فولاد مبارکه 
می خواستند به جایگاه سی سال قبل اکتفا کنند، نباید این 
گام ها را برمی داشــتند؛ ولی خوشبختانه در هر بخشی از 
این شرکت که وارد شدیم، مشاهده کردیم که برای آینده، 
بــرای حرکــت، خــود تأمینی، خودکفایی و اســتقلال 

برنامه ریزی شده است.
 کارکنان مجموعه فولاد مبارکه دلی مملو  ��

از ایمان و امید به آینده دارند
وی ادامه داد: در فولاد مبارکه برای زنجیره فولاد از سنگ 
تــا رنــگ و تا همه محصولاتی که در زندگی مردم بروز و 
ظهــور دارد، برنامه ریزی وجود دارد. این صنعت زیربنای 
بســیاری از صنایع اســت و در کشور امید ایجاد می کند. 
همچنان که مقام معظم رهبری دو شرط اساسی ایمان و 
امید را به همه ما آموختند، امروز بحمدالله احساس می کنیم 

کارکنان مجموعه فولاد مبارکه دلی مملو از ایمان و امید به آینده دارند.
 اقدامات فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی ارزشمند است ��

رئیسی در ادامه سخنان خود با اشاره به اقدامات فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی گفت: در واقع این اقدامات، 
ارزشمند است و ضرورت هم دارد در شرایطی که صنعت فولاد به لحاظ سودآوری برای صنایع پایین دست بسیار مؤثر است، 
شایسته است که منطقه پیرامونی خود و استان را نیز در زمینه های احداث جاده و پل، بهینه سازی بیمارستان ها و مدارس و 

سایر موارد موردنیاز یاری دهد.
 توسعه صنایع نیاز به سرمایه گذاری دارد ��

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اهمیت سرمایه گذاری در صنعت گفت: صنایع ما نیاز به سرمایه گذاری 
دارند. اگر به این امر توجه کافی نداشته باشیم، مسلماً صنایع در همان نقطه ای که هستند متوقف خواهند شد؛ به عنوان مثال، 
فولاد مبارکه دیگر صنعتی به روز، پیشرفته و مولد نخواهد بود و نخواهد توانست محصولاتی مانند فولاد زنگ نزن و ورق های 

موردنیاز صنایع لوازم خانگی و خودروسازی را تولید کند.
وی تولید انواع محصولات خاص ازجمله فولادهای زنگ نزن را قابل تقدیر دانست و تأکید کرد: این اقدامات بسیار ارزشمند 

است و نباید فراموش کنیم که توسعه این صنایع نیاز به سرمایه گذاری دارد.
رئیسی در همین زمینه خطاب به سایر مسئولان، صاحبان صنایع کشور، نمایندگان مجلس و دست اندرکاران و تصمیم سازان 
و تصمیم گیران کشور گفت: اگر در صنایع کشور سرمایه گذاری نکنیم، صنایع ما عقب مانده خواهند شد و دیگر شاهد پیشرفت 
آن ها نخواهیم بود؛ همچنان که در تمامی دنیا از صنایع خود حمایت می کنند. اگر در صنعت سرمایه گذاری کردیم، مسلماً 

در پی آن بهره برداری خوبی نیز خواهیم داشت.
اگر طی سنوات گذشته، در فولاد مبارکه سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های جدید و محصولات خاص انجام نمی شد، 

قطعاً امروز ما در این نقطه از صنعت فولاد قرار نگرفته بودیم .
رئیس جمهور در همین زمینه تصریح کرد: اگر طی سنوات گذشته در فولاد مبارکه سرمایه گذاری برای اجرای پروژه های 
جدید و محصولات خاص انجام نمی شد، قطعاً امروز ما در این نقطه از صنعت فولاد قرار نگرفته بودیم؛ بنابراین اگر امروز 
نیز سرمایه گذاری نکنیم، در عرصه جهانی حرفی برای گفتن نخواهیم داشت. این راهبرد تمامی صنایع ازجمله خودروسازی 
و لوازم خانگی را نیز شامل می شود. اگر در صنایع نفت و پتروشیمی نیز سرمایه گذاری نکنیم، خواهیم دید که در صنایع و 

میادین مشترک، سهم ما را به راحتی به سود خود جذب خواهند کرد و اجازه برداشت به ما نخواهند داد.
نگاه فولاد مبارکه در خودتأمینی را مورد تشویق قرار می دهیم ��

وی خاطرنشان کرد: با همکاری بسیار ارزشمندی که بین فولاد مبارکه، وزارت صمت و وزارت نیرو صورت گرفته و همچنین 
حمایت هایی که سایر مسئولین در استان به عمل آورده اند، امیدواریم باهمت فولاد مبارکه در بخش آب و برق به خود تأمینی 

برسیم. این کار بسیار بزرگ و ارزشمند است و این نگاه را مورد تشویق قرار می دهیم.
برای بررسی و حل مشکلات صندوق بازنشستگی دستور لازم را صادر کردیم ��

وی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: یکی از مشکلات موجود، موضوع صندوق بازنشستگی فولاد و مشکلات پیرامون 
آن است که دستور رسیدگی به آن را صادر کردیم. درعین حال اصولًا در زمینه پرداخت ها یک اصل را در دولت دنبال می کنیم 
که تاکنون نتوانسته ایم به آن شکل که موردنظر است عمل بکنیم. این اصل، نه پرداخت مساوی، بلکه همان پرداخت عادلانه 
است تا هرکس بر مبنای تلاشی که انجام می دهد به حق خود برسد. اینکه بین یک استان و استان دیگر، بین یک مجموعه 
با مجموعه مشــابه دیگر تفاوت در پرداخت وجود دارد از نکاتی اســت که موجب رنجش اســت و تأکید داریم که عدالت در 

پرداخت ها که موجب رضای خداوند نیز هست هرچه سریع تر انجام شود.
به بهره برداری رسیدن مرحله اول نیروگاه سیکل ترکیبی فولاد مبارکه را مرهون تلاش همه کارگران، کارشناسان و مدیران 
فولاد مبارکه می دانم رئیس جمهور در بخش پایانی سخنان خود به بهره برداری رسیدن مرحله اول نیروگاه سیکل ترکیبی 

فولاد مبارکه را مرهون تلاش همه کارگران، کارشناسان 
و مدیران فولاد مبارکه دانست و گفت: در فولاد مبارکه 
همه در کسب این افتخارات نقش دارند و باید به تلاش 
همه شما که در هر شرایط آب وهوایی کنار خطوط تولید، 
سختی ها را متحمل می شوید و برای کشور اقتدارآفرینی 
می کنید بسیار ارزشــمند است؛ ازاین رو از خانواده های 
محترمــی کــه صبورانه در کنار شــما تلاش می کنند، 

صمیمانه قدردانی می کنم.
وزیر صمت در آیین راه اندازی فاز اول نیروگاه شهید حاج 
احمد کاظمی: برنامه فولاد مبارکه برای پیشــتازی در 
جهان حرکت به سمت فولاد سبز است.عباس علی آبادی 
وزیر صمت گفت: اگر با محدودیت گاز مواجه شــویم، 
تولید نخواهیم داشت. گاز در حکم انرژی نیست؛ در حکم 
خوراک است؛ بنابراین برنامه ای که در فولاد مبارکه برای 
پیشــتازی در جهان مطرح اســت این است که به سمت 
فولاد ســبز برویم.وی گفت: در قرآن کریم، اسم فولاد 
آمده است )وَ أنَزَلنَْا الحَْدِیدَ فِیهِ بأَْسٌ شَدِیدٌ(، این از معجزات قرآن است. چون فقط فولاد با فلزات دیگر متفاوت است و اگر 
حد معینی نیرو به آن وارد شود استحکامش بی نهایت می شود.علی آبادی افزود: نکته دیگر آن که فولاد صنعت مادر است و 
بدون فولاد هیچ صنعتی نمی تواند شکل بگیرد؛ ولی تحولات بزرگی در مسیر فولاد قرار دارد که در بخشی حرکت کرده ایم 
و در بخش های دیگر نیز باید به عنوان پیشتاز حرکت کنیم.وزیر صمت با اشاره به اینکه در دنیا فولاد بیشتر به دو روش کوره 
بلند و احیا مستقیم تولید می شود، گفت: ما در اینجا از احیا مستقیم استفاده می کنیم؛ چون مزیت بهره مندی از گاز را داریم. 
اگر با محدودیت گاز مواجه شویم، تولید نخواهیم داشت.وی در ادامه گفت: گاز در حکم انرژی نیست؛ در حکم خوراک است. 
آب در حکم خنک کننده نیســت، در حکم مواد لازم برای تولید فولاد اســت؛ چون برای خواص مکانیکی به آن نیاز داریم؛ 
بنابراین برنامه ای که در فولاد مبارکه به عنوان پیشتاز در جهان مطرح است این است که به سمت فولاد سبز برویم. ما چون 
از احیای مستقیم استفاده می کنیم می توانیم به فولاد سبز نزدیک بشویم.وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: باتوجه به انرژی 
خورشیدی که برای تولید آن برنامه ریزی شده است این فرصت را خواهیم داشت که هیدروژن تولید و آن را به خط لوله گاز 
تزریق کنیم و مصرف گاز را تا نهایت ممکن کم کنیم و از همان تجهیزات برای تولید فولاد سبز استفاده کنیم که آلودگی 
محیط زیستی چندانی نخواهد داشت.علی آبادی افزود: نکته دیگری که در صحبت های دکتر طیب نیا به آن اشاره شد، اینکه 
تولید محصولات خاص از جمله ورق رنگی و فولاد زنگ نزن، گام های اولیه اســت. گام های مهم تر رفتن به ســمت فولاد 
پیشرفته تر مثل ورق هسته ای است که می تواند نیاز کشور را تأمین کند و در آینده در زنجیره ارزش در خودرو و نیروگاه سازی 

استفاده شود و همچنین ورق هسته ای ایرانی در ژنراتورهای ایرانی مورداستفاده قرار خواهد گرفت.
مدیرعامل فولاد مبارکه: ما مدعی جایگزینی اقتصاد فولادی به جای اقتصاد نفتی هستیم ��

به گزارش خبرنگار فولاد، محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در این آئین ضمن خداقوت به همه کارکنان فولاد 
مبارکه و پیمانکاران برای رکوردزنی در راه اندازی نیروگاه شهید احمد کاظمی باکلاس F اظهار داشت: ۷۰ درصد از تجهیزات 

این نیروگاه از قطعات و تجهیزات تولید داخل است.
وی افزود: همچنین لازم است از تمامی شهدای ایران و قهرمانانی که رکورد انسانیت را در تاریخ ثبت کردند و شهدایی که 

فارغ از افتخارات دفاع مقدس نام آن ها برکت آفرین و حماسه آفرین است قدردانی کنیم.
استان اصفهان از منظر افتخارآفرینی صنعتی نیز پیشتاز است ��

مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه اصفهان خطه حماسه هاست، گفت: استان اصفهان که با تقدیم نزدیک به ۲۳ هزار 
شهید، ۱۰ درصد شهدای کشور را در دفاع مقدس به خود اختصاص داده است، امروز علاوه بر تمدن و فرهنگ تاریخی خود، 
توسط جوانان پیشتاز از منظر افتخارآفرینی صنعتی نیز با تولید نزدیک به ۴۵ درصد فولاد کشور به عنوان قطب تولید فولاد 
ایران شناخته می شود.وی با بیان اینکه فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین دستاورد صنعتی پس از انقلاب و مولود انقلاب 
طرح های توسعه خود را همواره با نام شهدا افتتاح کرده است، ادامه داد: مگا مدول های واحد احیا مستقیم فولاد مبارکه به 
نام شهید حسین خرازی مزین شد؛ پس از آن نورد گرم ۲ فولاد مبارکه به نام سردار سلیمانی کلید خورد و امروز جمع این 
ســه رفیق بهشــتی با نام گذاری نیروگاه فولاد مبارکه به نام شــهید احمد کاظمی، در این شرکت تجلی دوباره ای یافت.وی 
اضافه کرد: عجیب نیست که بگوییم این اتفاقات و افتتاح ها فتح خرمشهر دیگر در صنعت است. امیدوارم به برکت رشادت های 
این عزیزان، خیروبرکت این نیروگاه برای مردم استان و تمامی کشور باشد تا در فصل های پرمصرف شاهد خاموشی صنایع 
نباشیم.طیب نیا در ادامه گفت: انقلاب اسلامی به ما آموخت که توکل بر خدا و تکیه بر اراده ایرانی راه برون رفت از مشکلات 
خواهد بود. امروز در شرایطی قرار داریم که فولاد مبارکه به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده فولاد غرب آسیا و شمال آفریقا در 
شرایط تحریمی و رکود جهانی در این صنعت و علی رغم محدودیت های موجود به اندازه تولید برخی از کشورهای جهان 
به تنهایی تولید فولاد دارد. ما در فولاد مبارکه به تنهایی اندازه کل کشور عربستان، اسپانیا، اتریش، استرالیا و مالزی فولاد 
تولید می کنیم و نقش مؤثر فولاد مبارکه در رسیدن به جایگاه دهم در بین کشورهای تولیدکننده فولاد در جهان، غیرقابل انکار 
است.وی تصریح کرد: این در حالی است که قبل از انقلاب یک میلیون تن فولاد در کشور تولید می شد و امروز شاهد تولید 

۳۰ میلیون تن فولاد در کشور هستیم و ظرفیت ۴۶ میلیون تنی امروز پابرجاست.

امروز در صنعت فولاد کشور به قله ها نزدیک هستیم ��
مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه لازم است در همین زمینه از کلام رهبر معظم انقلاب استفاده کنم و اعلام کنم که 
امروز در صنعت فولاد کشــور به قله ها نزدیک هســتیم، ادامه داد: برای رســیدن به جایگاه هفتم جهانی بر اســاس افق سال 
۱۴۰۴ مسیر چندان زیادی نداریم که اگر تابستان گذشته و زمستان سال قبل با قطعی گاز و برق مواجه نبودیم، می توانستیم 
رتبه هفتم جهان را نیز پشــت ســر بگذاریم.وی اضافه کرد: ما امروز اگر در کشــور موشــک نقطه زن داریم، باید اذعان داشته 
باشیم که فولاد زنگ نزن که سال گذشته در فولاد مبارکه موفق به تولید آن شدیم، دقیقاً به مثابه یک محصول راهبردی در 
صنعت دنیاست.طیب نیا همچنین به تولید ورق فولادی برای تولید لوله های انتقال گازترش در فولاد مبارکه اشاره کرد و 
گفت: دشمن به خیال خام خود فکر می کرد با تحریم کردن ما، پروژه های انتقال نفت و گاز ما را متوقف کرده است؛ اما موفق 
نشد و زمانی که از تحریم راه به جایی نبرد، ما را در سال گذشته مورد بزرگ ترین حمله سایبری صنعت طی چند سال اخیر 
در دنیا قرار داد.وی اضافه کرد: این حمله سایبری از ۱۴ ماه قبل برای فولاد مبارکه طراحی شده بود که به لطف خداوند در 
کمتر از ۳۶ ســاعت با ابتکاراتی که برای اولین بار در کشــور صورت می گرفت، جریان تولید مجدداً در فولاد مبارکه برقرار 
شــد.مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه صنعت فولاد مبارکه همواره مشــکلات خود را با نگاه درون زا حل کرده اســت و 
چشمش به دست دولتمردان نبوده، اظهار داشت: فولاد مبارکه همواره تلاش کرده که خودکفا و خودتأمین باشد؛ صنعتی 
که کوچک ترین تا بزرگ ترین تأسیســات آن وارداتی بوده امروز با بومی ســازی ۱۰۰ هزار قطعه و تجهیز و مواد مصرفی به 
میزان ۹۰ درصد خودکفایی در این حوزه رسیده و بومی سازی ۹۸ درصدی را هدف گذاری کرده است.وی گفت: در مراحل 
مختلف تحریم ، هریک از شرکت های اروپایی که تجهیزات موردنیاز شرکت را به ما تحویل نداده بودند دائماً سراغ می گرفتند 
که آیا تولید شما همچنان پابرجاست و وقتی می دیدند که در این شرایط سخت کارکنان به دستاوردهای بسیار ارزشمندی 
دست یافتند و حتی افزایش ظرفیت را نیز شاهد بوده ایم تعجب می کردند.طیب نیا گفت: امروز نه تنها بسیاری از محصولات 
فولادی که قبلًا وارداتی بود در داخل فولاد مبارکه تولید می شود، بلکه محصولات این شرکت در بسیاری از بازارهای جهانی 

نیز عرضه می شود.
دشمن به خوبی می داند توقف فولاد مبارکه یعنی توقف امید ��

وی در ادامه تصریح کرد: دشمن به خوبی می داند توقف فولاد مبارکه یعنی توقف امید، توقف صنعت و توقف فولاد مبارکه 
یعنی ناامیدی کسانی که سهام فولاد مبارکه را در بورس خریداری کردند.مدیرعامل فولاد مبارکه تصریح کرد: فولاد مبارکه 
به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های بورسی ایران انتفاع بسیاری از مردم عزیز ایران را در بر دارد، فارغ از صندوق های 
استانی و سهام عدالت که زندگی میلیون ها نفر متأثر از آن خواهد بود و ۳۰ درصد سهام فولاد مبارکه مربوط به آن ها است.

وی ادامه داد: طی ۳ سال گذشته، بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد تومان سود بین سهام داران فولاد مبارکه که بین ۶۰ تا ۷۰ میلیون 
افراد مستقیم و غیرمستقیم هستند توزیع شده است که این امر علاوه بر دستاوردهای دیگری است که در فولاد مبارکه از 

قبیل اشتغال حاصل شده است.
هدف ما در فولاد مبارکه انسان سازی برای ساخت یک ایران آباد است ��

مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: هدف ما در فولاد مبارکه فقط تولید فولاد نیست؛ ما هدفمان انسان سازی برای ساخت یک 
ایران آباد و آرمان ما و هدف تعریف شده ما خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیز است.

فولاد فلز مردم و مایه منفعت برای مردم است ��
محمدیاسر طیب نیا ظهر در ادامه گفت: اگر طلا و نقره مایه تفاخر است، فولاد نیز فلز مردم و مایه منفعت برای مردم است. 
در همین راســتا در زمان شــیوع ویروس کرونا فولاد مبارکه اکســیژن تولیدشــده در شــرکت را به صورت رایگان در اختیار 
بیمارستان های درمانگر این ویروس و مردم شریف ایران قرار داد.وی با اشاره به فعالیت های فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های 
اجتماعی نیز گفت: امروز فولاد مبارکه در پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی سرمایه گذاری کرده و باکیفیت ترین 
نیروگاه را وارد مدار تولید کرده و پس از آن سرمایه گذاری در توسعه میادین گازی کشور را در دست اقدام دارد.مدیرعامل فولاد 
مبارکه اضافه کرد: معتقدیم طبق وعده الهی فولاد باید منافع مردم را دربر داشته باشد و به همین دلیل با ورود به توسعه ورزش 
استان، ورزشگاه نقش جهان را تکمیل کردیم و در اختیار مردم شریف استان قرار دادیم؛ همچنین امروز فولاد مبارکه در توسعه 
راه های استان و بهینه سازی مدارس و احداث آن ها نقش آفرینی می کند. اشتغال مستقیم و غیرمستقیم ۳۸۰ هزار نفری ایجاد 
کرده ایم و مفتخریم از اینکه اعلام کنیم امروز صنایع ما از کشتی سازی تا کنسروسازی، از خودروسازی تا لوازم خانگی وابسته 
به محصولات فولاد مبارکه هستند. علاوه بر این باید به خاطر داشته باشیم صنعت فولاد یک صنعتِ صنعت ساز است و حیات 
بسیاری از صنایع با صنعت فولاد آغاز شده است.وی گفت: معتقدیم بر مبنای نظریه مقام معظم رهبری باید صنعت، انسان ساز 
باشــد؛ یعنی برخلاف تئوری توســعه غرب، هدف ما در فولاد مبارکه فقط تولید فولاد نیســت؛ ما هدفمان انسان سازی برای 

ساخت یک ایران آباد و آرمان ما و هدف تعریف شده ما خلق آینده ای بهتر برای ایران عزیز است.
ما مدعی جایگزینی اقتصاد فولادی به جای اقتصاد نفتی هستیم ��

طیب نیا تصریح کرد: ما مدعی جایگزینی اقتصاد فولادی به جای اقتصاد نفتی هستیم که امیدواریم با حمایت های همیشگی 
رئیس جمهور که همواره تولید را رکن رکین اقتصاد قلمداد کرده اند و با حمایت های وزارت صمت، ازاین پس با محدودیت های 
انرژی و ارزی و صدور بخشنامه های خلق الساعه مواجه نباشیم و بتوانیم افتخارات بیشتری برای کشور رقم بزنیم. این تعهد 

ما به خون شهدای گران قدر ایران اسلامی است که فولاد برای ایران بماند و فولاد مردان قله های جدید را فتح کنند.

رئیس جمهور در آیین راه اندازی نیروگاه شهید حاج احمد کاظمی شرکت فولاد مبارکه:

كار در فولاد مباركه با برنامه ریزی دقیق در حال پیشرفت است

گام بلند فولاد مبارکه در تامین برق صنایع



خطر غربگرایی پاشینیان
ارمنستان مسیر حضور نیروهای امدادی ایران را هموار کند

آملی لاریجانی: چرا آنقدر دروغ می گویید؟

احسان موحدیان
روزنامه نگار

گروه سیاســی: این روزها بحرانی انســانی در ارمنستان شکل گرفته که ناشی از کوچ 
اجباری نزدیک به ۱۲۰ هزار جنگ زده و آواره فراری از قراباغ به ارمنستان است.

ساکنان چندهزار ساله قراباغ که نگران تکرار نسل کشی سال ۱۹۱۵ با همکاری باکو 
و ترکیه هســتند، مجبور شــدند با ســرعت فراوان خانه و کاشانه و مشاغل خود را رها 
کنند و با هر وسیله ممکن به سمت شهر گوریس بروند تا جان و مال و ناموسشان در 
امان باشــد، به خصوص که تصاویر و ویدئوهای هولناکی از مثله کردن، شــکنجه و 
کتک زدن نظامیان و غیرنظامیان ارمنی توسط سربازان آذربایجان در قراباغ منتشر 
شده است.در این شرایط ایران کاملًا آماده و علاقمند است تا نیروهای امدادی خود 
را از طریق مرز مشترک دو کشور به ارمنستان بفرستد تا در این وضعیت دشوار یار و 
حامی همسایه قدیمی و بی آزار خود باشند. اما اطلاعاتی که به دست نگارنده رسیده، 
حاکی اســت دولت ارمنســتان برای حضور نیروهای امدادی ایران همکاری لازم را 

ندارد و در این زمینه مشکلاتی را ایجاد کرده است.
متاسفانه دولت آقای پاشینیان ترجیح می دهد برای کمک به آوارگان قراباغ از نیروهای 
آمریکایی و فرانسوی کمک بگیرد که جز صدور بیانیه های توخالی و تماشای آنچه 
در قراباغ گذشت، کار دیگری انجام ندادند و حضور آنها در جنوب ارمنستان و ایروان 
تنها با هدف مقابله با نفوذ روسیه و آسیب زدن به تمامیت ارضی، ثبات و امنیت ایران 

صورت می گیرد و اهمیتی به حفظ مرزهای ارمنستان نمی دهند.
اگر دولت ارمنستان می خواهد که مرزهای این کشور با هجوم باکو و ترکیه بیش از 
این ناامن نشــود و اگر می خواهد اســتان ســیونیک بخشی از این کشور باقی بماند و 

خاطرات تلخ آوارگی ارامنه و نســل کشــی سال ۱۹۱۵ تکرار نشود باید از کشورهای 
همســایه اســتمداد کند و به خصوص از همسایگانی مانند ایران، روسیه و گرجستان 
بخواهد تا نقش آفرینی فعالی به خصوص در جنوب ارمنستان داشته باشند. تجربه 
ارزشــمند و موفق ایران در ســوریه برای کمک به آوارگان و مقابله با دســت اندازی 
بیش از ۸۰ کشور به این کشور در دسترس ارمنستان است. ایران بر خلاف دو همسایه 
ارمنستان یعنی آذربایجان و ترکیه نه تنها هیچ چشم طمعی به خاک این کشور ندارد، 
بلکه تنها همسایه ای است که از انگیزه و توان کافی برای متوقف کردن کشورهای 
متخاصم برخوردار اســت تا از شــکل گیری ناتوی ترکی، خفگی ژئوپلتیک خود و 
ارمنستان و سرازیرشدن صهیونیست ها، تجزیه طلبان، تکفیری ها و سربازان ناتو به 
منطقه جلوگیری کند.زمانی که داعش به مرزهای ایران نزدیک شد، دولت عراق به 
طور رسمی از جمهوری اسلامی خواست تا دو تیپ از نظامیان ایران ۲۰ کیلومتر در 
خاک عراق پیشروی کنند و به طور رسمی اعلام شد اگر داعش از ۴۰ کیلومتری مرز 
ایران نزدیک تر بیاید، با آن برخورد نظامی خواهد شد. این تهدید مؤثر بود و داعش 
را متوقف کرد و در نهایت همکاری ایران و عراق به نابودی این گروه تروریســتی 
منجر شد.ایران باز هم می تواند در صورت موافقت و همراهی دولت ارمنستان در کل 
منطقه مرزی دو کشــور برای اســکان آوارگان قراباغ اقدام کرده و در داخل خاک 
ارمنستان آوارگان این کشور را به بهترین شکل اسکان دهد. همکاری ایران و ارمنستان 
برای ایجاد اردوگاه پناهندگان و اســکان آرتســاخی ها در منطقه حساس مرزی که 
باکو و ترکیه برای اشغال آن و ایجاد دالان تورانی ناتو )کریدور جعلی زنگزور( برنامه 
ریزی می کنند هم از مشکلات و دردهای این مردم می کاهد و هم امنیت مرز حساس 
ایــران و ارمنســتان را تأمین می کند.علاوه بــر این، می توان ظرف مدت کوتاهی با 

همکاری شــرکت های توانمند و باتجربه ایرانی نســبت به ســاخت مسکن و ایجاد 
زیرســاخت های لازم در شــمال ارس برای سکونت ارامنه آواره شده از آرتساخ اقدام 
کرد تا آنها به طور دائمی در این منطقه استراتژیک ساکن شوند و مرز ایران و ارمنستان 
با حضور ارامنه توانمند و با انگیزه امن تر و مستحکم تر شود. در صورت اجرایی شدن 
این روند حضور گسترده ایران در خاک ارمنستان مشروعیت بیشتری می یابد. ولی 
متاســفانه دولت پاشــینیان همکاری لازم را با ایران ندارد و کمک رســانی و حضور 
نیروهای امدادی را تسهیل نمی کند. لذا این رویه باید عوض شود.نباید فراموش کرد 
که ترکیه به بهانه اســکان آوارگان ســوری و با هدف اشــغال دائمی شمال سوریه، 
اردوگاه هایی را برای این افراد ایجاد کرد و بیشــتر تروریســت های جبهه النصره و 
مزدوران مســلح وابســته به خود را نیز در این اردوگاه ها ســاکن کرد که نتایج تلخ این 
رویه استعمارگانه و تجاوزکارانه هنوز هم پابرجاست.تأمین امنیت مرزهای ارمنستان 
با استفاده از مردم بومی خود این کشور که انگیزه کافی برای دفاع از سیونیک را نیز 
دارند، مشکل کمبود جمعیت در جنوب ارمنستان و برنامه ریزی باکو و ترکیه و انگلیس 
برای تغییر ترکیب جمعیتی در این منطقه به نفع اتباع این دو کشــور را نیز برطرف 
می کند و یک راه حل دائمی و خلاقانه برای کاســتن از عطش ترکیه و باکو برای 
جنــگ افروزی اســت.البته نظامیان ایران بــا رصد روزانه منطقه از طریق پهپادها و 
هواپیماهای شناســایی به طور مرتب در حال کنترل مرزهای شــمال غربی ایران 
هســتند. ولی این اقدامات به طور کامل بازدارنده نیســت و لزوماً از جنگ جلوگیری 
نمی کند. همکاری دولت ارمنســتان در این زمینه ضروری اســت و البته جمهوری 
اسلامی ایران برای حفظ راه ارتباطی چندهزارساله خود با ارمنستان منتظر اجازه و 

اعمال نظر هیچ کس نخواهد ماند.

گروه سیاسی: شنبه شب فیلمی از اظهارات آملی لاریجانی در درس خارج فقه - مدرسه 
علمیه حضرت ولیعصر )عج( - منتشــر شــد که در آن رئیس مجمع از ادعاهای مطرح 

شده درباره وضعیت اعتبار اسناد غیررسمی انتقاد کرده بود.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در این فیلم ادعای نگارش نامه ای از سوی مجمع 
به رهبر انقلاب اســلامی و در مخالفت با نظر ایشــان درباره وضعیت اعتبار اســناد غیر 
رســمی را تکذیب می کند.مشــروح اظهارات آملی لاریجانی را در ادامه به نقل از ایسنا 
بخوانیــد؛ آیت الله صادق آملی لاریجانی در ســخنانی بــا رد نگارش نامه ای از مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به رهبری انقلاب و در مخالفت با نظر ایشان درباره وضعیت 
اعتبار اسناد غیر رسمی اظهار کرد: برخی این جور القا کردند گویی ما نامه ای به رهبری 
انقــلاب دادیــم و گفته ایم حرف شــما را قبول نداریــم و بعد رهبری گفتند اگر مجمع 
تشخیص، مصلحت یقینی مورد نظر من را قبول ندارند، هر چیزی که خودشان تشخیص 
می دهند عمل کنند.او ادامه داد: برخی فضا درست می کنند. یکی که راجع به همه چیز 
حرف می زند، می گوید باید خون گریه کنم اگر این حرف ]نامه مجمع تشخیص مصلحت 
به رهبری انقلاب[ درست باشد. دیگری می گوید آقای لاریجانی در برابر رهبری انقلاب 
شرم کن! ]در حالی که[ ما نه جلسه داشتیم و نه نامه نوشته ایم.رئیس مجمع تشخیص 

مصلحت نظام با انتقاد از فضاسازی ها تصریح کرد: این چه حرف هایی است که می زنید؟ 
چرا آنقدر دروغ می گویید؟ کســی که ردای پیغمبر پوشــیده اســت، باید دروغ بگوید؟ ما 
طرح را معطل کرده ایم؟ پس این جلسات چه بوده است؟ ما مخالف نظر رهبری انقلاب 
نامه نوشته ایم و جلسه گذاشته ایم و مصوبه داشته ایم؟ چرا دروغ می گویید؟آملی لاریجانی 
یادآور شد: ما نه جلسه داشته ایم و نه نامه نوشته ایم. عده ای از فضلا در حوزه علمیه قم 
که متدین و دغدغه مند هستند دور هم جمع شدند، طرح مجلس را دیدند، با کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجمع تشخیص مصلحت جلسه گذاشتند، با پژوهشگاه شورای نگهبان 
جلسه گذاشتند، با خود همین کارشناسانی که این ادعاها را دارند جلسه گذاشتند و خود 
فضــلا هــم بحث کردند.وی افزود: مجموعه خیلی خوبی زحمت کشــیدند و برخی از 
ادعاهای مطرح شده را رد کردند. مثلًا اینکه گفته شد هیچ جای دنیا اسناد غیر رسمی 
حجت نیست، این بندگان خدا زحمت کشیدند و گفتند این حرف خلاف است. در ذیل 
نامه خودشان هم وقتی آن پیشنهاد را دادند ]به رهبری انقلاب[ نوشتند که با این همه، 
نظر فقهی و رهنمودهای حضرت عالی )رهبری انقلاب( برای ما و همه مسئولان ملاک 
عمل است.رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: حتی رئیس قوه قضائیه هم در 
جلســه با جامعه مدرســین حوزه علمیه قم توضیح داد، هم در کمیسیون حقوقی مکرر 

گفت که ما کاری به بطلان معامله در واقع نداریم. ما می گوییم در دستگاه قضایی اگر 
کسی سند رسمی نداشت در مقابل اسناد رسمی، دعوی او را نپذیریم. این هم البته به 
حسب حکم اولیه شرع، مشکل است ولی خیلی فرق می کند تا اینکه کل معاملات را 

که فقها ۱۴۰۰ سال در کتب فقهی حکم کردند صحیح است، بگویید باطل است.
وزیر اقتصاد به من نامه می نویســد ولی قبل از اینکه به دســتم برسد در فضای مجازی 
منتشر کردندآملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنانش تأکید کرد: وزیر اقتصاد برای 
من نامه نوشته است اما پیش از اینکه به دست بنده برسد در فضای مجازی آن را منتشر 
کردند. در آنجا گفته شــده اســت که به نظر کارشناســان و نظر قطعی وزارتخانه، تنها 
ضمانت اجرای این مســئله، آن اســت که معاملات را باطل اعلام کنید.رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام اظهار کرد: این برادرانی که در قم زحمت کشیدند، نامه محضر 
رهبری انقلاب دادند، در آن نامه گفتند که به نظر ما بدیل هایی هم می آید ولی نظر شما 
]رهبری انقلاب[ محکّم اســت. رهبری انقلاب هم گفتند اگر مجمع تشــخیص نظر 
قطعی من را قبول ندارد، نظر خودش را بدهد. در این فضا، حرف حکیمانه و مدبرانه ای 
مطرح شــده اســت. حرف به این قوت، منطق و حکمت چرا آتش به جان شــما انداخته 
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بهارات یا ایندیا؟

علی ایرانمنش
روزنامه نگار

 اخیراً ارســال دعوتنامه های رســمی از ســوی خانم دروپادی مورمو به رهبران 
کشورهای گروه ۲۰ به عنوان »رئیس جمهور بهارات« برای شرکت در ضیافت 
شام روز شنبه ۹ سپتامبر ۲۰۲۳ و یا سخنرانی آقای نارندرا مؤدی، از پشت تریبونی 
که وی را »نخست وزیر بهارات« معرفی می کرد، باعث ایجاد مباحثات جنجالی 
در داخل هند شد؛ از سویی مطرح شدن این مسئله در یک رویداد مهم بین المللی 

مانند اجلاس سران گروه ۲۰ توجه جهانیان را به خود برانگیخت.
همســو با این اقدامات، بعضی از وزرای کابینه هند تلاش کردند تا در اظهارات 
خود اســم »بهارات« را جایگزین »ایندیا« کنند. این در حالی اســت که چند روز 
قبل از اجلاس گروه ۲۰ در هند، موهان باگوات، رهبر سازمان ملی میهن پرستی 
)RSS(، که بسیاری حزب حاکم را شاخه سیاسی این سازمان عقیدتی می دانند، 
از مردم هند خواســته بود که از اســم »بهارات« به جای »ایندیا« اســتفاده کنند، 

زیرا این کشور برای قرنها به این اسم نامیده می شده است.
مؤدی نخست وزیر هند امسال در جشن روز استقلال هند )۱۵ اوت ۲۰۲۳( در 
حالی که از محل سنتی قلعه سرخ سخنرانی می کرد، از مردم کشورش خواسته 
بود به مبارزه با آزادی ادامه دهند و در این مسیر ملت را از چنگال ذهنیت بردگی 
و نمادها و نشان های دوره استعمار نجات دهند. در این راستا، افراط گرایان هندو 
وابسته به حزب حاکم تلاش دارند نام »ایندیا« را وام دار دوران استعمار معرفی 

و از مردم بخواهند آن را کنار بگذارند و از اسم »بهارات« استفاده کنند.
این در حالی اســت که در بند یکم قانون اساســی هند که توسط هیات موسسان 
در ۲۶ نوامبر ۱۹۴۹ تصویب و دو ماه به مرحله اجرا در آمد، ذکر شــده، »ایندیا، 
همان بهارات، کشوری مشتمل بر اتحادیه ای از ایالت هاست.« در واقع از هر دو 
اســم در قانون اساســی هند اســتفاده شده است. جالب اینکه در همان زمان هم 
هیات موسسان قانون اساسی نتوانستند در مورد نام کشوری که پاکستان از آن 
جدا شــد به توافق برســند و تصمیم گرفتند از هر دو اســم استفاده کنند، هر چند 

کشور جدید با نام »ایندیا« در عرصه بین الملل شناخته شد.
بسیاری از تاریخ دانان هندی معتقدند استدلال افراطیون هندو برای انتساب نام 
»ایندیا« به استعمارگران و انگلیسی ها کاملًا اشتباه است. در واقع نام »ایندیا« 
از کلمه »ایندوس« یا همان رودخانه سند گرفته شده و به مناطق پیرامونی آن 
اطلاق می شده است. سابقه استفاده از کلمه »ایندیا« در متون یونانی به پنج قرن 
قبل از میلاد مسیح باز می گردد. بعدها مردم سرزمین پارس نیز از این لغت برای 
اشاره به این منطقه جغرافیایی استفاده کردند. سوابق به کار رفتن کلمه ایندیا در 
زبان انگلیسی به قرن نهم میلادی در »انگلیسی قدیم« و قرن ۱۷ میلادی در 
»انگلیسی جدید« باز می گردد. از سوی دیگر، »بهارات« یک کلمه سانسکریت 
بوده که در متون قدیمی هندی مربوط به دو هزار سال پیش به کار می رفته و به 
سرزمین پهناوری گفته می شده که از شبه قاره هند تا اندونزی امتداد داشته است.

عرفان حبیب، تاریخ شناس معروف هندی، در مصاحبه با شبکه PTI هند می گوید، 
»بسیاری از منابع تاریخی از جمله مگاستنس )مورخ بونانی( و بسیاری از سفرنامه 
نویســان برای اشــاره به این سرزمین از کلمه »ایندیا« استفاده کرده اند؛ بنابراین 
مانند »بهارات« »ایندیا« نیز بخشی از تاریخ ماست و ارتباط دادن آن به انگلیسی ها 

یک دروغ محض است.«
همزمان احزاب مخالف نســبت به این اقدام حزب حاکم هشــدار داده اند. شاشی 
تارور، از رهبران حزب مخالف کنگره در شــبکه اجتماعی ایکس )توئیتر ســابق( 
نوشــت هر دو نام در قانون اساســی هند آمده ولی وی امیدوار اســت دولت هند 
اینقدر احمق نباشد که بخواهد "ارزش غیر قابل اندازه گیری برند »ایندیا«" که 

قرنها برای توسعه آن در عرصه جهانی تلاش شده را کنار بگذارد.
اصرار حزب حاکم بر تحریف تاریخ و تغییر اســامی بعضی شــهرها و نمادهای 
تاریخی هند مسبوق به سابقه می باشد و طی سالهای اخیر بعد از روی کار آمدن 
نارندرا مؤدی )۲۰۱۴( تشدید شده است؛ تلاش ها برای تاریخ سازی، تحریف یا 
حذف بخش هایی از تاریخ هند، با محوریت ملی گرایی هندو انجام می پذیرد. اما 
این بار، تلاش ایدئولوگ های حزب حاکم برای حذف اسم »ایندیا« از منظری 
دیگر نیز قابل بررسی است. چند ماه پیش ائتلافی متشکل از ۲۸ حزب از احزاب 
اصلی مخالف حزب حاکم تشــکیل شــد که اسم »ایندیا« بر آن گذاشته شد. در 
واقع I.N.D.I.A یک آکرونیم بود که کوتاه شده »ائتلاف فراگیر توسعه ملی هند 
۱« بود. به نظر بســیاری از تحلیلگران، این انتخابِ اســم بسیار هوشمندانه بود، 
زیرا تلاش شد نشان داده شود حزب حاکم با سیاست های غلط به ویژه سیاست های 
تفرقه افکنانه، جامعه تکثرگرا و روح پلورالیستی جامعه هند را هدف قرار داده و 

بنابراین باید با تشکیل اتحادی در برابر آن ایستاد و کشور هند را نجات داد.
حــزب حاکــمِ Bharatiya Janata Party کــه ترجمه آن »حزب مردم هند« 
اســت، در نامگذاری خودش از کلمه بهارات اســتفاده کرده است. بنابراین شاید 
بتوان اینطور نیز تفســیر کرد که حزب حاکم می خواهد مردم این کشــور را در 
انتخابات حساس پارلمانی سال آینده )۲۰۲۴( حول محور یک برنامه ملیِ اصیل 

هندو جمع و مخالفان را که اسم »ایندیا« بر خود نهاده اند شکست دهد.

رویداد
برنامه همکاری جامع ۲۵ ساله؛ چراغ راه آینده 

همکاری های ایران و چین
ســید ابراهیم رئیســی در پیامی با تبریک روز ملی جمهوری خلق چین به »شی 
جین پینگ«، ضمن ابراز خرســندی از حرکت رو به پیشــرفت برنامه همکاری 
جامع ۲۵ ســاله ایران و چین به عنوان چراغ راه آینده همکاری های دو کشــور، 
هماهنگی های منطقه ای و بین المللی فیمابین به ویژه در قالب پیوستن جمهوری 
اسلامی ایران به سازمان همکاری شانگهای و بریکس را عرصه جدیدی برای 
همکاری دو کشور و پیشبرد چندجانبه گرایی دانست و ابراز امیدواری کرد در پرتو 
تشــریک مســاعی، روابط دو کشور شاهد گسترش بیش از پیش همکاری های 

دوجانبه، منطقه ای و بین المللی در تمامی زمینه ها باشد.
کنایه حامی لایحه حجاب به همسر رئیسی: فیلم کره ای زیاد نبینید ��

اظهــارات اخیر جمیله علم الهدی همســر رئیس جمهــور درباره »بانوی اول« 
همچنان با واکنش های زیادی روبرو اســت. جلیل محبی در کنایه ای توییتری 
بدون هیچگونه توضیحی نوشــت: فیلم کــره ای زیاد نبینید...همچنین مالک 
شریعتی نماینده مردم تهران درباره اظهارات همسر رئیسی درباره »بانوی اول« 
در توئیتی نوشــت: براســاس نظر رهبر حکیم انقلاب، عنوان بانوی اول انقلاب 

اسلامی، برازنده این دو بانوی فداکار است:
خانم ستاره سردشت و خانم حلیمه ربیعی اصل دو مادری هستند که ۹ شهید در 

دفاع مقدس تقدیم کردند.
واکنش تند عباس عبدی به نســخه پیچــی حامی لایحه حجاب درباره  ��

جریمه های نقدی
فعال سیاسی اصلاح طلب توئیتی در واکنش به اظهارات اخیر جلیل محبی درباره 

جریمه های نقدی بدپوششی در کشور منتشر کرد.
 عباس عبدی در شبکه اجتماعی ایکس به اظهارات اخیر جلیل محبی، از طراحان 
لایحه حجاب و عفاف واکنش نشــان داد و با بازنشــر بخشــی از اظهارات او 
نوشــت؛حامی لایحه حجاب: »میزان بالای جریمه نقدی به علت بدپوششــی، 
بازدارندگی ایجاد می کند. یک تا سه میلیون حدود این جریمه ها بود ولی وقتی 
۲۴ میلیون تومان بشــود، بازدارندگی جدی تر خواهد شــد.« این رویکرد چاره ای 

ندارد جز این که برای بازدارندگی ۱۰۰٪ دستور تیر مستقیم بدهد.

اقتصاد آمریکا 
در بحران

»نقش اقتصاد« از پیامد های 
سنگین تعطیلی دولت در آمریکا 
گزارش می دهد

  در روزهای گذشــته، جار و جنجال های زیادی در آمریکا با 
محوریت عدم تصویب لایحه بودجه این کشــور در کنگره 
آمریکا، به راه افتاده است. در این راستا، از یک سو دولت بایدن 
و دموکرات ها خواهان تصویب لایحه بودجه ارائه شــده به 
نهادهــای قانونگــذاری آمریکا هســتند و در نقطه مقابل، 
جمهوریخواهان و به طور خاص شــخصیت ها و طیف های 
تندروی این جریان سیاسی)نزدیکانِ ترامپ(، با برخی مسائل 
در لایحه بودجه پیشــنهادی موافقت ندارند و قائل به اجرای 
برخی اصلاحات و تغییرات در قالب آن هستند. روند تنش و 
درگیری هــا میان قانونگــذاران دموکرات و جمهوریخواه در 
مجالس ســنا و نمایندگان آمریکا نیز در این رابطه به قدری 
بالا گرفته بود که برخی از احتمال تعطیلی قریب الوقوع دولت 

خبر می دادند. 
به گزارش نقش اقتصاد؛با این حال، به تازگی مجلس سنای 
آمریــکا طرحــی را تصویب کرده که به صورت موقت و برای 
۴۵ روز، از تعطیلی دولت در آمریکا جلوگیری می کند)با این 
حال، صورت مساله بحران در آمریکا همچنان سرِ جای خود 
اســت(. در این راســتا، به طور خاص بســیاری از ناظران و 
تحلیلگران اقتصادی، نســبت به پیامدهای مخرب و منفی 
تعطیلی دولت در آمریکا برای اقتصاد این کشــور هشدار می 
دهند و البته که به این نکته اشاره دارند که تحقق گزاره مذکور، 

جدای از اینکه آســیب های جدی را متوجه مردم آمریکا می 
کند، در عین حال، برای احزاب جمهوریخواه و دموکرات نیز 
حامل خســارت هایی جدی است. در این چهارچوب، به طور 
خاص به ۳ پیامد ســنگین و منفی تعطیلی دولت در آمریکا 

برای اقتصاد این کشور اشاره می شود. 
1- تنزل رتبه اعتباریِ اقتصاد آمریکا ��

یکی از نکاتی که ناظران و تحلیلگران اقتصادی تاکید و اشارات 
زیادی به آن دارند و معتقدند که تعطیلی دولت آمریکا از مجرای 
 آن بــرای ایــن کشــور و اقتصاد آن ایجــاد چالش و بحران 
می کند، کاهش رتبه اعتباری اقتصاد آمریکا است. فراموش 
نکنیم که چند ماه قبل، موسســه اعتبار ســنجی "فیچ"، رتبه 
اعتباری اقتصاد آمریکا را تنزل داد و البته که برخی موسسات 
معتبر اعتبارسنجی دیگر هم نسبت به تعطیلی دولت آمریکا 
و متعاقبا تنزل یافتن رتبه اقتصادی آمریکا هشــدار داده اند. 
معادلــه ای که می توانــد به ویژه در قالب مراودات تجاری و 
اقتصــادی بین المللی، حامل هزینه های منفی قابل توجهی 
برای آمریکا باشد. باید توجه داشت که اگر رتبه اعتباری آمریکا 
آسیب ببیند، نرخ بهره وام های دولتی در این کشور افزایش 
خواهد یافت و این مساله خود می تواند چالش های عدیده و 

جدی را برای آمریکا و اقتصاد این کشور ایجاد کند. 
2- تضعیف روند رشد اقتصادی آمریکا ��

در مدت اخیر و همزمان با افزایش نگرانی ها در مورد تعطیلی 
قریب الوقوع دولت آمریکا، بســیاری از ناظران و تحلیلگران 
اقتصادی و همچنین اندیشکده های فعال در این حوزه، نسبت 
به تبعات منفی این موضوع بر روند رشــد اقتصادی آمریکا و 
آمارهای مرتبط در این رابطه اعلام هشــدار کرده اند. در این 
راستا، با توجه به اینکه برخی از کارشناسان عنوان داشته اند 
که اگر دولت آمریکا تعطیل شود، احتمالا بازه زمانی این تعطیلی 
چیزی بین دو تا چهار هفته خواهد بود، بسیاری به این نکته 
اشاره داشته اند که هر هفته تعطیلی دولت در آمریکا می تواند 
خسارت ۰.۱ تا ۰.۲ درصدی را به رشد اقتصادی آمریکا وارد 
کند. در این رابطه، برخی نیز به این مساله اشاره کرده اند که 
در صــورت تعطیلــی چهار هفته ای دولت در آمریکا، کاهش 
۰.۴ درصدی تولید ناخالص داخلی آمریکا پیش بینی می شود. 
در این میان، موسسه اعتبار سنجی مودیز، بدترین سناریو در 
بــاب اثرگــذاری منفی تعطیلی دولت در آمریکا بر اقتصاد این 
کشــور را کاهش ۲ درصدی در رشــد تولید ناخالص داخلی 
آمریکا ارزیابی کرده است. از این منظر، ارائه آمار و ارقام مختلف 
در رابطه با مساله مذکور حاکی از این است که واقعیت های 
میدانــی، تنهــا و تنها پس از تعطیلی دولت آمریکا جلوه های 
عینــی خــود را به نمایش خواهند گذاشــت و حتی می توانند 

ماهیت به مراتب وخیم تری را نیز داشته باشند. 

3- شــوک به بخش های "سرمایه گذاری" و "مصرف"  ��
در آمریکا

در نهایــت بایــد گفت که تعطیلی دولت در آمریکا از آنجایی 
که تا حد زیادی منابع مالی تخصیص داده شده از سوی دولت 
فدرال این کشور به مردم آمریکا را در قالب هایی نظیر پرداخت 
حقوق به کارمندان آمریکایی از دســترس خارج می سازد و 
در عین حال، طیف متنوعی از خدمات عمومی که توســط 
دولت ارائه می شوند را نیز فلج کرده و متوقف می سازد، به 
طور خاص بخش های سرمایه گذاری و مصرف در آمریکا 
را با بحران جدی رو به رو می کند. به بیان ســاده تر، بخش 
مصرف با نوعی وضعیت ناگهانیِ ریاضتی از منظر اقتصادی 
رو به رو می شــود و صاحبان کســب و کارهای خرد و کلان 
نیز به دلیل مواجهه با کمبود منابع مالی و ایجاد شدنِ اختلال 
در زنجیــره اقتصــاد آمریکا، بخش زیادی از تمرکز خود را به 
جای سرمایه گذاری و تامین مالی کارمندان و توسعه کسب 
 و کار خود، صرفا معطوف به حراســت از کســب و کارشــان 
می کنند. در این فضا، هیچ عجیب نیســت که شــاهد بودیم 
به تازگی خبرگزاری "سی ان ان" در گزارشی، تعطیلی دولت 
در آمریکا را آخرین ضربه ای دانســت که اقتصاد آمریکا در 
شــرایط کنونی می تواند شــاهد آن باشد و با تبعات مخربش 

مواجه شود.  

سامان سفالگر
روزنامه نگار

رئیس جمهور تاکید کرد که عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی حرکت در 
ســیر قهقرایی برای هر دولتی اســت چون این عادی سازی خواست بیگانگان 

است. این ها برای ما شاخص است.
 ســید ابراهیم رئیســی در سی و هفتمین کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی با 
تبریک ولادت پیامبر اســلام و امام صادق و گرامیداشــت یاد مجاهدین وحدت 
اســلامی، اظهار کرد: امروز موضوع وحدت بســیار اهمیت دارد همواره در تاریخ 
اســلام وحدت امت اســلامی دارای اهمیت بوده و اهمیت وحدت روز به روز در 
عالم اسلام مورد تاکید قرار می گیرد. توجه به وحدت توجه به امر فردی و مقطعی 
نیســت، بلکه یک منظومه فکری با محوریت حق و قرآن و نبی مکرم اســلام و 
عترت پاک او اســت. وی ادامه داد: امروز وحدت به معنای وحدت در مذاهب یا 

جغرافیا نیست، بلکه اتحاد و انسجام برای حفظ منافع امت اسلامی است. امت 
با ریشــه لغوی که دارد، مجموعه ای داری یک هدف و مقصد اســت و صیرورت 
به سوی حق است. امت اسلامی فقط به سخن خدا عمل می کند.رئیسی همچنین 
افزود: رسول الله به عنوان بهترین خلق خدا جلوه همه خوبی های عالم، اخلاق، 
صبر، ایمان، مجاهدت در راه خداســت و الگویی برای همه بشــریت و انســان 
معاصراست. موفقیت رسول خدا در پرتو شرح صدر اوست. شاخص عقب گرد و 
سیر ارتجاعی و قهقرایی در امت اسلامی چیست؟ پیروی از کفار رمز سیر ارتجاعی 
امت اســلامی اســت. این ها پیام خداو رسول خداست. رمز پیروزی مسلمانان، 
وحدت و انسجام آنها با محوریت اعتقاد به خدا و تاسی از قرآن بوده است. پیروی 
از بیگانگان سیر ارتجاعی را به دنبال دارد. امروز نظام سلطه می داند مهمترین 

ســد در برابر او مردم مســلمان دلداده به خدا هســتند.وی ادامه داد: حرکت های 
تکفیری و جنایت در پاکســتان و افغانســتان توسط دست نشانده های آمریکا و 
رژیم صهیونیســتی انجام می شــود. در حالیکه این نشست های وحدت اهمیت 
زیادی دارد و ادراک مشترک بین بایسته های علمای جهان اسلام به وجود آورده 
است. ادراک و نگاه مشترک همه بر اتحاد و نفرت از تکفیر است. نگاه مشترک 
همه ما با این نشست ها بوجود آمده است.وی در همچنین با بیان اینکه تسلیم 
و سازش راه در برابر دشمن نیست، گفت: راه مقاومت و ایستادگی است. گزینه 
تسلیم و سازش از روی میز برداشته شده و دیگر سخنی در لبنان و فلسطین از 
تسلیم نیست. در جهان اسلام گزینه مقاومت و ایستادگی در مقابل دشمن جواب 

داده است. دشمن بسیار تلاش کرده است.

رئیسی: گزینه تسلیم و سازش از روی میز برداشته شده است
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سکه بازان از بازار فرار کردند

خبرآنلاین: با ریزش شدید قیمت سکه در بازار، سکه بازان وارد فاز احتیاط شدند.
 قیمت ســکه طی دو روز گذشــته در بازار تهران با ریزش شــدیدی مواجه شد و 

به این ترتیب در مرز کانال ۲۶ میلیون تومان قرار گرفت.
سکه بازان اعتقاد دارند عامل فشار به بازار سکه، افت شدید قیمت اونس جهانی 
طلا بوده است و بر همین اساس، عنوان می کنند در صورتی که این روند ادامه 
داشــته باشــد، احتمالًا سکه امروز به یک کانال پایین تر سقوط کند.گزارش ها 
حاکی از آن است که هم اکنون سکه در مرز کانال ۲۶ و ۲۷ میلیون تومان قرار 
دارد و به قیمت ۲۷ میلیون و ۹۰ هزار تومان فروخته می شود. بنا به این گزارش، 
بررســی ها نشــان می دهد که در طول یک هفته گذشته هر قطعه سکه امامی 
یک میلیون و ۷۴۳ هزار تومان و به عبارتی، ۶ درصد ریزش قیمت داشته است. 
به این ترتیب، در بازار هر قطعه ســکه بهار آزادی به قیمت ۲۴ میلیون و ۵۰۱ 
هزار تومان، نیم سکه ۱۴ میلیون و ۸۵۰ هزار تومان، ربع سکه ۹ میلیون و ۹۰۰ 

هزار تومان و سکه گرمی ۵ میلیون و ۷۵۰ هزار تومان قیمت داشت.

قیمت متغیر شکر در بازار از ۲۸ تا ۴۰ هزار تومان

مهر: رصد میدانی بازار کالاهای اساسی نشان می دهد قیمت شکر متنوع است؛ 
به طوریکه هر کیلو شــکر به شــکل فله ای ۲۸ هزار تومان بوده و شــکر بسته 

بندی شده هر کیلو بین ۳۴ تا ۴۰ هزار تومان به فروش می رسد.
خنک شدن هوا سبب شده تا نرخ برخی محصولات از جمله تخم مرغ نسبت 
به شــهریور نیز روند افزایشــی داشــته باشد. در تابستان هر شانه تخم مرغ ۳۰ 
عددی بدون بســته بندی فروشــگاهی بین ۷۵ تا ۸۵ هزار تومان به فروش 
می رسید این عدد در هفته ابتدای مهر به ۱۰۵ تا ۱۲۰ هزار تومان رسیده است.
قیمت مرغ در ۳ هفته اخیر تغییری نداشته و هر کیلو گوشت مرغ گرم ۷۸ هزار 
تومان خرید و فروش می شــود این در حالی اســت که نرخ مصوب آن ۷۳ هزار 
تومان تعیین شده است. قیمت ها در بازار گوشت قرمز هم متنوع بوده و هر کیلو 
گوشت قرمز تنظیم بازار که عموماً وارداتی است ۳۱۶ هزار تومان و نرخ گوشت 

دام داخل حدود ۵۶۰ هزار تومان به فروش می رسد. 

سکوت دولت درباره همسان سازی حقوق 
بازنشستگان در برنامه هفتم

ایلنا: علی بابائی کارنامی در نشســت علنی نوبت مجلس شــورای اسلامی در 
تذکری گفت: درباره موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان که به پیشنهاد 
آقای آصفری به کمیســیون تلفیق رفته بود نظر نمایندگان اخذ نشــد و ابهام و 
سکوتی وجود دارد، در واقع نه کمیسیون تلفیق و نه مجلس اظهارنظری داشته 
اســت.نماینده مردم ســاری و میان دورود در مجلس با بیان اینکه بازنشستگان 
دغدغه دارند، تصریح کرد: این موضوع باید تعیین تکلیف شود؛ دولت قبلی در 

این حوزه سیاسی کاری کرده، دولت فعلی نیز سکوت کرده است.

رویداد

چندی پیش عطالله هاشــمی - رئیس بنیاد ملی گندمکاران - اعلام کرد که 
در تبصره ۲ قانون خرید تضمینی صراحتاً آمده که دولت ۲۴ ســاعت بعد از 
تحویل گرفتن گندم از کشاورزان موظف است بهای گندم را به آنها پرداخت 
کند. همچنین در تبصره ۳ این قانون نیز آمده است که اگر خلل و تاخیری در 
پرداخت انجام شد باید بر پایه سود میان مدت اعلام شده از طرف بانک مرکزی 

جریمه پرداخت شود.
وی در ادامه افزود که تاکنون از ۱۵۵ همت بهای گندم خریداری شده توسط 
دولت ۱۱۰ همت پرداخت شده و در حال حاضر کشاورزان ۴۵ همت طلبکار 

هستند.

بنابر گفته رئیس بنیاد ملی گندمکاران در آخرین جلسه ای که با حضور رئیس 
سازمان برنامه و بودجه و وزیر اقتصاد در شورای قیمت گذاری برگزار شد، قول 

دادند حداکثر تا پایان شهریورماه تسویه حساب کلی انجام شود.
صحبت های رئیس بنیاد ملی گندمکاران در حالیســت که با وجود گذشــت ۹ 
روز از مهرماه هنوز خبری از پرداخت مطالبات باقی مانده گندمکاران نیست.

البته داود منظور - رئیس سازمان برنامه و بودجه - در جلسه ۵ مهرماه هیات 
دولت درباره چرایی این تأخیر به خبرنگاران توضیح داد و گفت که قول داده 
بودیم تا آخر شــهریور تســویه کنیم، ولی مجوزهایی برای جابه جایی منابع و 
بودجه گرفتیم تا منابع را جابه جا شــود بنابراین تا آخر مهرماه تمام مطالبات 

پرداخت خواهد شد. برای تأخیر در تحقق وعده هم از گندمکاران عذرخواهی 
می کنیم.

همچنین محمدباقر قالیباف - رئیس مجلس شورای اسلامی - نیز در جلسه 
علنی مجلس در ۸ مهرماه اعلام کرد که بر اســاس پیگیری های انجام شــده 
حداکثــر ظــرف ۱۰ روز آینده کل بدهی دولت به گندم کاران پرداخت خواهد 

شد.
حال باید دید وعده مسئولان مربوطه در موعد مقرر عملیاتی و تمام مطالبات 
گندمکاران پرداخت می شــود تا کشــاورزان با تأمین به موقع نقدینگی بتوانند 

خود را برای سال زراعی آینده آماده کنند؟

گندمکاران همچنان طلبکار

 در سال 
میلادی 

گذشته حجم 
تولید ناخالص 

داخلی ایران 
حدود چهل 
درصد تولید 

ناخالص 
داخلی 

عربستان و 
ترکیه بوده که 

این امر اهمیت 
نکات 

اقتصادی به 
سیاست ها را 
نشان می دهد

  نوبت اول     

 مدیریت بانک کشاورزی استان مازندران 

)) بانک کشاورزی استان مازندران در نظر دارد املاک مازاد مشروحه ذیل را از طریق مزایده عمومی به 
فروش برساند ، لذا متقاضیان خرید می توانند جهت دریافت فرم شرایط شرکت در مزایده و پیشنهاد 
قیمت از تاریخ انتشــار در روزنامه در ســاعات اداری به نشانی ساری – میدان امام – خیابان جام جم . 
مدیریت شــعب بانک کشــاورزی در اســتان مازندران – واحد حقوقی مراجعه فرمایند . پاکت های 
پیشنهادات ارائه شده در روز یک شنبه مورخ 1402/07/23 ساعت 9 صبح در سالن جلسات مدیریت 
اســتان به آدرس اعلامی با حضور اعضای کمیســیون معاملات و نمایندگان مراجع ذیصلاح مفتوح و 
قرائت خواهد شد و حضور پیشنهاد دهندگان روز بازگشائی پاکات با در دست داشتن رسید پرداختی 

و کارت شناسایی بلامانع است و عدم حضور مانع بازگشایی پاکتهای مزایده نمی باشد . (( 
متقاضیان می توانند در ساعت اداری با شماره تماس 33379622-011 جهت کسب اطلاعات بیشتر 

تماس حاصل نمایند .
توضیحات و شرایط : 

1- به استناد آیین نامه تضمین معاملات دولتی مبلغ سپرده شرکت در مزایده معادل 5% مبلغ پایه مندرج 
در آگهی می باشــد که طبق مندرجات اســناد مزایده الزاماً می بایست به شماره حساب 916529309 
بانک کشاورزی واریز و یا ضمانت نامه بانکی معتبر شرکت در مزایده به میزان اعلام شده ارائه نمایند . 

2- با عنایت به امکان تصرف و همچنین طرح دعوی از سوی مالکین سابق و یا اشخاص ثالث در حال 
حاضر ویا احتمال طرح دعاوی در آینده  و احتمال وجود شــرایط خاص در مدارک و مســتندات ملک و 
موقعیــت جغرافیایــی املاک بازدید از املاک ، رویت حدود و ثغور ملک اعم از عرصه و اعیان ، و مطالعه 
مدارک و سوابق مربوطه قبل از شرکت در مزایده برای تمامی شرکت کنندگان در مزایده ضروری می 

باشد و شرکت در مزایده به منزله اطلاع کامل از شرایط مذکور و اوصاف ملک خواهد بود . 
3- املاک مورد مزایده با وضع موجود واگذار می گردد و واگذاری ملک براســاس گزارش کارشناســان 
رســمی دادگســتری است . و در خصوص  املاکی که دارای متصرف می باشند ، تخلیه و رفع تصرف بر 

عهده خریدار می باشد، و بانک تحت هیچ عنوان تعهدی به تخلیه و تحویل املاک ندارد .
4- ارائه پیشنهادات هیچ الزامی برای بانک بوجود نمی آورد و بانک در رد هر یک و یا تمام پیشنهادها 

مختار است. 
5- آخرین مهلت شــرکت در مزایده و تحویل پاکتهای پیشــنهاد قیمت تا پایان وقت اداری روز شنبه 

مورخ 1402/07/22 می باشد .   
6- درشرایط مساوی قیمت پیشنهادی، اولویت فروش بصورت نقدی می باشد..

7- کلیه هزینه های  متعلقه اعم از هزینه کارشناسی  و انتشار آگهی مزایده در جراید املاک ارائه شده، 
و همچنین  کلیه بدهی ها و هزینه ها و پرداخت مطالبات اشــخاص حقیقی و حقوقی و ادارات  ) اعم از 
سر رسید شده –سر نرسیده –معوق با هر کیفیت و تحت هر عنوان و سرفصلی ( جهت نقل و انتقالات 
من جمله  دفترخانه. شــرکت شــهرکهای صنعتی.شهرداری ، دهیاری، بخشداری ،تامین اجتماعی و 
دارایی و اداره کار ) مطالبات کارگری ( و سایر ادارات و .....  درهرشرایط بعهده برنده مزایده می باشد

8-تمامی اوراق مزایده توســط شــرکت کنندگان می بایست امضاء و اثر انگشت در ذیل صفحات درج 
شود

9-ارائه صلحنامه دعاوی برای هر یک از املاک توسط پیشنهاد دهندگان الزامیست صلحنامه مذکور 
قبل از انعقاد قرارداد ،  تنظیم و مفادآن انحصارا توسط بانک تعیین و مشخص میگردد .

10-نوع کاربری مندرج درجدول بر اساس کاربری سابق ملک درج گردیده ودر صورت هرگونه تغییر 
مسولیتی متوجه بانک نخواهد بود و ضمنا بانک تعهدی به اخذ پروانه بهره برداری و یا تغییر و تمدید 

آن در املاک با کاربری های صنعتی کشاورزی و... نخواهد داشت 

11-مســاحت عرصه ذکر شده در اراضی مشاع ، مساحت کل ملک بوده و 
مالکیت بانک بر اساس قدرالسهم مشاعی  مندرج در آگهی می باشد .

12-اشخاص حقیقی و حقوقی شرکت کننده در مزایده می بایست مدارک 
شناســایی شــامل کپی برابر اصل شناسنامه و کارت ملی و نیز اساسنامه و 

آگهی آخرین تغییرات شرکت  را ضمیمه پیشنهاد نموده ارائه نمایند . 
13- ارائه وثیقه ملکی ســهل البیع شــهری به میزان ارزش ماشین آلات ، جهت تضمین حفظ ماشین 
آلات در زمان واگذاری املاک مشتمل بر اموال منقول و ماشین آلات ، الزامی و نحوه ترهین بر اساس 

ضوابط داخلی بانک خواهد بود .
14-شرکت کنندگان در مزایده از هر لحاظ ملزم به رعایت و پذیرش بخشنامه ها و مقررات بانک  می 

باشند .
15- گواهی ثبت نام در سامانه ثنا به  همراه سایر مدارک الزامیست. 

16-مطالعه دقیق فرمهای شرکت در مزایده و شرایط مندرج الزامی و لازم الرعایه  می باشد.
17-عدم رعایت هریک از شــروط تعیین شــده در آگهی و فرمهای مزایده موجب رد پیشنهاد شرکت 

کنندگان میباشد .

  » آگهی مزایده املاک مازاد «

  فرم ارسال مشخصات املاک مازاد جهت مزایده

آدرس ملکردیف
پلاک ثبتی 

وضعیت اعیان مترمربع عرصه مترمربع کاربری 
میزان ) قدرالسهم ( مالکیت بانکقیمت  پایه وضعیت تصرف مالکیت بانک

توضیحات شرایط واگذاری

  فرعی اصلی 

در تصرف مالک سابق مشاع1048298دامداری48378آمل-دشت سر-آهنگرکلا-خیابان سرچشمه1
مقدار 117 سهم مشاع از 240 سهم 9.600.000.000میباشد

ششدانگ
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 

بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار
ملک مذکور قبلا” بصورت دامداری بهره برداری 

میگردید. فروش با 20 درصد تخفیف 

آمل- منطقه دشت سر - روستای معلم کلا نو-بعد 2
در تصرف مالک سابق مشاع95000زمین4119از خانه بهداشت- بوستان 15

مقدار 32 سهم مشاع از 240 سهم 21.000.000.000میباشد
ششدانگ

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 
 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

در تصرف مالک سابق مشاع149024600مرغداری2839آمل-کمربندی محمود آباد -لتی کلا3
مقدار 84سهم مشاع از 240سهم 155.900.000.000میباشد

ششدانگ عرصه و اعیان
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 

دعوی حقوقی  داردبانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

7225بابلسر-هادی شهر-جنب بانک کشاورزی4
تجاری 

-اداری - 
انبار

درتصرف مالک سابق مشاع994920
مقدار 94.60سهم مشاع از شش دانگ  24.000.000.000میباشد

ملک مذکور بصورت انبار و تجاری اداری مورد نقدیعرصه و اعیان
بهره برداری قرار میگیرد

مسکونی 5405بهشهر--جاده زاغمرز- روستای زینوند5
درتصرف مالک سابق مشاع579.73220-تجاری

مقدار 4.76 دانگ سهم مشاع از شش 9.000.000.000میباشد
 نقدیدانگ  عرصه و اعیان

در تصرف مالک سابق مشاع3088/50640کارخانه15184رامسر-کتالم-میان هاله-به سمت پوده6
مقدار 747 سهم مشاع از 3088 سهم 42.000.000.000میباشد

ششدانگ
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 

بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار
ملک فاقد ماشین آلات قبلا بصورت بسته بندی 

خشکبار فعالیت میگردید

درتصرف مالک سابق مشاع2568120زمین -661261زیراب-جاده اتو-امامزاده لوسر7
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک مقدار19سهم از 240سهم ششدانگ2.300.000.000میباشد

بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار
ملک مذکور قبلا” بصورت دامداری بهره برداری 

میگردید

در تصرف مالک سابق   ششدانگ65000زمین369زیراب شیرگاه - روستای چاکسر8
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک یک قطعه زمین کشاورزی15.000.000.000میباشد

 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

در تصرف مالک سابق   ششدانگ45000زمین269زیراب -شیرگاه - روستای چاکسر9
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک یک قطعه زمین کشاورزی12.000.000.000میباشد

 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

ساری-جاه ساری به کیاسر-به سمت روستای 10
در تصرف مالک سابق ششدانگ5400890کارخانه8849دروار

5دانگ مشاع از عرصه و شش دانگ 50.000.000.000میباشد
اعیان

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 
بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

ملک مذکور بصورت یک سوله و چاپ بنر و غیره فعالیت 
می کند -1دانگ مشاع از عرصه موقوفه می باشد

کارخانه تولید 47945سورک-جاده ساری به نکا- بعداز لبنیات بهارستان11
در تصرف مالک سابق مشاع30132300انواع نان

مقدارچهار دانگ و سه سیرودومثقال و 240.000.000.000میباشد
سه گندم از ششدانگ

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 
فاقد ماشین آلات بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

در تصرف مالک سابق مشاع697/9485مسکونی13327کیا کلا- روستای زیار کلا-جنب زمین فوتبال12
مقدار 265/95 سهم مشاع از 697/94 7.650.000.000میباشد

سهم ششدانگ
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 

 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

محمود آباد- بلوار امام -خیابن نسیم 60-نبش 13
در تصرف مالک سابق مشاع357.970مسکونی15589بن بست

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک مقدار 8 سیر از 240 سیر عرصه و اعیان1.300.000.000میباشد
 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

در تصرف مالک سابق مشاع180/90240مسکونی574448نکا- کوچه بردبار-نبش کوچه محمدعلی فرزین143
مقدار 13110 سهم مشاع از 18090 18.500.000.000میباشد

سهم ششدانگ
10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 

 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

سورتینگ و 81046نکا-جاده بندر امیرآباد-روستای دنگسرک15
درتصرف مالک سابق مشاع52413914سردخانه

 مقدار 1 دانگ مشاع از ششدانگ 77.000.000.000میباشد
عرصه و اعیان

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 
 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

درتصرف مالک سابق مشاع598.37598.37تجاری11966نور-ایزدشهربعد از پل -مجتمع تجاری غزال16
مقدار 53/46 سهم مشاع 598/37 17.000.000.000میباشد

 نقدیششدانگ

بابل کمربندی غربی کوچه معراج 15 ساختمان 17
در تصرف مالک سابق مشاع197197آپارتمان236928ایران

مقدار75 سهم مشاع از 240 سهم 15.500.000.000میباشد
شش دانگ

10درصد نقدی مابقی 5 ساله طی قرارداد اجاره به شرط تملیک 
 بانرخ مصوب شورای پول و اعتبار

شناسه آگهی: 1578583

شماره میم الف: -1

 FATF تصویب 
می شود؟

رییس اتاق ایران: تولید ناخالص 
داخلی ایران ۴۰ درصد
 عربستان است

وی با اشــاره به اینکه اهمیت کســری بودجه دولت از ســوی 
اعضای اتاق درک می شود، گفت: برای تحقق این هدف دولت 
لازم است به اجرای سیاست تنش زدایی سرعت بخشیده و با 
افزایش درآمدهای نفتی، عایدات را در بخش تولید رقابت پذیر 

سرمایه گذاری کند.
خبر مهم درباره اف ای تی اف ��

رییــس اتاق بازرگانی ایران گفت: ما اخبار غیررســمی درباره 
پذیرفته شدن اف ای تی اف شنیده ایم، همزمان امکان مذاکرات 
جدی تر در اقتصاد وجود دارد اما باز هم سیاســتگذاران ســعی 
می کنند محدودیت های واقعی بر سر راه فعالیت های اقتصادی 

ایجاد کنند که نسبت به آن هشدار می دهم.
حمله به نهادهای بازارساز ��

وی با اشاره به اینکه در روزهای اخیر به اسم کنترل تورم شامل 
حمله به نهادهای بازارساز هستیم، گفت: تعطیلی بپرس کالا 
و بــورس و خــروج کالاها از بورس کالا متضمن کاهش تورم 
نیست. تورم در شرایطی کنترل می شود که ماشین تولید تورم 
خاموش شود.سلاح ورزی اضافه کرد: در حقیقت با حذف ساختار 
بورس شاهد بازگشت نظام قیمت دستوری هستیم که در میان 
مدت انگیزه تولید را از میان می برد.وی به تدوین چراغ خاموش 
بودجه ۱۴۰۳ اشــاره کرد و گفت: در تدوین بودجه ســال آینده 
هیچ نظری از بخش خصوصی اخذ نشــده اســت.رییس اتاق 
بازرگانــی ایران تاکیدکــرد: در نهایت بگویم اگر تحریم های 
ظالمانه به فروپاشی اقتصاد ایران منجر نشد؛ این دست اقدامات 
اقتصاد را زمین گیر خواهد کرد.حســین ســلاح ورزی در ادامه 
گفت: در هفته های اخیر به کرات در خصوص مضرات پیمان 

ســپاری ارزی صحبت شده است. اما بازهم ضروری می بینیم 
به این موضوع اشــاره کنیم. یکی از هدفگذاری های خوب در 
برنامه هفتم رشد ۲۳ درصد در بخش صادرات است.وی افزود: 
این هدف جز با ارائه بسته دقیق ارزی میسر نخواهد شد. احکامی 
که در برنامه هفتم تدوین شــده اســت، کشور را در دستیابی به 
این هدف موفق نخواهد کرد.رییس اتاق بازرگانی ایران اظهار 
کرد: جهش نرخ ارز، هزینه های تولید را افزایش داده و اگر بر 
سیاست های ارزی اصرار کنیم، قطعاً صادرات کاهش می یابد. 
مــا فعالان بخش خصوصی، طرفدار افزایش و جهش نرخ ارز 
نیســتیم؛ اما خواســته ما این است که سیاستهای ارزی دولت 

جای تاکید بر نرخ ارز، بر این باشد که اثر سیاست بر تولید چه 
خواهد بود. مهار تورم در صورتی ممکن است که این سیاست ها 
اصلاح شوند.وی گفت: پیمان سپاری یک سیاست موقت یک 
یا دو ســاله اســت نه چهل ساله.رییس اتاق بازرگانی ایران در 
پایــان اظهار کرد: در تابســتان برای مدیریت کمبود برق، در 
بخش صنعت عرضه را کم کردند. عملًا نتیجه این موضوع در 
گزارش شامخ هم مشاهده شد. لذا لازم میدانیم به دولت محترم 
برای مدیریت کســری گاز در زمستان هشدار دهیم و بگوییم 
در زمستان برای جبران کسری گاز، روشی جز قطعی گاز صنایع 

پیدا کنند.

گــروه اقتصادی: رییس اتاق بازرگانی ایــران از احتمال تصویب 
اف ای تــی اف خبر داد.رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: در ســال 
میلادی گذشته حجم تولید ناخالص داخلی ایران حدود چهل درصد 
تولید ناخالص داخلی عربســتان و ترکیه بوده که این امر اهمیت 
نکات اقتصادی به سیاست ها را نشان می دهد.حسین سلاح ورزی 
که در اجلاس هیات نمایندگان اتاق بازرگانی سراســر کشــور در 
مشــهد ســخن می گفت، اضافه کرد: ما در سال ۲۰۲۲ حدود ۳۸۹ 
میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی داشــتیم در حالی که این ارقام 
برای عربســتان و ترکیه به به ۱۱۰۰ و ۹۰۶ میلیارد دلار می رســد.

وی گفت: همهٔ بررســی ها نشان می دهد راه نجات ایران افزایش 
تولید رقابت پذیر است اما می بینید که این هدف در سیاست ها گم 

شده است.

مخالفت مجلس با حذف بند برداشتن سقف حقوق

با دســتور رئیس مجلس بندی از لایحه بودجه به کمیســیون تلفیق ارجاع شد که در 
آن سقف پرداخت حقوق کارکنان دولت برداشته می شد.نمایندگان مجلس بند الحاقی 
ماده ۱۸ را بررسی کردند. در این بند آمده »حقوق و مزایای قانونی کارکنان وزارتخانه ها، 
مؤسسات دولتی و نیروهای مسلح بدون تعیین سقف پرداخت حقوق و مزایا به طور 
کامل پرداخت می شــود«.در ابتدا اصل این ماده در مجلس مورد بررســی قرار گرفت 
که البرز حسینی نماینده خدابنده، گفت: این ماده به معنای برقراری حقوق های نجومی 
است و اگر ما سقف حقوق را برداریم دیگر چیزی قابل کنترل نیست.پس از آن، اصل 
این ماده به رأی مجلس گذاشته شد که نمایندگان با آن مخالفت کردند.سپس مجلس 
وارد بررسی پیشنهاد حذف این بند شد؛ علی اصغر عنابستانی نماینده سبزوار در طرح 
پیشنهاد حذف خود گفت: برداشتن سقف حقوق مغایر عدالت اجتماعی است. شایسته 

مجلس نیســت که ســقف حقوق را بردارد که در نهایت شــاهد بازگشت حقوق های 
نجومی باشــیم.رحیمی مظفری نماینده سروســتان به عنوان مخالف حذف این بند، 
گفت: چه کسی گفته که برداشتن سقف حقوق به معنای حقوق های نجومی است؟ 
چرا باید کسی که در تهران و زیر کولر کار می کند با کسی که در جنوب و در آن گرما 
مشغول به کار است حقوق یکسان بگیرند؟ بعد دوستان اسم کارکنان وزارت نفت را 

می آورند. فیش حقوقی من با آنها را منتشر کنید که ببینیم این خبرها هم نیست.
این نماینده مجلس با اشاره به این که امسال تعدادی از دانشگاه علوم پزشکی شیراز 
به خارج از کشور رفتند گفت: پس احساسی تصمیم نگیرید عدالت به این معنی نیست 
کــه همــه به یک اندازه حقــوق بگیرند.غنی نظری نماینده خلخال به عنوان موافق 
حذف گفت: اینکه ســقف حقوق وجود نداشــته باشــد منجر به ایجاد حرج و مرج در 
سیستم اداری می شود. راه حل اینکه حقوق های برخی مشاغل همچون متخصصان 
و پزشکان مستثنی شود این است که در شورای حقوق و دستمزد مواردی برای آنها 

به تصویب برســد.وی ادامه داد: اینکه عزیزان در ســکوهای نفتی فعالیت می کنند و 
باید حقوق دیگری بگیرند درســت اســت اما اگر سقف برداشته شود نتیجه آن است 
که یک فردی در ستاد وزارت نفت حقوق ۹۳ میلیونی می گیرد که این خلاف عدالت 
است.محسن زنگنه سخنگوی کمیسیون تلفیق در توضیح این بند، گفت: ما در اصلاح 
ســاختار بودجه هســتیم و حق نداریم ســقف را بر خلاف قانون ایجاد کنیم. ما هم با 
نجومی بگیران مخالفیم.کمال علیپور نماینده قائمشــهر در تذکری گفت: آنچه در 
کمیسیون با صحن مطرح شده متفاوت است. ما با شرایطی مواجه هستیم که خلبانان 
ما به کشــورهای حاشــیه خلیج فارس می روند و یا اینکه پزشــکان و متخصصان ما 
مهاجــرت می کننــد چون برای آنها ســقف حقوق گذاشــته ایم. اگر دغدغه خروج 
متخصصان و نخبگان را داریم باید به این موارد توجه شود.در نهایت حذف این بند 
به رأی مجلس گذاشته شد که باز هم مورد مخالفت قرار گرفت؛ رئیس مجلس این 

بند را برای بررسی بیشتر و رفع اشکالات به کمیسیون تلفیق ارجاع داد.



خطر ابتلا به این بیماری با افزایش آلودگی هوا

مدیسن نت نوشت: تحقیقات جدید هشدار می دهد قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا، 
حتی برای مدت کوتاه، خطر سکته مغزی را در چند روز بعد افزایش می دهد.

این نتیجه گیری از بررســی ۱۱۰ مطالعه انجام شــده در آســیا، اروپا و آمریکا به دست آمده 
است. طبق این گزارش، بر اساس ماهیت خاص آلاینده مورد نظر، خطر سکته مغزی از ۵ 
درصد به ۲۸ درصد در کمتر از یک هفته پس از اولین بار قرار گرفتن در معرض ســطوح 
بالای آلودگی هوا افزایش یافت.این تیم همچنین افزایش قابل توجهی در خطر مرگ ناشی 
از ســکته مغزی در عرض یک هفته پس از قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا نشــان داد. 
این جهش بسته به نوع آلاینده مورد مطالعه از ۲ درصد تا ۶۰ درصد متغیر بود.دکتر »احمد 
طوبسی« نویسنده مطالعه از دانشگاه اردن در امان، توضیح داد: »خطر مرتبط با سکته مغزی 
به نوع آلاینده بستگی دارد، زیرا برخی از آنها مضرتر از سایر آلاینده ها هستند.«محققان 
خاطرنشان کردند که سکته مغزی سالانه باعث مرگ ۵ میلیون نفر در سراسر جهان می شود. 
حدود یک چهارم از مطالعات در تحلیل جدید در اروپا انجام شده است. ۱۷ درصد دیگر روی 
ایالات متحده یا کانادا متمرکز بودند، در حالی که حدود ۶ مورد از ۱۰ مطالعه در آسیا انجام 
شده بود.در مجموع، این مطالعات ارتباط بالقوه بین خطر سکته مغزی پس از قرار گرفتن 
در معرض هر یک از چندین آلاینده کلیدی، از جمله دی اکسید نیتروژن، ازن، مونوکسید 
کربن و دی اکســید گوگرد را بررســی کرده بودند. در مجموع، این مطالعات شــامل بیش از 
۱۸ میلیون مورد سکته مغزی ایسکمیک بود که در آن جریان خون به مغز متوقف می شود.

این بررسی در نهایت قرار گرفتن در معرض دی اکسید نیتروژن را با افزایش ۲۸ درصدی 
در خطر ســکته کوتاه مدت و جهش ۳۳ درصدی در خطر مرگ ناشــی از ســکته نشان داد. 
قرار گرفتن در معرض مونوکسید کربن، دی اکسید گوگرد و سطوح بالای ازن به ترتیب با 
افزایش ۲۶، ۱۵ و ۵ درصدی خطر سکته مغزی مرتبط بود. خطر کوتاه مدت مرگ ناشی 
از سکته مغزی پس از قرار گرفتن در معرض دی اکسید گوگرد به ویژه بالا بود و به میزان 
۶۰ درصد افزایش یافت.این بررسی همچنین خطر نسبی ناشی از قرار گرفتن کوتاه مدت 
در معرض ذرات بسیار کوچک آلودگی هوا را در مقابل ذرات بزرگ تر بررسی کرد. به عنوان 
مثال، برخی از آلاینده های هوا به نام PM۱ که قطر کمتر از یک میکرون دارند و با چشم 
غیر مسلح قابل مشاهده نیستند. در مقام مقایسه، قطر موی انسان حدود ۷۰ میکرون است.
سایر آلاینده ها از جمله ذرات خروجی از اگزوز خودرو، کارخانه سوخت فسیلی یا آتش سوزی 
جنگل، تا حدودی بزرگ تر هستند و معمولًا در اندازه های بین PM۱ و PM۲.۵ قرار دارند. 
ذرات آلاینده بزرگ PM۱۰ شامل گرد و غبار جاده ها و سایت های ساختمانی است.یافته ها: 
قرار گرفتن در معرض PM۱ با افزایش ۹ درصدی خطر سکته مغزی مرتبط بود. در همین 
حال، قرار گرفتن در معرض PM۲.۵ با افزایش ۱۵ درصدی خطر سکته مغزی و افزایش 
۹ درصدی خطر مرگ ناشی از سکته همراه بود. در مقابل، به نظر می رسد قرار گرفتن در 
معرض PM۱۰ باعث افزایش ۱۴ درصدی خطر سکته مغزی و افزایش ۲ درصدی مرگ 
ناشــی از ســکته می شــود. به طور کلی، هر چه بیشتر در معرض آلاینده های مختلف قرار 

بگیرید، خطر سکته مغزی بیشتر می شود.

شناسایی ۹6۱ بیمار کرونایی جدید در ایران

بنابر اعلام وزارت بهداشت، از یکشنبه هفته گذشته تا شنبه ۸ مهرماه ۱۴۰۲ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشــخیصی، ۹۶۱ بیمار جدید مبتلا به کووید ۱۹ در کشــور شناسایی و 
۶۶۰ نفر آنها بستری شدند.به این ترتیب مجموع بیماران کووید ۱۹ در کشور به ۷ میلیون 
و ۶۱۷ هزار و ۷۶۲ نفر رسید.متاسفانه در طول ۷ روز گذشته )از یکشنبه دوم مهر تا شنبه 
هشتم مهرماه(، ۲۴ نفر از بیماران کووید ۱۹ در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری، به ۱۴۶ هزار و ۴۱۰ نفر رسید.خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون 
و ۳۷۸ هزار و ۷۰۱ نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارســتان ها ترخیص شــده اند.۳۹ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید ۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت 

مراقبت قرار دارند.

سلامت

اجرای سند 
اکنون وابسته 
به استان و 
شهرستان است 
که اگر مدیری 
در مجموعه ای 
دغدغه 
سالمندی 
داشته باشد، 
بخش هایی از 
سند را اجرایی 
می کند، اما 
نمی توان گفت 
سند ملی 
سلامت 
سالمندی به 
شکل کشوری 
اجرا می شود. 
این درحالی 
است که 
چندین سال 
است که از 
رونمایی این 
سند می گذرد 
ولی هنوز 
دبیرخانه شورای 
ملی سالمندی 
برنامه اقدام 
برای سند را 
ابلاغ نکرده 
است

ابََر بحران 
سالمند ی 

پیش بینی می شود در سال ۱۴۳۰ ما 
۳ برابر جمعیت فعلی سالمند 
داشته باشیم

لزوم تقسیم کار برای اجرای سند ملی  ��
سلامت سالمندی

وی با اشاره به اینکه سند ملی سلامت سالمندی 
به دســتگاه های ذی ربط ابلاغ شــده اســت،  
تصریح کرد: البته سند یک مفهوم کلی است و 
نیاز به تقســیم کار دارد که هنوز محقق نشــده 

است.
وی با انتقاد از کمیته های تشــکیل شــده در 
دبیرخانه شورای ملی سالمندی، بر لزوم اصلاح 
ایــن کمیته ها تاکید کرد و گفت: لازم اســت 
اقدامات به درستی انجام شوند؛ در کمیته های 
تشــکیل شده به عنوان مثال مسئولیت کمیته 
آموزش به اداره کار داده شده است در حالی که 
رابطه ای بین آموزش و توانمندی ســالمندان 

بازنشسته با اداره کار وجود ندارد.
ابَر بحرانی از جنس سالمندی... ��

رییس مرکز تحقیقات ســالمندی اظهار کرد: 
بحــران و چالش ســالمندی فراتر از یک یا دو 
وزارتخانه است؛ ما ابَرَ بحران سالمندی را در راه 
داریم و برای مدیریت این ابَرَ بحران نیاز به یک 
عزم حاکمیتی داریم. مشــکلات سالمندی که 
تنها بحث بهداشت و درمان نیست. ما در حوزه 
بازنشستگی و سالمندی چالش هایی بسیار فراتر 
از بهداشت و درمان داریم. برخی صندوق های 
بازنشســتگی ما ورشکســته اند چون به دلیل 
بازنشســتگی های پیــش از موعدی که انجام 
می شــد، اکنون با حجم زیادی از بازنشستگان 
روبرو هستیم که به جز صندوق تأمین اجتماعی، 
سایر صندوق ها نیز توان پرداخت مسمتری این 
افراد را ندارند. بنابراین به دلیل این مســائل و 
مدیریت این بحران نیاز اســت که یک بســیج 
عمومــی و حاکمیتی صــورت پذیرد. در مورد 
ســالمندی نمی توان تنها بــه اقدامات وزارت 
بهداشــت یا سازمان بهزیستی بسنده کرد.او با 
بیان اینکه دو ســال اســت که جلســه شورای 
ســالمندی در کشور تشکیل نشده است، ادامه 
داد: این درحالی است که در سند ملی سلامت 
ســالمندی قید شــده است که شــورای ملی 
سالمندی باید هر شش ماه تشکیل شود اما دو 

سال است که این جلسه برگزار نشده است.
وجود 360 هزار سالمند پرخطر دارای  ��

چند بیماری همزمان
رئیس انجمن علمی طب سالمندان ایران، افزود: 
بر اســاس رصد شــرایط موجود و نگاه به آینده 
پیش بینی می شــود منابــع لازم برای درمان 
بیماران ســالمند در آینده را نداشــته باشیم و 
بنابراین لازم اســت که به سمت پیشگیری از 
ابتــلا بــه بیماری ها برویم؛ یعنــی باید بحث 
بهداشــت در حوزه ســالمندی مهم تر از بحث 
درمان باشــد ولی متاسفانه برنامه ای برای این 
مهم وجود ندارد. در حال حاضر در سطح کشور 
۳۶۰ هزار نفر ســالمند بسیار پرخطر داریم که 

بیماری های زیادی دارند، اما متاســفانه هنوز 
بــرای بیمار نشــدن افــراد فکری نشــده و 
ســازمان های بیمه گر حتی از پذیرش نســخ 
 MRI متخصصین طب ســالمندی کــه مثلًا
مغزی برای ســالمند می نویســند، خودداری 
می کنند و این درحالیست که سایر متخصصین 

مجاز به نوشتن این نسخ هستند.
افزایش جمعیت  �� سرعت نگران کننده 

سالمندن ایرانی تا 1430
دلبری درباره جمعیت سالمندان کشور در حال 
حاضر، تصریح کرد: آخرین سرشماری رسمی 
کشــور مربوط به ســال ۱۳۹۵ بوده است اما، 
جمعیت شناســان بــرآورد می کنند که اکنون 
تقریباً ۱۰ میلیون نفر سالمند )فرد بالاتر از ۶۰ 
ســال( داریم و موضوع نگران کننده برای ما 
سرعت ســالمند شدن جمعیت است. سرعت 
سالمند شدن افراد در جامعه ما منحصر به فرد 
اســت؛ در کشــورهای توسعه یافته زمان لازم 
برای دو برابر شدن جمعیت سالمندی بیش از 
ما است چنانکه این سرعت رشد دو برابر شدن 
از ۱۰ درصد به ۲۰ درصد، در فرانسه ۱۲۰ سال،  
در کشــور ســوئد ۹۰ سال و در آمریکا ۷۵ سال 
طول کشیده است اما سرعت دو برابر و سه برابر 
شدن جمعیت سالمندی در کشور ما بسیار نگران 
کننده است و بر همین اساس تخمین ها بر آن 
است که در سال ۱۴۳۰ ما ۳ برابر جمعیت فعلی 
ســالمند خواهیم داشت.او ضمن آنکه شرایط 
رشد سالمندی در کشور را نگران کننده خواند،  
اظهار کرد: متاسفانه تنها نوشتن سند سلامت 
سالمندی در کشور ۱۸ سال طول کشید. حال 
در شــرایطی که طی ۲۰ ســال، جمعیت ۱۰ 
درصدی ســالمندان به ۲۰ درصد برســد، آیا 
زیرســاخت درستی برای مواجهه با این شرایط 
موجود است؟ جمعیت سالمند آسیب پذیر است 
و نیاز به زیرساخت دارد. چالش های سالمندی 

یک پازل با اجزای مختلف است.
جمعیــت 30 درصــدی ســالمندان  ��

مجهول الهویه ساکن در آسایشگاه ها
دلبری ادامه داد: کارشناسان و متخصصان منکر 
اهمیــت امــر جوانی جمعیت نیســتند اما این 
موضوع با سالمندی متفاوت است. اگر جمعیت 
جوان شود مشکلات سالمندان فعلی و سال های 
آتی از بین می رود؟ باید به موازات آنکه به جوانی 
جمعیت فکر می کنیم، به سالخوردگی و پیری 
جمعیت هم فکر کنیم. الان که هر سالمند فعلی 
به طور میانگین ۵ فرزند دارد، تقریباً ۳۰ درصد 
ســالمندان ساکن در آسایشگاه ها را سالمندان 
مجهول الهویه تشــکیل می دهند، حال به روند 
آینده فکر کنید که چگونه خواهد شد؟ در حال 
حاضر آمار تجرد قطعی در سالمندی حدود ۸۰ 
هزارنفر اســت اما در آینده چگونه خواهد بود؟ 
پیش بینی می شــود که با توجه به عبور از سن 

ازدواج برخــی جوانــان،  آمــار تجــرد قطعی 
ســالمندان آینده در ســال ۱۴۳۰ به بیش از ۲ 

میلیون و ۶۰۰ هزار نفر برسد.
شایع ترین بیماری های دوره سالمندی ��

او درباره شایع ترین علت مرگ در سالمندان نیز 
توضیح داد: شایع ترین علت مرگ سالمندان به 
ترتیــب مربوط به بیماری های قلبی و عروقی، 
سرطان ها و سکته مغزی است. شایع ترین علت 
معلولیت در ســالمندی نیز سکته مغزی است. 
بخش زیادی از این بیماری ها قابل پیشگیری 
اســت به شــکلی که به عنوان مثال می توان تا 

۸۰ درصد از سکته مغزی پیشگیری کرد.
وی با تاکید بر اینکه اقدامات مناســبی در حوزه 
پیشگیری از بیماری ها انجام نشده است، گفت: 
از آنجایی که بیماری های دوره بازنشســتگی و 
سالمندی غالباً علامت مشخصی ندارد، توصیه 
اکید این است که افراد پیش از اینکه بیمار شوند،  
در دهه پنجم زندگی با مراجعه منظم به پزشک 
و انجام غربالگری از بروز بیماری پیشگیری کنند. 
اکنون ۹۰ درصد ســالمندان در کشــور ما یک 
بیمــاری، ۷۰ درصــد ۲ بیمــاری و ۵۰ درصــد 
سالمندان ۳ بیماری و بیشتر دارند و ما با پیشگیری 
می توانیــم تعداد این بیماری هــا را کم کنیم و 
یکســری از آنها رابه تعویق اندازیم؛ اما متاسفانه 
به عنوان کارشناس، عزم ملی در این کار نمی بینم.

بحران سالمندی برای بالاشهری ها! ��
او با اشاره به اینکه بحران سالمندی مربوط به 
آدم های بالای شهر است، بیان کرد: در روستا 
و یا پایین شــهر بالاخره فرد سالمند یک نفر را 
دارد که کمک او کند، اما در بالا شهر است که 
می بینیم یک سالمند به تنهایی و بدون کمک 
هیچکــس در یــک خانه ۲ هزار متری زندگی 

می کند.
ســرانجام تربیــت متخصصان طب  ��

سالمندی به کجا رسید؟
رئیس مرکز تحقیقات ســالمندی درخصوص 
توقف روند تربیت متخصصان طب سالمندی، 
اظهار کرد: بر اســاس اســتانداردهای جهانی 
اکنون در کشــور به ۲۳۰۰ نفر متخصص طب 

ســالمندی نیاز داریم ولی تنها ۲۳ متخصص 
طب سالمندی در کشور داریم که همه این افراد 
هم در رشته تخصصی خود مشغول به فعالیت 
نیستند. با این حال طی آخرین جلسه ای که با 
معاون آموزشــی وزارت بهداشــت داشــتیم، 
موضــوع توقــف تربیــت متخصصان طب 
ســالمندی را مطرح کردیم و ایشان قول دادند 
کــه بــرای این رشــته ظرفیت بــاز کنند که 
خوشبختانه بالاخره پس از ۵ سال، امسال اعلام 
شد که دانشگاه علوم پزشکی تهران و دانشگاه 
علوم پزشکی ایران هر کدام دو نفر متخصص 
طب سالمندی تربیت خواهند کرد و این موضوع 
در دفترچه هم آمد. امسال این اتفاق در شرایطی 
رخ داد کــه از موعد مقرر گنجاندن رشــته در 
دفترچه گذشــته بود و از ظرفیت ذخیره ســایر 
رشته ها، به طب سالمندی ظرفیت دادند و این 
کاری قابل تحســین بود. امیدوارم این روند در 

سالیان آتی هم تکرار شود.
او با تاکید بر لزوم آموزش نیروی انسانی برای 
کار با سالمندان در رده های مختلف، بیان کرد: 
یک سالمند تنها به متخصص طب سالمندان 
نیــاز ندارد؛ همانطور کــه یک کودک فقط به 
متخصص کودکان نیاز ندارد. ســالمند نیاز به 
انواع و اقســام تخصص ها دارد. الان در کشور 
بیــش از ۱۰۰ نفر فوق تخصص مغز و اعصاب 
کودکان داریم اما چه تعداد فوق تخصص مغز 
و اعصاب ســالمندان داریم؟ و این در شرایطی 
اســت که مشــکلات مغز و اعصاب سالمندان 
بیشــتر اســت. البته تربیت نیرو تنها شــامل 
متخصصین نمی شود، بلکه در رده های پایین تر 

هم لازم است نیرو تربیت کنیم.
دلبری در پایان تاکید کرد: در دنیا همیشه وقتی 
پنجره جمعیتی باز می شود و جوانان و جمعیت 
سنین بین ۱۵ تا ۶۵ سال بیشتر می شود، کشور 
به سمت توسعه می رود. در سال ۱۳۶۵ بیشترین 
رشد جمعیت را داشتیم اما اکنون در سال ۱۴۰۲ 
وضعیت برعکس شده است. موضوع سالمندی 
در کشور ما غیرقابل پیش بینی نیست که نتوان 

فکری برای آن کرد.
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جامعه

رئیس انجمن علمی طب سالمندی ایران با بیان اینکه 
اکنون ۱۰ میلیون نفر از جمعیت کشــور را سالمندان 
تشکیل می دهند، در عین حال گفت: سرعت دو و سه 
برابر شدن جمعیت سالمندی در کشور نگران کننده 
اســت و پیش بینی می شــود در سال ۱۴۳۰ ما ۳ برابر 

جمعیت فعلی سالمند داشته باشیم.
دکتر احمد دلبری در گفت وگو با ایسنا، درباره اجرای 
سند ملی سلامت سالمندی، گفت: متاسفانه این سند 
تا به حال اجرایی نشده و هنوز برنامه اقدام ندارد. تقسیم 
کار ملی برای آن انجام نشده است و در حد رونمایی 
بوده اســت. اجرای ســند اکنون وابســته به استان و 
شهرستان است که اگر مدیری در مجموعه ای دغدغه 
ســالمندی داشته باشد، بخش هایی از سند را اجرایی 
می کند، اما نمی توان گفت سند ملی سلامت سالمندی 
به شکل کشوری اجرا می شود. این درحالی است که 
چندین ســال است که از رونمایی این سند می گذرد 
ولی هنوز دبیرخانه شورای ملی سالمندی برنامه اقدام 

برای سند را ابلاغ نکرده است.
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واردات خودروی دست دوم  شاید وقتی دیگر!

محمــد رضوانی فر رئیس گمــرک با حضور در یک برنامه تلویزیونی در خصوص 
واردات خودروهای دست دوم گفت: فعلًا خودروی دسته دومی به گمرکات کشور 
وارد نشده است چون هنوز بعد از تصویب لایحه دوفوریتی تیرماه مجلس شورای 
اسلامی آیین نامه اجرایی آن توسط وزارت صنعت نهایی نشده است.وی افزود: در 
زمان حاضر رفت وبرگشــت های کارشناســی انجام شده اما هنوز آیین نامه اجرایی 
واردات خودروهای دست دوم نهایی نشده است و به همین دلیل واردات خودروهای 
دست دوم صورت نگرفته است.معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران تصریح 
کرد: احکام بودجه ابلاغ می شود اما آیین نامه های اجرایی متناسب با آن که باید در 
یکی از وزارتخانه ها یا ســازمانهای ذی ربط تنظیم شــود با یک تأخیر زمانی تنظیم 

می شود که در تلاشیم با به کارگیری سیاست هایی این مشکل را برطرف کنیم.

هزینه ۲۰۰ میلیون تومانی آماده سازی زمین 
برای دولت

وزیر راه و شهرسازی گفت: تا امروز ۴۰۰ هزار قطعه زمین در قالب طرح نهضت ملی 
مســکن در شــهرها واگذار شــده که آماده سازی هر قطعه زمین ۲۰۰ میلیون تومان 
برای دولت هزینه دارد.مهرداد بذرپاش در مراســم واگذاری زمین به ۲۵۰۰ خانواده 
ساکن استان تهران تحت عنوان پویش پیامبر رحمت )ص( اظهار کرد: تاکنون ۴۰۰ 
هزار قطعه زمین در شهرها در قالب طرح نهضت ملی مسکن برای واحدهای یک 
طبقه و گروه ساخت به متقاضیان واگذار شده که ۳۲ هزار قطعه آن مربوط به طرح 
جوانی جمعیت است.وی افزود: تا پایان سال ۵۰۰ هزار قطعه زمین به متقاضیان در 
روســتاها واگذار می کنیم که یک آرزوی دیرینه و اتفاقی بی نظیر اســت.وزیر راه و 
شهرسازی با اشاره به واگذاری ۴۰۰ هزار قطعه زمین در شهرها تاکید کرد: این میزان 
زمین ۵۰ هزار هکتار است که در تاریخ انقلاب اسلامی بی سابقه بوده، آماده سازی 

هر یک از این زمین ها برای دولت ۲۰۰ میلیون تومان هزینه دارد.

قیمت خودرو افزایش می یابد؟

نماینده اسدآباد در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه خودروسازان به دنبال ایجاد 
اخلال در بازار خودرو هســتند، گفت: خودروســازان افزایش قیمت خودرو را دنبال 
می کنند.کیومــرث ســرمدی در جلســه علنی مجلس در تذکــری گفت: امروز 
خودروســازان در بازار در حال گروکشــی از مردم هستند؛ در چنین شرایطی وزارت 
صمت به خاطر گردن نگرفتن سامانه یکپارچه خودرو در حال تکرار تجربه شکست 
خورده حذف رانت در بازار خودرو است. به گفته وی، خودروسازان امروز با کاهش 
عرضه خود در بازار و تاخیر در تحویل خودروها به دنبال ایجاد اخلال در بازار خودرو 
هستند. این نماینده مجلس شورای اسلامی بیان کرد: خبرها حاکی از این موضوع 
اســت که انبار و پارکینگ خودروســازان مملو از محصولات تولید شــده است اما 
خودروهایی که در قالب قرعه کشــی تعهد شــده، به مردم تحویل داده نمی شود و 

به دنبال مجوز افزایش قیمت خودرو هستند.

بازتاب

متاسفانه در 
سال های اخیر 
در کشور یکی 
از عجیب ترین 
تورم ها را در 
بخش مسکن 
داشتیم و 
سیاستگذاران 
با تعیین 
قوانین جدید از 
جمله 25 
درصد افزایش 
اجاره 
بها،مالیات بر 
خانه های 
خالی  و 
افزایش اجاره 
بها مطابق با 
هر منطقه 
سعی در کنترل 
قیمت ها در 
بخش مسکن 
داشتند.

لزوم هدایت 
 نقدینگی 
به سمت  استوک 
مارکت ها و  
بازار کریپتو

 یک کارشناس اقتصادی در 
گفت و گو با »نقش اقتصاد« عنوان کرد:

بــروز حق شــناس کارشــناس اقتصادی 
درخصوص بازار رهن و اجاره مسکن در تهران 
و افزایش نجومی قیمت اجاره بها گفت: یک 
 ROA نســبتی در علم اقتصــاد داریم به نام
یعنی بازده دارایی، به این معنا که اگر قیمت 
مسکن افزایش یابد باید انتظار افزایش اجاره 
بها را نیز داشته باشیم،چرا که مالکان مسکن 
را به عنوان ســرمایه گذاری در نظر گرفته اند 
در نتیجه انتظار دارد که دارایی خود به همان 

اندازه بازدهی داشته باشد.
وی در گفت و گو با »نقش اقتصاد« در ادامه 
تاکید کرد: متاســفانه در ســال های اخیر در 
کشور یکی از عجیب ترین تورم ها را در بخش 
مسکن داشتیم و سیاستگذاران با تعیین قوانین 
جدیــد از جملــه ۲۵ درصــد افزایش اجاره 
بها،مالیات بر خانه های خالی  و افزایش اجاره 
بهــا مطابــق با هر منطقه ســعی در کنترل 
قیمت ها در بخش مســکن داشتند اما قیمت 
مسکن در کلان شهرها به ویژه در تهران به 

شدت افزایش داشته است.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: بدیهی 
اســت که شــیب تورم تندتر شده و آمارهای 
بی سابقه ای از افزایش هزینه های زندگی در 
ســفره های معیشتی مردم دیده می شود که 
منجــر به ایجاد ناهنجاری های اجتماعی از 
جمله اجاره مســکن های اشتراکی و یا اجاره 
کانتینر توســط زوج های جوان شده است و 
بعضــا به خانه پدر و مادر خود باز می گردند.از 
سویی دیگر دستمزدها نیز جوابگوی زندگی 
مردم نیست و شاهد افزایش چشمگیر مشاغل 

کاذب هستیم، چرا که سود بیشتری دارد.

حق شــناس با بیان اینکه رشــد نقدینگی و 
هدایت آن به ســمت بازار مســکن و خودرو 
منجر به ایجاد آســیب های اجتماعی شــده 
مــی  نظــر  شــد:به  اســت،یادآور 
رسد،سیاســتگذاری های غلــط دولــت و 
مســئولان از ســال ۹۹ نقدینگی را به سمت 
بازار مســکن هدایت کرد که در حال حاضر 
شاهد تورم و افزایش قیمت آن هستیم،با توجه 
بــه اینکــه در تمــام دنیا و اقتصــاد مدرن 
سیاســتگذاران ســعی دارندتا نقدینگی را به 
ســمت بازارهایی هدایت کنند که آســیب 
کمتری داشته باشد و با درنظر گرفتن سیاست 
های حمایتی رشــد نقدینگی را به ســمت  
استوک مارکت ها و بازار کریپتو یا همان بازار 

سهام سوق می دهند.
ایشــان با اشاره به سرازیر شدن بخش قابل 
توجهی از سرمایه های به اصطلاح سرگردان، 
بــه بــازار هــای کالا و مصرفــی از جمله 
خودرو،ادامه داد: بی تردید رشــد نقدینگی و 
هدایت آن به سمت بازار مسکن، خودرو، طلا 
و ارز آســیب بیشتری برای بازار اقتصادی در 
کشــور به همراه دارد، در صورتی که با جذب 
نقدینگی در بازار سرمایه از افزایش این ضرر 

و زیان پیشگیری می شود.
این کارشــناس اقتصادی اظهار داشــت: در 
برخــی مناطق تهــران قیمت آپارتمان ها  با 
قیمت ها در منهتن نیویورک برابری می کند، 
بــه عنوان مثال؛  قیمت یک خانه در منهتن 
نیویورک ۲۰ هزار دلار به ازای هر متر مربع 
است، اما با یک نگاه اجمالی در می یابیم که 
قیمت مســکن در سایت های ایالات متحده 

با میانگین قیمت هر متر مربع مسکن در شهر 
تهــران حدود ۵۵ میلیون تومان یعنی تقریبا 
معادل هزار دلار آمریکا است.که نشان دهنده 
سیاســتگذاری غلط مسئولان و متولیان ذی 
ربط اســت که نقدینگی ویرانگر را به سمت 

بازار مسکن و خودرو هدایت کردند.
 وی در ادامــه افــزود: بــی تردیــد افزایش 
قیمت ها در  بازار مســکن و اجاره بها جدا از 
افزایــش قیمــت دیگــر اقــلام خوراکی و 
غیرخوراکی نیســت چرا که افزایش قیمت 
اجاره بها ارتباط مستقیمی با نرخ تورم دارد که 
منجــر به بروز آســیب هــای اجتماعی به 
خصوص برای دهک های آسیب پذیر و قشر 
پاییــن جامعه خواهد شــد.این کارشــناس 
اقتصادی با بیان اینکه  کمبود عرضه در بازار 
مسکن و افزایش تقاضا منجر به ایجاد تورم 
می شــود،تاکید کرد: دولت  با سیاست های 

حمایتــی در بازار مســکن از جمله افزایش 
عرضه،معافیت های مالیاتی، اختصاص زمین 
ارزان به انبوه سازان و تسهیلات با بهره کمتر 
می تواند تولید  مســکن را افزایش داده و با 
مداخله در قیمت مسکن  تورم را کنترل کندتا 
ســرمایه ها به ســمت و سوی ساخت و ساز 
هدایت شود.حق شناس در پایان خاطر نشان 
کرد:بدیهی اســت که مهم ترین مسئله برای 
بهبود شــرایط اقتصادی کشور تعادل میان 
عرضه و تقاضا است.از سویی دیگر با افزایش 
نقدینگــی تقاضا نیز بالا مــی رود،البته باید 
عرضــه  کالا و خدمات نیز به همین نســبت 
افزایــش یابد و بخش عرضه تنها با تولید در 
کشــور تقویت می شــود،با توجه به اینکه در 
حال حاضر دولت منابع آنچنانی در اختیار ندارد 
امــا می تواند با مشــارکت بخش خصوصی 

عرضه را در بخش مسکن بهبود بخشد.

تعاونی های مسکن کارگری در اغما

در جریان مذاکرات مزدی ۱۴۰۲ وقتی بحث افزایش ۲۷ درصدی حداقل دستمزد 
پیش آمد، نمایندگان دولت در نشســت –وزرای اقتصادی- وعده هایی دادند که 
متاســفانه اکنون بعد از گذشــتِ بیش از شــش ماه می بینیم به این وعده ها عمل 

نکرده اند.
یکی از مهم ترین مشکلات کارگران امروز بحث مسکن است؛ هزینه های مسکن 
به اثرگذارترین مؤلفه در ســبد معیشــت کارگران شــاغل و بازنشسته بدل شده، به 

خصوص وقتی در نظر بگیریم که حداقل ۶۰ درصد کارگران کشور مستأجر و فاقد 
خانه ملکی هستند. در این شرایط، تأمین مسکن برای کارگران، یکی از مهم ترین 
اولویت هاست و باید در دستور کار دولت قرار بگیرد؛ دولت نه تنها به وعده های خود 
در زمینه تأمین مسکن عمل نکرد بلکه نتوانست تورم بخش مسکن را مهار کند؛ 
در ماه های گذشته، اجاره خانه تبدیل به هیولایی مهارنشدنی شد.در نشست های 
مزدی وعده دادند اقدامات خوبی در ارتباط با مســکن کارگری صورت می دهند؛ 
قرار شــد تعاونی های مســکن کارگری فعال شوند؛ هم زمین رایگان در اختیار این 
تعاونی ها بگذارند و هم تســهیلات ارزان قیمت به آن ها بدهند. در این راســتا کاری 
در شش ماه گذشته انجام نشده است.پیشنهاد اعضای کارگری شورایعالی کار، تهاتر 
بخشی از مالیات کارفرمایان با میزان کمکی است که به تعاونی های مسکن می کنند؛ 
اما برای اجرایی شدن این پیشنهاد نیز اقدامی صورت نگرفته است.با تهاتر بخشی 
از مالیات کارفرمایان، مسلماً آن ها به حمایت از تعاونی های مسکن کارگری ترغیب 

می شــوند و این امر می تواند به فعال ســازی تعاونی های مسکن کمک کند؛ ضمن 
اینکه در این شــش ماه دولت اقدامی برای تأمین مســکن رایگان برای تعاونی های 
مسکن کارگری یا ارائه تسهیلات قرض الحسنه به این نهادهای مشارکتی انجام 
نداده است.تعاونی های مسکن کارگری همچنان در اغما هستند و انگیزه ای برای 
ایجاد تعاونی های جدید نیســت؛ بســیاری از تعاونی های موجود نیز با نارسایی ها و 
مشکلات بسیار دست و پنجه نرم می کنند.دولت قول داده بود کالاهای اساسیِ سبد 
معیشــت به قیمت بســیار پایین در اختیار جامعه کارگری کشــور قرار می گیرد؛ که 
متاسفانه عملی نشد. اگر دولت در زمینه تأمین مسکن و تأمین کالاهای اساسی با 
قیمت ارزان، اقدامات کافی صورت می داد، بحران معیشــت کارگران تا این اندازه 
جدی نمی شد؛ امروز کارگران کشور دو مشکل عمده دارند، اول هزینه های سنگین 
اجاره خانه و دوم گرانی شــدید کالاهای اساســی در بازار. کارگران با دستمزدی که 

می گیرند نمی توانند از پس هزینه های این دو بخش بربیایند.

آیت اسدی
 عضو کارگری 
شورایعالی کار 

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

بلاتکلیفی ۵ هزار خریدار خودروی وارداتی 

در حالی رییس سازمان توسعه تجارت مدعی است، تحویل ۵ هزار خودروی وارداتی 
به مشتریان منتظر قیمت گذاری توسط شورای رقابت است که شورای رقابت مدعی 
اســت، هنوز از ســوی وزارت صمت درخواســت قیمت گذاری و اطلاعات مورد نیاز 

خودروهای وارداتی جدید ارسال نشده است.
براساس اظهارات جدید ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت تاکنون ۱۰۰ دستگاه 

چانگان براساس نوبت به متقاضیان تحویل شده است.

البته وی در خصوص اینکه چرا عرضه خودروهای وارداتی با کندی انجام می شــود، 
گفته است: خودروهای وارداتی باید توسط شورای رقابت قیمت گذاری شود و پس از 
ابلاغ قیمت نهایی، در ســامانه یکپارچه برای عرضه به مشــتریان و پرداخت وجه، 
بارگذاری شود. رئیس سازمان توسعه تجارت ایران بیان داشت: پیش از این تعدادی 
خودروی وارداتی چانگان که توسط شرکت سایپا وارد شده بود برای عرضه در سامانه 
بارگذاری شد اما در زمان عرضه، قیمت نهایی این خودرو هنوز توسط شورای رقابت 
ابلاغ نشده بود بنابراین جهت عرضه این خودرو در سامانه یکپارچه، قیمت به صورت 
علی الحســاب اعلام شــد، اما پس از نهایی شــدن قیمت این خودرو مشکلاتی برای 

خریداران ایجاد شد و عده ای اعلام کردند که پیش بینی نمی کرده اند که قیمت خودرو 
چانگان، مبلغ تعیین شــده باشــد بنابراین این خریداران  برای تکمیل باقیمانده وجه با 

مشکلاتی مواجه شدند.
وی افزود: برای جلوگیری از تکرار این قضیه منتظر هســتیم تا شــورای رقابت قیمت 
خودروهای وارداتی را ابلاغ کند و ســپس عرضه ســایر خودروهای وارداتی در سامانه 
انجام شــود و ثبت نام کنندگان براســاس نوبت خودروهایشان را تحویل بگیرند. هم 
اکنون امکان بارگذاری و عرضه حدود ۴ تا ۵ هزار خودرو وارداتی در سامانه وجود دارد 

اما از این کار امتناع می کنیم تا قیمت نهایی آنها مشخص شود. 



آگهی فقدان سند

خانم سوسن نیکوکار به استناد دو برگ استشهادیه محلی مصدق شده در دفتر اسناد رسمی شماره 3 ملارد مدعی است یک جلد سند مالکیت ششدانگ یک باب واحد تجاری 
به مســاحت 46/71 مترمربع به شــماره 34803 فرعی از 43 اصلی مفروز و مجزا شــده از اصلی مزبور واقع در بخش ملارد که به شــماره چاپی 415735 الف 97 ذیل دفتر 
املاک الکترونیکی  139720301055012978 به نام سوسن نیکوکار ثبت و سند صادر گردیده است که برابر سند انتقال قطعی به شماره 24594 مورخ 1397/8/2 دفتر 
4 ملارد در مالکیت نامبرده قرار گرفته است به علت جابجایی مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی نموده است ،لذا مراتب به استناد ماده 120 آیین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت آگهی میشوند تا چنانچه کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک فوق ویا سند مالکیت نزد خود میبا شد از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض 
خود را کتبا به ضمیمه سند معامله به این اداره تسلیم ورسید در یافت نمایند در غیر این صورت پس از انقضای مدت مذکور ونرسیدن واخواهی نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد.  م الف/1725
همایون خزایی کفیل واحد ثبتی حوزه ثبت ملک ملارد از طرف حمیدرضا لطفی

آگهی  ابلاغ مفاد رای صادره از طرف هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی املاک و ساختمان های فاقد سند 

رسمی مصوب سال1390/09/20

 برابر رای شــماره140260301057005969 مورخ 1402/06/12 صادره از هیات موضوع  قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی،املاک وســاختمانهای فاقد ســند رســمی 
مصوب1390/9/20 مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهریار تصرفات مالکانه پروین تاجیک فرزند حشمت اله به صورت ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 240 مترمربع 
قسمتی از پلاک 201 فرعی از 50 اصلی واقع در شهریار محرز گردیده که برای آن پلاک 13725 فرعی از 50 اصلی اختصاص یافته است وبرابر محتویات پرونده ثبتی ودفتر املاک 
مربوطه ششدانگ یک قطعه باغ بشماره 201 فرعی از 50 اصلی با حقابه از رودخانه کرج ذیل ثبت صفحه 187 دفتر 45 ثبت وسند مالکیت در مالکیت سید مجتبی درخشان صادرشده 
است وسپس طبق گواهی انحصار وراثت شماره ج/78/61/10 مورخه 31/01/1379 شعبه اول دادگاه عمومی شهریار ومالیات بر ارث شماره س /137/714 مورخه 29/02/1379 
اداره مالیات ورثه حین الفوتش ســید محمد ، حســین ، علی ، عباس ، فرزانه ، فرانک ، فریبا همگی درخشــان و پروین دلشــادنیک همســر متوفی در صفحات 2 الی 14 دفتر 689 ثبت 
شده است ودر ضمن ملک مربوطه از مالکیت سید محمد ، حسین ، علی ، عباس ، فرزانه ، فرانک ، فریبا همگی درخشان وپروین دلشاد نیک می باشد  که نامبرده درهیات حضور نیافته 
وهیات مقرر نموده بااعمال ماده 3 قانون مذکور وماده 13 آئین نامه اجرائی آن مصوب 1391/04/25 نسبت به صدور سند مالکیت به نام متصرف فوق الذکر اقدام شود لذا بدینوسیله 
مفاد رای صادره به نامبرده وبه اشــخاص ذینفع جهت اطلاع دردونوبت با فاصله پانزده روز آگهی میگردد که چنانچه به مفاد رای  صادره اعتراض دارند اعتراض خود را ظرف مدت دو 
ماه از تاریخ انتشــار اولین آگهی به اداره ثبت اســناد واملاک شــهریار تســلیم ورســید دریافت دارند ودرصورت عدم اعتراض ظرف مهلت مقرر این اداره نسبت به صدور سند مالکیت 

برابر مقررات اقدام خواهد نمود . ضمنا صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
م الف 10742 -  تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/06/26  -  نوبت دوم : 1402/07/10 

مهدی ناصری -رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 

آگهی مفقودی 

برگ سبز یا ســنداصلی موتور سیکلت سیستم 
چابکــرو رنگ آبی مدل 1388 تیپ CDI125 به 
شــماره موتور *91163879* وشــماره تنه 
N1W***125G88001290  شــماره پلاک 
524-14158 متعلــق به آقــای زین العابدین 
تیموری به شــماره شناســنامه 1318 کدملی 
0601632583 مفقود وازدرجه اعتبار ســاقط 

است.  
کرمانشاه  

آگهی مفقودی 

بدین وســیله کارت موتور سیکلت و برگ سبز یا 
)ســند اصلی( م سیستم نامین  125 رنگ سفید 
مدل 1386 به شماره موتور 61523622 و شماره 
شاســی8612035  و شــماره پــلاک 9295 
کرمانشــاه-2 به نام خانم سکینه امیری نام پدر 
محمد ابراهیم به شماره شناسنامه 1367 مفقود 
کرمانشاه و از درجه اعتبار ساقط است.  

آگهی مفقودی 

کل مدارک خودرو ســایپا تیبا مدل 1398 رنگ 
ســفید روغنی به شماره نیروی انتظامی 954 ب 
 M158725712 75 ایران 29 و شماره موتور
 NAS811100K5841172 و شماره شاسی
متعلــق بــه خانم ســارا امجدیان بــا کد ملی 
3243231272 صادره از کرمانشــاه مفقود و 

درجه اعتبار ساقط است.  
کرمانشاه   

حرکت بورس بر خلاف انتظار

در قانون جهش تولید مسکن در کنار ارائه زمین رایگان و تسهیلات بانکی، 
به وزارت اقتصاد و وزارت صمت وظایفی برای تحقق این قانون محول شده  
که یکی از آنها ارایه مصالح ارزان قیمت برای ســاخت مســکن و اجرای این 

قانون است. 
مصالح ســاختمانی نقش مهمی در قیمت تمام شــده مسکن دارد اما بورس 
محلی برای تنظیم بازار با قیمت های عادلانه نیست مدیریت بورس به گونه ای 
اســت که هر کالایی که امکان افزایش قیمت آن وجود دارد را وارد بورس 
می کنند و در بورس رقابت برای افزایش قیمت ها است، نه برای کنترل قیمت 
و توزیع کالا با قیمت عادلانه بین مردم و این ایراد در بورس کالا وجود دارد.
در بحث مســکن و ساخت وســازها مصالح ساختمانی نقش ویژه ای دارد که 
مدیریــت آن بایــد با هماهنگــی وزارت صمت، وزارت اقتصاد و وزارت راه و 
شهرســازی انجام می شــد که متاســفانه انجام نشد. در حال حاضر، مصالح 
ســاختمانی با قیمت های بســیار بالاتر از قیمت پایه به دست مصرف کننده 
می رسد و همین افزایش قیمت مصالح ساختمانی قیمت تمام شده مسکن 

را هم افزایش می دهد و این در تضاد با قانون جهش تولید مسکن است.
دولت باید ساز و کاری را تعیین کند که مصالح ساختمانی خارج از قیمت های 

بورس  کالا یا قیمت مناسب و عادلانه به دست مصرف کننده برسد.
در حال حاضر قیمت تمام شده مسکن به دلیل همین مسائل از جمله عرضه 
مصالح با قیمت های بورســی، ارایه تســهیلات با نرخ ۲۳، افزایش نرخ آب، 
برق، گاز و ... به شدت بالا رفته است و به همین دلیل همین گرانی ها تولید 

مسکن وضعیت خوبی ندارد. 
همچنین باتوجه به افزایش قیمت کالاهایی که وارد بورس کالا می شــوند 
باید گفت این افزایش قیمت ها در بورس به این دلیل است که تمام کالاها 
در بورس عرضه نمی شــوند، اتفاقی که می افتد این اســت که درصد کمی از 
این کالاها را در بورس عرضه می کنند و افرادی در فضا، بورس  بازی می کنند، 
قیمت را بالا می برند و آن را به عنوان کشف قیمت اعلام می کنند. این کشف 
قیمت که غیر واقعی و گران است به عنوان قیمت پایه محسوب می شود و 

با قیمت کالا را در بورس عرضه می کنند. 
بورس نتوانســته در کنترل قیمت و توزیع کالا عادلانه نقش آفرینی کند و 
عاملــی بــرای گرانی  کالا بــود. در واقع مدیریت بورس ایراد دارد و برخلاف 
انتظاری که از بورس وجود دارد خود بورس عاملی برای گرانی  کالا شــده 

است.

چالش های پیش روی بازار سرمایه طی 6 ماه اخیر؛ 
ضربه افشای رانت اطلاعاتی به بورس

بورس در ۶ ماه اخیر شرایط متفاوتی را تجربه کرد به طوریکه بیشترین ضربه 
به بازار سرمایه به خاطر افشای رانت اطلاعاتی نرخ خوراک پتروشیمی بود.
شاخص کل بورس در ابتدای معاملات سال ۱۴۰۲ توانست وضعیت مناسبی 

داشته باشد و وضعیت صعودی را ادامه دهد.
شاخص کل بورس در اسفند ماه سال ۱۴۰۲ توانسته بود تا نزدیک فتح مجدد 
قله ۲ میلیون واحد پیش برود. به طوریکه در فروردین ماه قله ۲ میلیون واحد 

فتح شد.
در روز اول فروردین ســال ۱۴۰۲ بود که شــاخص کل به عدد یک میلیون و 

۹۹۸ هزار و ۳۲۶ واحد رسید.
شــاخص کل در فروردین و اردیبهشــت ۱۴۰۲ وضعیت مناسبی را داشت و 
توانست قله جدید ۲ میلیون و ۵۴۱ هزار واحد را ثبت کند. اما به یک باره با 
این که وضعیت بورس به شدت صعودی شده بود و ارزش معاملات خرد به 
بالای ۲۴ هزار میلیارد تومان رسیده بود بورس در ۱۷ اردیبهشت ماه با ریزش 

مواجه شد.
بعد از ۵۰ روز و انتشار نرخ خوراک گاز شرکت های پتروشیمی مشخص شد 
که پشت پرده ریزش ۱۷ اردیبهشت ماه چه بوده است و رانت خبری عده ای 

که از محتوای نامه اطلاع داشتند باعث ریزش بورس شد.
بورس با یک ریزش سنگین بیش از سه ماه اصلاح کرد که دلایل متعددی 
از جمله افزایش نرخ بهره بین بانکی، نگرانی سرمایه گذاران از آینده بورس، 
ســیگنال توافق باعث این اصلاح ســنگین شد، شاخص کل در مدت ۳ ماه 
ریزش بیش از ۲۳ درصد افت کرد و بسیاری از نمادهای شاخص ساز به کما 

رفتند.
اما در مرداد و ابتدای شــهریور ماه شــاخص یک روند مجدد صعودی را آغاز 
کردبه طوریکه دقیقاً در نقطه یک میلیون و ۹۴۱ هزار واحد حمایت شــد و 
اگر این حمایت توسط بازارساز انجام نمی شد، شاخص کل تا محدوده یک 

میلیون و ۸۳۶ هزار واحد سقوط می کرد.
رانــد بعــدی صعــودی بازار تا ناحیه ۲ میلیون و ۱۶۱ هزار واحد و افزایش ۱۲ 
درصدی ادامه یافت اما بازار در هفته های میانی و انتهایی شــهریور ماه به 
علت تســویه اعتبارات کارگزاری ها و انتشــار گزارشات ۶ ماهه به یک روند 

نوسانی کم حجم دیگر رسید.
حال شــاخص کل بورس بعد از تقریباً یک ماه و نیم از نوســان منفی به نظر 
می رسد به دنبال روند صعودی جدید است و موتور محرک این صعود می تواند 
گزارش های ۶ ماهه شرکت ها و یا افزایش نرخ دلار در بازار آزاد و یا حمایت 

دستوری دولت باشد.

یادداشت

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت : خروج سیمان و فولاد 
از بورس کالا منتفی شده و قرار است با نهادهایی که به این دو 
صنعت انتقاد دارند، جلساتی برای رفع این ابهامات برگزار شود.
مجید عشقی در خصوص نگرانی های مربوط به خروج سیمان 
و فــولاد از بــورس کالا گفــت: معامله کالاها در بورس کالا بر 
اســاس قوانیــن و مقرراتی بوده کــه دولت های مختلف وضع 
کرده اند. بررســی های کارشناسی نشــان می دهد خروج این 
محصولات از بورس کالا می تواند بازار این محصولات را متلاطم 
کند؛ از این رو تصمیمی در این خصوص گرفته نشده و موضوع 

خروج این محصولات از بورس کالا منتفی است.
وی ادامــه داد: البته عده ای انتقاداتی به برخی از فرآیندها دارند 
و توصیه کرده ایم در جلسات کارشناسی اگر ایرادی به عرضه ها 
مطرح است مورد بررسی قرار گرفته و برطرف شود.  اگر ایرادی 
در نحــوه تعییــن قیمــت پایه وجود دارد نیــز باید با همکاری 
دستگاه های ذی ربط، گاهی شورای رقابت، ستاد تنظیم بازار یا 
وزارت صمت برطرف شود. ایراداتی که مطرح می شود بعضا به 
علت نبود آشــنایی این دوســتان با مکانیزم های بازار سرمایه و 
بورس کالاست و خروج این محصولات از بورس کالا قطعا به 

التهاب بیشتر بازارها دامن خواهد زد.
تامین مالی 750 همتی از بازار سرمایه تا پایان سال ��

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با خوش بینی به تامین مالی 
۷۵۰ همتی از بازار سرمایه تا پایان امسال گفت: امیدواریم امسال 
تا پایان ســال به عددی بیش از ۷۵۰ هزار میلیارد تومان تامین 

مالی در بازار سرمایه برسیم.
عشقی تصریح کرد: این سازمان بر اساس ماده ۲ قانون اوراق 
بازار اوراق بهادار وظایفی دارد. به طور کلی هدف سازمان بورس، 
حمایت از حقوق ســهامداران و ساماندهی، حفظ و توسعه بازار 

ســرمایه اســت. در دو ســال اخیر، یکی از راهبردهای جدی ما 
توســعه سرمایه گذاری غیرمستقیم بود که در این حیطه سعی 
کردیم به طراحی و راه اندازی انواع صندوق های سرمایه گذاری 
بپردازیم.وی ادامه داد: با انواع صندوق های ســرمایه گذاری از 
جمله صندوق تضمین اصل ســرمایه و صندوق بازنشســتگی 
تکمیلــی و... ســبد ابزارهای ســرمایه گذاری غیرمســتقیم 
تکمیل شــده؛ حدود ۵۰ درصد معاملات روزانه بازار مربوط به 
صندوق های ســرمایه گذاری است. یعنی سهامداران به جای 
خرید مستقیم سهام اقدام به سرمایه گذاری از طریق صندوق ها 
می کنند.رئیس ســازمان بورس با بیان اینکه ســرمایه گذاری 
غیرمستقیم مزایای زیادی دارد؛ گفت: اولین مزیت کاهش هزینه 
معاملات در بازار سرمایه است؛ البته که این موضوع تضاد منافعی 
برای عده ای ایجاد کرده اســت. همچنین این اقدام باعث شده 
مدیران صندوق ها در بازار سرمایه بهتر کار کنند و غیرحرفه ای ها 
از طریق این صندوق ها در بازار ســرمایه فعالیت کنند. عده ای 
هم که از فعالیت صندوق های ســرمایه گذاری ناراضی هستند 
عمدتا کســانی هســتند که از طریق اغوای حقیقی ها ارتزاق 

می کردند.
ابزارهای تامین مالی بازار مسکن ��

عشقی در خصوص ابزارهای تامین مالی بازار مسکن اظهار کرد: 
یکی از ابزارها، ابزارهای ســرمایه گذاری در بازار مسکن است. 
معتقدیم سهم ابزارهای تامین مالی در بازار مسکن بسیار کمرنگ 
اســت و بایــد در این حوزه بیشــتر تلاش کــرد. در بخش اول 

فعالیت مــان، صندوق هــای املاک و مســتغلات را تعریف و 
راه اندازی کردیم و صندوق های متعددی هم در دست راه اندازی 
است. بخش دوم فعالیت ما کمک به هدایت منابع به سمت تولید 
مسکن است که این هدف را با ابزار سلف مسکن محقق می کنیم.

وی ادامه داد: این اوراق به مراحل نهایی رسیده و نظرخواهی از 
تمام ذی نفعان انجام شــده و دســتورالعمل اوراق سلف مسکن 
به زودی نهایی خواهد شد و از طریق این ابزار خواهیم توانست 
منابع را به طور مستقیم به سمت تولید مسکن هدایت کنیم. با 
توجه به مذاکراتی که با ذی نفعان این حوزه و انبوه سازان داشتیم، 

استقبال خوبی هم از این ابزار صورت خواهد گرفت.
وضعیت سهام عدالت متوفیان ��

وی در خصوص وضعیت سهام عدالت متوفیان گفت: قوه قضاییه 
سرویســی در اختیار ســازمان بورس و اوراق بهادار قرار داده تا 
تقسیم قهری سهام عدالت بین وراث انجام شود. نکته اینجاست 
که این سرویس، سرویس اصالت گواهی انحصار وراثت است. 
چون این دارایی ها قرار است بر اساس این گواهی تقسیم شود، 
باید به عدد و درصد تبدیل شــود. ما حســاس بودیم که تبدیل 
عکس گواهی انحصار وراثت به اعداد و درصدهایی که باید بین 

وراث تقسیم شود به نحو درستی صورت می گیرد.
رئیس سازمان بورس افزود: با توجه به اینکه لازم بود هم شبکه 
کارگزاری ما به برخی نرم افزارها تجهیز شود و هم می خواستیم 
از همکاری دفاتری که کارهای تخصصی دســتگاه قضا را هم 
انجام می دهند، بهره بگیریم، به واسطه رفت و برگشت هایی که 

اتفاق افتاد این کار انجام نشــد. خوشــبختانه این کار در شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی انجام شــده و آموزش های لازم هم به 
شرکت های کارگزاری داده شده و از هفته آینده فراخوان خواهیم 
داد که وراث متوفیان ســهام عدالت به دفاتر کارگزاری مراجعه 
کنند و انتقال قهری انجام شود. البته با توجه به تعداد بالای فوت 
شده ها در چند سال گذشته، احتمالا فراخوان در چند مرحله انجام 
خواهد شد.عشقی با حضور در یک برنامه تلویزیونی ادامه داد: 
تقســیم ماترک متوفیان دو بخش دارد؛ بخش اول خود ســهام 
عدالت که مستقیم به قیمت روز به متوفیان منتقل خواهد شد؛ 
بخش دوم هم مربوط به ســودهای ســنواتی است که به وراث 
پرداخت خواهد شــد. ســودها در حساب شرکت سپرده گذاری 
مرکزی بوده و اگر سودی هم به این سودها تعلق گرفته باشد، 
پرداخت خواهد شــد. البته از ســال ۱۳۹۹ ســود تقســیمی به 
ســهامداران عدالت پرداخت شــده و اشخاصی که از آن مقطع، 
ســود ســهام عدالت را دریافت نکرده اند، مشغول دریافت سود 
سهام عدالت خواهند شد. این سودها هم بر اساس همان درصد 

بین وراث تقسیم خواهد شد.
حمایت از افشاگران و سامانه سوت زنی ��

عشــقی در خصوص حمایت از افشــاگران و سامانه سوت زنی 
گفت: با توجه به گســترش بازار ســرمایه و ظهور بیش از ۱۰۰۰ 
نهاد مالی؛ بالغ بر ۷۰۰ ناشر که سهام آن ها در بازار سرمایه معامله 
می شــود؛ ارائه دهندگان خدمات به سرمایه گذاران و... فضای 
گسترده ای در بازار سرمایه ایجاد شده که ممکن است بعضی از 
ناهنجاری ها از چشــم ناظر رسمی دور بماند. هرچند وظیفه ما 
این است که بتوانیم هر نوع ناهنجاری را به سرعت کشف کرده 
و رسیدگی کنیم؛ اما با توجه به گستردگی بازار سرمایه ممکن 

است برخی ناهنجاری ها پنهان بماند.

رئیس سازمان بورس اعلام کرد

خروج سیمان و فولاد از بورس کالا منتفی است

استراتژی  صحیح بازار سرمایه

 

با توجه به مولفه های اقتصادی اثر گذار به بازار ســهام می 
توان گفت  فضای این بازار در شرایطی است که دولت سعی 
می کند با استفاده از ابزار خود  یعنی کنترل نرخ بهره، سیاست 
کنترل نرخ دلار و کاهش تورم را در راهبرد خود داشته باشد. 
فعلا قصد دولت بر این اســاس اســت اما اینکه تا چه زمانی 
این ابزار را داشــته باشــد و بتواند این سیاســت را ادامه دهد، 

مشخص نیست.
از سوی دیگر شرکت ها همگام با تورم و دلار رشد می کنند 

چرا که در حال حاضر به قدری اوضاع شرکت ها و رونق تولید 
آن ها خراب است که تولید و فروش با افت مواجه شده است. 
لذا ما حجم فروش شرکت ها را در شرایط بالا نداریم و هرچه 
تــا کنون ایجاد شــده، بابت تــورم بوده به این معنی که نرخ 

فروش شرکت افزایش یافته است.
از الان به بعد نیز دو موتور محرک بازار یعنی دلار و تورم قرار 
نیســت تاثیر خاصی در بازار داشــته باشد. بنابراین بازار وارد 
چالش می شود. اما استراتژی درست در مقطع فعلی چیست؟

ســهامداران باید سراغ شرکت هایی بروند که طبق ظرفیت 
اسمی خود تولید می کنند به این معنی که تولید خوبی دارند 
و قیمت های جهانی روی آن تاثیر می گذارد. به این معنا که 
این ســهام بر وزن مولفه های جهانی رشــد می کنند. قیمت 
جهانی کالاهایی از قبیل نفت، اوره و … طی ماه های گذشته 
در شرایط خوبی قرار داشتند. اگر این ها شرایط صعودی داشته 

باشند، می توانند تاثیر مثبت بر بازار بگذارند.
از طرفی سو فضا و روند بازار طوری شده که پول ها به سمت 
ســهامی می رود که جریان پول بالایی دارند. در حال حاضر 
پــول توجه زیادی بــه ارزش ذاتی نماد، گزارش های خوب 
شــرکت ها و یا اخبار مثبتی چــون مذاکرات ایران و آمریکا 

نمی کند. فضا بیشــتر به سمت سهامی می رود که پول های 
بزرگ آن ها را حرکت می دهد.

بــازار نیــز به دلیــل ناامنی و نااطمینانی کــه از تصمیمات 
خلق الســاعه در صنایع مختلفی مثل صنعت پتروشــیمی، 
خودرو، ســیمان و فولاد همراه با حواشــی تائید و تکذیب، 
موافقت و مخالفت های متعدد ایجاد شــده، دچار نوســانات 
متعدد شده است. از سویی ارزش معاملات از افزایش نقدینگی 
و افزایش تقاضا نشات می گیرد. هنگامی که نقدینگی با ترس 
مواجــه شــود، کاهش می یابد و بــه تبع آن ارزش معاملات 

پویایی خود را از دست می دهد.
بنابراین بازار در شــرایطی اســت که ســهامداران باید نگاه 
واقع بینانه داشته باشند چرا که بازار با چالش های متعدد مواجه 
اســت. مــا منتظــر گزارش های ۶ ماهه هســتیم؛ احتمالا 
گزارش های ۶ ماهه شــرایط خوبی داشــته باشد. چرا که آثار 
برخی از خبرها را که صرفا در حد خبر بوده، عملیاتی می کند 
و ما تاثیرش را در گزارش ها می بینیم. از ســوی دیگر برخی 
مشــکلاتی که در نیمه اول ســال ایجاد شده، در خود هضم 
می کند. بنابراین فضای نیمه دوم سال می تواند نسبت به نیمه 
اول ســال کمی بهبود یابد.اما مشکل اساسی اقتصاد کشور، 

کســری بودجه اســت. اگر مباحثی که در حال اتفاق افتادن 
است نظیر توافقاتی که ایران با چین، عربستان و آمریکا داشته، 
پول های بلوکه شــده ای که آزاد شــد و مواردی از این دست، 
شرایط کسری بودجه را کنترل کند، نقدینگی می تواند آرام 
آرام به بازار بازگردد. بنابراین در حال حاضر بازار نیاز به محرک 
تــازه ای دارد. شــایان ذکر اســت کــه اصلی ترین محرک 
اعتمادسازی مجدد است!یک احتمال دیگر نیز وجود دارد که 
با گذشت زمان به سمت پایان سال، نزدیک شدن به انتخابات 
مجلس و سنت افزایش ارزش دلار، شاید تاثیر مثبتی بر بازار 
بگذارد. با این حال این نوع از تاثیرات، همه کوتاه مدت است. 
از سوی دیگر ارزش معاملات، باید حداقل بالاتر از ۱۰ هزار 

میلیارد تومان قرار گیرد تا بازار جان تازه ای بگیرد.
همچنین باید در نظر گرفت برخی تک سهم ها در بازار وجود 
دارند که هم شرایط خوبی دارند و هم بدون توجه به شرایط 
کلی بازار، حرکت خود را در پیش گرفته اند. به طور مثال در 
صنایع زراعی و یا فلزات اساســی که جزو کم ریســک ترین 
صنایع بازار هســتند، تک سهم های خوبی قرار دارند. صنایع 
معیشتی مثل دارویی ها، قندی ها و غذایی ها برای کوتاه مدت 

مناسب هستند.

هلن عصمت پناه 
کارشناس بازار سهام 

اله
مق

سر

محمدرضا رضایی کوچی 
رییس کمیسیون عمران 

مجلس 

گزارش
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 بخش بزرگی از 
درآمد بورس 
کالا از ارائه 
خدماتی نظیر 
حق درج کالای 
عرضه شده، 
حق عضویت 
کارگزاران، 
درآمد حاصل 
از کارمزد 
معاملات و حق 
پذیرش کالا و 
انبارهاست. 
حال اگر فرض 
شود سیمان و 
فولاد که دو 
عنصر مهم در 
معاملات 
بورس کالاست 
از این میدان 
خارج شوند. 

لی
 ما

زار
با

 با خروج صنایع از بورس کالا
چه اتفاقی می افتد

تهدید 
سودآوری 
صندوق های 
بازنشستگی

بررســی ترکیب ســهامداران بورس کالا حاکی از آن است که 
بخش بزرگی از سهام این شرکت در اختیار انواع صندوق های 
بازنشستگی و نیز صندوق ذخیره فرهنگیان است. به این ترتیب 
با خروج فولاد و ســیمان از بورس کالا بخش بزرگی از درآمد 

این شرکت و طبیعتا سود این صندوق ها کاهش می یابد.
چندی پیش مهرداد بذرپاش در جمع خبرنگاران ادعایی را مطرح 
کرد مبنی بر اینکه بورس کالا قیمت فولاد و سیمان را بالا برده 
اســت؛ او تهدید کرده بود درباره اینکه ســهامداران بورس کالا 
چه کسانی هستند و چگونه بورس کالا تشکیل شده بعدا صحبت 
خواهــد کــرد! اما بایــد گفت صحبت هــای تهدیدآمیز برای 
شفاف ســازی سهامداران بورس کالا لازم نیست؛ چرا که بازار 
ســرمایه و تمامی ارکان آن در اتاقی شیشــه ای قرار گرفته اند و 
دسترســی به اطلاعات شــرکت ها در این اتاق شیشه ای برای 

همگان ممکن است.
ترکیب سهامداران بورس کالا ��

برای بررســی بورس کالا نگاهی به صفحه ســهامداران آن با 
نماد »کالا« در ســایت بورس کافی اســت. مطابق این صفحه 
شرکت گروه مالی ملت با در اختیار داشتن ۲.۴۷ درصد از سهام 
بورس کالا، بزرگترین ســهامدار عمده این شــرکت به حساب 

می آید.
آمارها نشــان می دهد، دو ســهامدار عمده بزرگ دیگر »کالا« 
شرکت سهامی بیمه ایران و شرکت تامین سرمایه تمدن هستند 
که هر یک حدود ۲.۳۸ و ۲.۱۲ درصدی از ســهام این شــرکت 

را تصاحب کرده اند.
در طرف دیگر اما عناوین سهامداران تلفیقی بورس کالا متفاوت 
اســت. چرا که شــرکت های ســیمان فارس و خوزســتان و 
ســرمایه گذاری صنایع پتروشــیمی و چند شــرکت دیگر از 
زیرمجموعه های سازمان تامین اجتماعی حساب می شوند. به 

این ترتیب ســازمان تامین اجتماعی با در اختیار گرفتن حدود 
۳.۹۹ درصد از سهام بورس کالا بزرگترین سهامدار عمده تلفیقی 
بورس کالا محسوب می شود.همچنین مجموعه فولاد مبارکه 
اصفهان نیز که مالکیت سرمایه گذاری توکافولاد، توسعه معادن 
و فلزات و چند شــرکت دیگر را در اختیار دارد، دیگر ســهامدار 
عمده بورس کالا محسوب می شود. به طوری که ۳.۱۶ درصد 
از ســهام بــورس کالا در اختیار فولاد مبارکه اســت.از دیگر 
سهامداران عمده بورس کالا نیز می توان به صندوق بازنشستگی 
کشــوری، ستاد اجرایی فرمان امام، بنیاد تعاون سپاه، صندوق 
ذخیره فرهنگیان و  بنیاد مستضعفان اشاره کرد.جالب است گفته 
شود که بخش بزرگی از درآمد صندوق بازنشستگی کشوری و 
صندوق ذخیره فرهنگیان به سهامداری وابسته است. حال اگر 
سود بورس کالا کاهش یابد، درآمد این صندوق ها نیز به شدت 

پایین خواهد آمد.لازم به ذکر اســت که بخش بزرگی از درآمد 
بورس کالا از ارائه خدماتی نظیر حق درج کالای عرضه شده، 
حــق عضویــت کارگزاران، درآمد حاصل از کارمزد معاملات و 
حق پذیرش کالا و انبارهاســت. حال اگر فرض شــود سیمان و 
فولاد که دو عنصر مهم در معاملات بورس کالاســت از این 
میدان خارج شوند. چه بلایی بر سر درآمد بورس کالا می آید؟با 
کاهــش درآمد بورس کالا، قطعا ســود ســهامداری صندوق  
بازنشستگی و فرهنگیان نیز کاهش می یابد و این بدان معناست 
که خروج فولاد و سیمان به طور غیرمستقیم روی درآمد کسانی 
که عضو این صندوق ها هستند تاثیر خواهد گذاشت.ضمن اینکه 
خروج دو محصول بااهمیت نظیر سیمان و فولاد از اتاق شیشه ای 
بورس کالا، سنگ بنای راهی خواهد بود که به تاریکخانه رانت 

و فساد اقتصادی منتهی می شود.

امیررضا سولقانی
روزنامه نگار

وحید بلالی
روزنامه نگار
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  نوبت اول

هــوشیار امامی - شهــردار جوانرود

تجدیدآگهی مزایده بهره برداری استیجاری غرفه خط سواریهای ترمینال جوانرود
 –کرمانشاه و کانکس های ترمینال جوانرود – ثلاث باباجانی شهرداری جوانرود  مرحله سوم )نوبت اول  (

شهرداری جوانرود درنظردارد به استناد بند4مصوبات هفتاد و سومین جلسه شورای 
محترم اســلامی شــهردرمورخ1402/04/29 بهره برداری استیجاری غرفه خط 
ســواریهای ترمینال جوانرود – کرمانشــاه و کانکس های ترمینال جوانرود – ثلاث 
باباجانی  را از طریق مزایده عمومی به شرکتهای  مجاز بهره بردار به مدت 2سال  به 
شرح جدول ذیل و از طریق مزایده عمومی واگذار نماید. متقاضیان می توانند جهت 
کسب اطلاعات بیشتر، اطلاع از شرایط مزایده و جزئیات مندرج در اسناد مزایده، به 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:   WWW.Setadiran.ir با شماره مزایده 
5002005401000006 مراجعه و نســبت به شرکت در مزایده مذکور به  صورت 

الکترونیکی اقدام نمایند.

 زمان انتشارمزایده درسامانه: روز دوشنبه مورخ 1402/07/10 ساعت 10 صبح
 مهلت بازدیدازاموال غیرمنقول مورد اشاره: تاروز شنبه 1402/07/29 ساعت 12 ظهر
 مهلت دریافت اسناد مزایده درسامانه : تاروز سه شنبه  مورخ1402/07/18 ساعت 

16 بعد ظهر
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت درسامانه: تاروز شنبه 1402/07/29  ساعت 

16 بعدظهر
 زمان بازگشایی درسامانه: روز یکشنبه مورخ  1402/07/30 ساعت 10 صبح

 زمان اعلام به برنده درسامانه: روز یکشنبه مورخ  1402/07/30 ساعت 11 صبح
1- مشخصات مورد مزایده و قیمت پایه کارشناسی برابر جدول ذیل می باشد.

))  سال مهار تورم و رشد تولید((

  مدت زمانتعدادآدرسردیف
 قیمت کل پایهکاربریاجاره

کارشناسی)ریال(
 شماره حساب

شهرداری
 مبلغ سپرده شرکت

درمزایده )ریال(

1
 1-غرفه خط سواریهای ترمینال

جوانرود –کرمانشاه
 2-کانکس های ترمینال
جوانرود-ثلاث باباجانی

2
 2سال

)24ماه(
 حمل ونقل

 عمومی )غرفه
خط سواری(

2/688/000/000010877815006134/400/000

1- برگذاری مزایده صرفاً از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشــد و 
کلیه ی مراحل فرایند مزایده شــامل دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت 
در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مزایده گران 

محترم از این طریق امکان پذیر است.
2- کلیه ی اطلاعات مورد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه اجاره در برد اعلام 

عمومی سامانه قابل مشاهده، بررسی و انتخاب می باشد.
3- علاقه مندان به شــرکت در مزایده می بایســت جهت ثبت نام و دریافت گواهی 
الکترونیکی ) توکن( با شــماره تلفن گویای 1456 مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه 

ستاد تماس حاصل فرمایند.
 )www.setadiran.ir( 4- اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها در سایت سامانه

بخش )) ثبت نام/ پروفایل مزایده گر(( موجود است.
6- متقاضیان می بایست جهت شرکت در مزایده مورد نظر5% قیمت پایه کارشناسی 
را به صورت نقدی  به حساب شماره 0108778157006 به نام شهرداری جوانرود 
نزد بانک ملی شــعبه جوانرود واریز یا  با ارائه ضمانت نامه بانکی معتبردر حد مبلغ 

مذکور به عنوان تضمین شرکت در مزایده اقدام نمایند.
7- محتویات پاکتها:

1-7- پاکت الف- تضمین سپرده شرکت در مزایده )واریز وجه نقد، ضمانتنامه بانکی(
تبصره: چنانچه در پاکت الف هرگونه وجه نقد، ایران چک، چک اشخاص حقیقی یا 

حقوقی بابت تضمین گذاشته شود مورد قبول  نبوده و پیشنهاد مردود می باشد.
2-7- پاکت ب: برگه پیشنهاد قیمت که باید بصورت عددی وحروفی نوشته شود و 
در صورت مغایرت مبلغ عددی و حروفی مبلغ پیشنهادی حروفی ملاک عمل خواهد 

بود .
8- شهرداری در رد یا پذیرش هریک از پیشنهادات مختار است ومتقاضی هیچ گونه 

ادعا یا اعتراضی دراین خصوص نخواهد داشت .
9- به پیشنهاداتی که پس از مهلت مقرر ارائه گردد ترتیب اثر داده نخواهد شد.

10- برنده مزایده موظف است  در پایان هرماه مبلغ مال الاجاره  را به حساب  شماره 
0106355273000بنام شهرداری جوانرود واریز نماید درغیر اینصورت  ضمانتنامه 

های تحویلی  ضبط و به فرد واجد شرایط بعدی واگذار خواهد شد.
11- به اســتناد بند 3 ماده 5 آیین نامه مالی شــهرداریها برندگان اوّل، دوم و ســوم 
مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
 12- کلیه هزینه های بعدی از جمله مالیات و دارایی وارزش افزوده مالیاتی، بیمه نامه 

و تعمیرات جزئی و کلی موضوع مزایده  بعهده برنده مزایده می باشد
13- هزینه کارشناسی وچاپ آگهی بعهده برنده مزایده می باشد.

14- افراد متقاضی الزاماً باید در سامانه ستاد)آدرس: کرمانشاه – سازمان همیاری 
شــهرداریها- طبقه ششــم – آقای کویلی( یا هر واحد قانونی که مجازبه ثبت نام می 
باشد، ثبت نام بعمل آورند درغیراینصورت پاکت پیشنهاد قیمت بازگشایی نمی گردد.
15- پیشنهاد دهندگان رسما اعلام نمایند که مشمول ممنوعیت مذکور در قانون منع 

مداخله کارکنان دولت در معاملات دولتی مصوب 22 دیماه 1337 نمی باشد.
16- شماره مورد اجاره در سامانه ستاد 5102005401000027 می باشد.

17- برنده مزایده موظف اســت نســبت به پرداخت اجاره بهاء به صورت ماهیانه در 
پایان  هر ماه اقدام و فیش واریز ي رابه واحد درآمد شهرداري تحویل نمایند.

18- برنده مزایده می بایســت نســبت به ارائه ضمانتنامه معتبر بانکی به مبلغ  10 % 
کل مبلغ پیشنهادی جهت حسن انجام کار و ضمانتنامه حسن انجام تعهدات به مبلغ 

50% مبلغ پیشنهادی به واحد امور مالی شهرداری اقدام نماید.
19- بارگذاری  پروانه فعالیت و آخرین آگهی تغییرات و تاییدیه ظرفیت مجاز از اداره 

کل راهدای و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه الزامی است.

روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهار محال و بختیاری

وزارت راه و شهرسازي
سازمان راهداري وحمل ونقل جاده اي

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهارمحال وبختیاري
قدری استراحت لذت سفر را افزایش داده و سفری ایمن را برای ما فراهم می کند.

سازمان راهداری و حمل آگهی مناقصه عمومي یک مرحله اي به شماره 1402/77/35
و نقل جاده ای 

دستگاه مناقصه گزار : اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان چهار محال و بختیاري
آدرس: شهرکرد- بلوار طالقاني- مجتمع ادارات- روبروي فرمانداري

تلفن:3-32244852                 نمابر:32250997                     کدپستي: 8817653449

موضوع مناقصهردیف
مدت

)ماه/ روز(
برآورد اولیه )ریال(

مبلغ تضمین شرکت 
در مناقصه )ریال(

حداقل پایه و رشته

1
 بهسازی،تکمیل و روکش آسفالت محور آلونی – 

ده صحرا )قطعه دوم(
5 راه و ترابری 3144/679/096/0307/233/954/802ماه

2
تعریض،بهسازی و روکش آسفالت محور هفشجان – 

طاقانک )سیرک به نوآباد(
5 راه و ترابری399/886/784/4894/994/339/224 ماه

3
تکمیل و بهسازی و روکش آسفالت محور تبرک –

تلخه دان )تجدیدشده(
5 راه و ترابری4173/132/630/5458/656/631/524 ماه

4
تکمیل و بهسازی و روکش آسفالت محور حسین آباد 

– نازی )تجدیدشده(
5 راه و ترابری4182/350/065/1259/117/503/256 ماه

زمان و بازگشایی پیشنهادهامهلت تحویل پیشنهادهامهلت خرید اسناد مناقصه

از روز دوشنبه مورخ  1402/07/10 تا ساعت 13:00
روز پنج شنبه مورخ 1402/07/20

تا ساعت 13:00 روز سه شنبه 
مورخ 1402/08/02

ساعت 9:00 صبح روز چهارشنبه
مورخ 1402/08/03

http://www.setadiran.ir  :محل دریافت اسناد مناقصه: سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس

محل تحویل ضمانت نامه)پاکت الف (: دبیرخانه محرمانه ) اداره حراست ( اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان چهارمحال و بختیاری  وسایر اسناد) تصویرپاکات 

الف. ب . ج(  از طریق ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری گردد. درضمن کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و 

بازگشایی پاکات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس فوق انجام خواهد شد.

نوع تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار بر اساس آیین نامه تضمین معاملات دولتی می باشد.

اعتبار پیشنهاد:پیشنهادات به مدت سه ماه پس از تاریخ گشایش. اعتبار خواهند داشت . این مدت برای 3 ماه دیگر قابل تمدیدمی باشد)با نامه کتبی کارفرما(.

شناسه آگهی: 1575657

شماره میم الف: -1

  نوبت دوم

علی ملکی - شهردار شهریار

شــهرداري شــهریار در نظر دارد به استناد مجوز شماره 551  مورخ 1402/04/22 
شورای اسلامی شهر شهریار  درخصوص مناقصه عمومی )تکمیل فاز دوم آتش نشانی 
محمــد آباد شــهریار (  با بــرآورد68/544/160/952 ریال  با شــماره فراخوان 
2002093897000102 در ســامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از 
متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل 
تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1   ( مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 3/428/000/000 ریال می باشد. سپرده نفرات 
اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت 

واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی ( 
2 ( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3 ( شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(  هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(  پیمانکاران و شــرکت ها می بایســت داراي حداقل رتبه 5  رشــته ابنیه از سازمان 
برنامه و بودجه کشور باشند.

6( مهلت دریافت اســناد مناقصه از تاریخ 1402/07/03  تا تاریخ 1402/07/12  
ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

7(  مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1402/07/23 در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت.

8(  زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14:30 مورخ 1402/07/24  در محل : شهریار- 
میدان نماز- جنب پایانه 22بهمن-شهرداری شهریار.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/03 -  نوبت دوم : 1402/07/10  

آگهی مناقصه عمومی ) تکمیل فاز دوم آتش نشانی محمد آباد شهریار (

  نوبت دوم

شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب

شرکت ملي مناطق نفتخیز جنوب در نظر دارد کالاي مورد نیاز خود مطابق جدول زیر بصورت فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاري مناقصه عمومي از بین تولیدکنندگان داخلی از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی 
 دولت )ســتاد( تأمین نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه، از دریافت اســناد مناقصه تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشــایی پاکات از طریق درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

 DT10208210230146 فراخوان ارزیابی کیفی جهت برگزاری مناقصه عمومي دومرحله ایي شماره
A تقاضاي شماره  0230146-21-08 سیمان حفاری کلاس

شماره فراخوان در سامانه ستادجمع عدديموضوع مناقصهتعداد اقلام

0002002092288000923ر95 کیسه 50 کیلوگرمیAسیمان حفاری کلاس 1

لذا کلیه شــرکتهایی که فعالیت آنها مرتبط با شــرح کالاي مورد درخواست مي باشد مي بایست 
ظرف مدت 14 روز از تاریخ درج آگهي فراخوان نوبت دوم با مراجعه به درگاه ســامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ســتاد(، نســبت به اســتخراج و تکمیل» فرم تعهد نامه ارائه کالا مطابق با 
استانداردهاي شرکت ملي مناطق نفتخیزجنوب« و بارگزاری آن به همراه مدارک و مستندات لازم 
منطبق با موارد مندرج در جدول ارزیابي کیفي )براي معاملات کمتر از بیست برابر نصاب معاملات 

متوسط ( در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد (اقدام نمایند.  
         کســب حداقل نمره 60 در ارزیابي کیفي جهت دریافت اســناد مناقصه توســط فروشندگان/

سازندگان الزامي است.
اسناد و مدارک مناقصه پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه 

ستاد به مناقصه گران واجد شرایط ارسال خواهد شد.
با وصول حداقل دو فقره پیشنهاد معتبر در موعد زمانبندی مناقصه گشایش پاکات انجام میشود.

ضمناً مبلغ تضمین شرکت در مناقصه000ر000ر900ر6ریال مي باشد.
تلفن تماس  061-341-25132 ( 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/07/05  تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/07/10
شناسه اگهی: 1572507

شماره میم الف: -1

فرم شماره دو

  نوبت اول

علی ملکی -    شهردار شهریار

شهرداري شهریار در نظر دارد به استناد مجوز شماره  742 مورخ 1402/05/21  شورای اسلامی شهر درخصوص مناقصه عمومی  
) خرید باکس زباله فلزی 770 لیتری گالوانیزه ( با اعتبار 40/000/000/000  ریال  با شــماره فراخوان 2002093897000115 در ســامانه نســبت به 
انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و 

بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1( مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 2/000/000/000 ریال می باشد. سپرده نفرات اول و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. 

)سپرده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی( 
2(  سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3( شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(  هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

 5( پیمانکاران می بایستی دارای : گاهی صلاحیت مرتبط با موضوع مناقصه از مراجع ذیصلاح را دارا باشند ولزوماً باید در رزومه کاری خود سابقه اجرایی 
دراین حوزه دریکی از شهرداریها یا ادارات دولتی را داشته باشند .

6(  مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1402/07/10 تا تاریخ 1402/07/18 ساعت 13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
7( مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1402/07/30 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

8( زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1402/08/01 در محل : شهریار- میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/07/10    -    نوبت دوم : 1402/07/17                

آگهی مناقصه عمومی )خرید باکس زباله فلزی 770 لیتری گالوانیزه ( 

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

مناقصه گذار : شرکت توزیع نیروی برق خوزستان

تجدید آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای

سپرده شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ براورد اولیهموضوع مناقصه شماره مناقصه

187/672/855/5267/080/186/000پروژه اجرایی کاهش تلفات فاز1احمدآباد شهرستان آبادان1402/66/1

221/107/334/5958/083/221/000پروژه اجرایی کاهش تلفات فاز2احمدآباد شهرستان آبادان1402/67/1

151/915/813/7576/007/475/000پروژه اجرایی کاهش تلفات فاز3احمدآباد شهرستان آبادان1402/68/1

مناقصه حجمی منطقه ای توسعه شهری شهرستان آبادان 1402/59/1
،خرمشهر، اروندکنار

114/782/243/4354/893/468/000

* مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ 1402/07/10 لغایت 1402/07/20

* محل دریافت اســناد مناقصه: آگهی و اســناد مناقصه در ســایت ســتاد ایران)www.setadiran.ir  (قابل روئیت می باشد .)دانلود اسناد مناقصه ، ارائه 

پیشنهاد قیمت و ثبت پاکات از طریق سایت ستاد ایران امکان پذیر است.(

* تاریخ بازدید از پروژه : از تاریخ 1402/07/15/ لغایت 1402/08/02

* تاریخ تحویل پاکات مناقصه: تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه  مورخ 1402/08/03

* محل تحویل پاکات مناقصه: اهواز امانیه خیابان شهید منصفی شرکت توزیع نیروی برق خوزستان طبقه اول دفتر حراست و امور محرمانه

* تاریخ گشایش پاکات ب: روز شنبه 1402/08/06ساعت 8،30 و تاریخ گشایش پاکات الف و ج : روز دوشنبه 1402/08/08 ساعت 8/30

* پیشنهاد دهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده ، تضمین های معتبر تسلیم یا مبلغ مذکور را به حساب بانکی شرکت واریز یا چک بانکی تضمینی در 

وجه شرکت تهیه و حسب مورد ضمانت نامه یا رسید واریز وجه یا چک بانکی را ضمیمه پیشنهاد به شرکت تسلیم نماید.

* به پیشنهادهای فاقد سپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتر از میزان مقرر یل چک شخصی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.

* به پیشنهادهای فاقد امضا، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد .

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

TUV-NORD

هی
آگ

http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir


تاثیر افزایش صادرات نفت ایران 
بر تصمیمات جدید اوپکی ها

نرسی قربان، درباره تصمیم جدید روسیه و عربستان برای کاهش عرضه و همچنین 
برنامه افزایش تولید و صادرات نفت ایران و تاثیر آن بر بازار اظهار داشت: برنامه 

کاهش تولید عربستان و

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 140260331009001064 
مورخ 1402/06/08 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج - ناحیه یک 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم زهرا معزز فرزند علی به شــماره شناســنامه 1439 به صورت شــش دانگ یک قطعه باغ بابنای احداثی به مســاحت 261/50 متر 
مربع مفروز از قطعه 4 تفکیکی از صورت مجلس تفکیکی شــماره 3101/1 مورخ 1344/03/05 از پلاک 406 فرعی از 22 اصلی واقع در کلاک خریداری از مالک رســمی 
آقای حســین خلج به طور قولنامه ای که مالکیت نامبرده در صفحه 503 دفتر 19 کلاک محرز گردیده اســت . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: 1576120 - تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/07/10 -  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/25

مسلم مرزآرا – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک کرج 

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور     ) نوبت اول (
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان البرز

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرج- ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 

آگهی تحدید حدود اختصاصی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی  به موجب تبصره ماده 13 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقدسندرسمی وماده 13 آئین نامه قانون فوق الاشاره تحدید حدود قانونی  شش دانگ یکباب ساختمان احداثی در پلاک 18شهرستان اسلام آباد غرب که 
به رای شــماره   14026031600201724 مورخ 1402/05/01 بنام شــهرام ســلیمانی فرزند علی هیات حل اختلاف مندرج در قانون تکلیف اراضی وساختمان های فاقد 
ســند نســبت به  ششــدانگ  یک باب ســاختمان به مساحت 193 متر مربع در روز سه شنبه مورخ  1402/08/02 ساعت 11:30 در محل  وقوع ملک انجام خواهد شد لذا به 
موجب این آگهی به کلیه مالکین پلاکهای مجاور اخطار میگردد که در روز وســاعت مقرر در محل حضور بهم رســانند مطابق ماده 15 قانون ثبت اســناد واملاک چنانچه تقاضا 
کننده در موقع تحدید حدود خود یا نماینده اش حاضر نباشــد ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شــده از طرف مجاورین تحدید حدود خواهد شــد مطابق ماده 20 قانون ثبت 
اسناد مجاورینی که نسبت به حدود یا حقوق ارتفاقی حقی برای خود قائل هستند میتوانند به دادگاه مربوطه مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را دریافت وبه اداره ثبت محل 

تسلیم و در غیر اینصورت اداره ثبت اسناد بدونه توجه به اعتراض عملیات ثبتی را با رعایت مقررات ادامه خواهد داد.
تاریخ انتشار:1402/07/10

محمد عباسی- رئیس ثبت اسناد واملاک شهرستان اسلام آبادغرب

آگهی فقدان سند
 

اقای ســلیمان قنبری ممان بموجب وکالتنامه شــماره 42968 مورخ 1402/4/31 دفتر خانه 1629 تهران مع الواســطه از طرف آقای غلام حسن / قنبری فرزند غلامحسین 
شماره شناسنامه 3  تاریخ تولد 1337/01/12 صادره از قزوین دارای شماره ملی 4323664079 مالک یکدستگاه آپارتمان مسکونی به پلاک ثبتی 34235 فرعی از 47 
اصلی ، مفروز ومجزا شده از 4666 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 12 در طبقه 1 واقع در قریه ابراهیم آباد حوزه ثبت ملک شهریار استان تهران به مساحت 100.42 مترمربع 
به اســتناد دوبرگ استشــهادیه محلی مصدق شــده در دفتر اسناد رسمی شماره 25 شهریار با شناســه یکتا 140202154409000208 مدعی است سند مالکیت اصلی 
بشــماره چاپی 144711 ســری ب ســال 91 که در صفحه 302 دفتر املاک جلد 1901 ذیل شــماره 256881 ثبت گردیده بوده است وبرابر سند انتقال شماره 7771 تاریخ 
1392/01/05 دفتر خانه 1629 تهران از آقای علی کاشــی پور به ایشــان انتقال گردیده بوده اســت وبرابر سند رهنی شماره 31115 مورخ 1392/03/07 دفتر خانه 326 
تهران در رهن بانک پارســیان قرارگرفته اســت وبه علت جابه جایی مفقود گردیده تقاضای صدور ســند مالکیت المثنی نموده اســت لذا مراتب باستناد ماده 120 آیین نامه 
قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شوند تا چنانچه  کسی مدعی  انجام معامله نسبت به پلاک فوق و یا سند مالکیت نزد خود میباشد از تاریخ انتشار آگهی ظرف مدت ده روز 
اعتراض خودرا کتباً به ضمیمه سند معامله به این اداره تسلیم و رسید دریافت نمایند در غیر اینصورت پس از انقضای مدت مذکور و نرسیدن واخواهی نسبت به صدور  سند 

مالکیت المثنی طبق مقررات اقدام خواهد شد .م الف 10777   
                         مهدی ناصری – رئیس واحد ثبتی حوزه ثبت ملک شهریار 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی  برابر رای شماره 140260310016005864 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای خانم زهرا شکاری فرزند داود بشماره شناسنامه 1026 صادره از شمیران در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی ) کاربری مسکونی ( 
که نیم دانگ مشاع عرصه آن وقف می باشد به مساحت 232.90 متر مربع پلاک 823 فرعی از 45 اصلی بخش 10 واقع در خشت سر خریداری از مالک اله محمد زاده محرز 
گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 

را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شماره : 140260310016006977  - بشناسه آگهی:  1567043 -  تاریخ انتشار نوبت اول :  1402/06/26  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/10

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شماره 140260310016006194 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای خانم رضاعلی دهقان فرزند عین الله بشــماره شناســنامه 916 صادره از محموداباد در ششــدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 34084 مترمربع 
پلاک 3658 فرعی از 14 اصلی بخش 10 واقع در ســوراخ مازو خریداری از مالک رســمی آقای قدرت اله دهقان محرز گردیده اســت لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند  مالکیت صادر خواهد شد.
 شماره : 140260310016006953 - شناسه آگهی: 1568434 - تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/06/26  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/10

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شماره 140260310016005872 
هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک محمود آباد تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای خانم بهاره بهرامی فرزند اکبر بشماره شناسنامه 0010868135 صادره از تهران در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی که نیم دانگ 
مشــاع عرصه آن وقف می باشــد کاربری مســکونی به مســاحت 232.90 متر مربع پلاک 823 فرعی از 45 اصلی بخش 10 واقع در خشــت سر خریداری از مالک عزت اله 
محمدزاده محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شماره : 140260310016006976 - شناسه آگهی : 1567047 -  تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/06/26  تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/07/10 

مهدی آزاد - رئیس ثبت اسناد و املاک 
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۴۳ درصد مخازن سدهای کشور پر هستند

ایســنا:  آمار بهره برداری از ســدهای مخزنی کشــور در روزهای ابتدای 
سال آبی جدید نشانگر پرشدگی ۴۳ درصد مخازن سدهای کشور است.

در حال حاضر میزان ورودی آب به سدهای کشور تا هشتم مهرماه معادل 
۰.۲۵ میلیارد  مترمکعب بوده که این عدد در مقایســه با ســال گذشته که 
عــددی معــادل ۰.۲۲ میلیارد مترمکعب بوده ۱۴ درصد افزایش داشــته 
اســت، همچنین میزان خروجی از مخازن ســدهای کشور در این تاریخ 
معادل ۰.۶۴ میلیارد مترمکعب ثبت شــده که این عدد در قیاس با ســال 
گذشــته که عددی معادل ۰.۵۹ میلیارد مترمکعب بوده بیانگر افزایش ۸ 
درصدی اســت.در شــرایط کنونی حجم آب موجود در مخازن ۲۱ میلیارد 
و ۳۱۰ میلیون مترمکعب ثبت شده که نسبت به سال گذشته که عددی 
معادل ۱۸ میلیارد و ۷۷۰ میلیون مترمکعب بوده، ۱۴ درصد افزایش داشته 
و درصد پرشدگی مخازن سدهای کشور به عدد ۴۳ درصد رسیده است.

پس لرزه کاهش تولید نفت در بودجه عربستان

عربستان سعودی در پی کاهش داوطلبانه تولید نفت، کسری بودجه ۲۱ 
میلیارد دلاری را برای سال میلادی آینده پیش بینی کرد.

وزارت دارایی عربســتان ســعودی در بیانیه بودجه مقدماتی اعلام کرد 
کسری بودجه ۷۹ میلیارد ریال )۲۱ میلیارد دلار( معادل ۱.۹ درصد تولید 
ناخالص داخلی را برای سال آینده پیش بینی می کند.این وزارتخانه اعلام 
کرد پیش بینی می شــود هزینه در ســال ۲۰۲۴، به ۱.۲۵ تریلیون ریال و 
درآمد به ۱.۱۷ تریلیون ریال برســد. نرخ رشــد اقتصادی هم ۴.۴ درصد 
پیش بینی می شــود. طبق گزارش بلومبــرگ اکونومیکس، اقتصاد ۱.۱ 
تریلیون دلاری عربســتان سعودی امسال احتمالا کوچک می شود که تا 
حد زیادی به دلیل کاهش عرضه نفت است که از سوی دولت عربستان 
برای تقویت قیمت نفت، به اجرا گذاشــته شــده اســت. این اقدام باعث 
محدود شــدن عرضه در بازار جهانی همزمان با رشــد تقاضا برای نفت 
شده و بهای معاملات نفت برنت را به بالای ۹۰ دلار در هر بشکه رسانده 

است.

کشورهای پیشرو در خودروهای برقی کدامند؟

خودروهای برقی کم کم راه خود را به جریان اصلی باز می کنند. به ویژه، 
برخی کشــورها در پذیرش خودروهای الکتریکی پیشرو هستند و این به 
دلیــل ترکیبــی از عوامل از جمله ابتکارات دولتی، رقابت ســالم و بهبود 
فناوری اســت.نروژ از نظر پذیرش خودروهای الکتریکی پیشــتاز جهان 
است. در سال ۲۰۱۹، سهم چشمگیر ۴۶.۱ درصدی از فروش خودروهای 
جدید را داشت که آن را به یک شاهکار تبدیل کرد. دولت نروژ سیاست هایی 
مانند معافیت های مالیاتی و کمک  برای تشــویق خریداران به ســوی 

خودروهای برقی را اجرا کرده است. 
چین یکی از کشورهای برتر از نظر تولید و فروش خودروهای برقی است 
که ۳.۸ میلیون خودروی الکتریکی در سال ۲۰۱۹ تولید کردند که ۵۸.۵ 
درصد از کل تولید جهانی را به خود اختصاص داد. این کشور مشوق های 
مختلفی از یارانه های مالی تا اعتبارات مالیاتی را برای حمایت از پذیرش 
خودروهــای الکتریکــی ارائه می دهد و بیــش از ۲.۲ میلیون خودروی 

الکتریکی در جاده ها تا سال ۲۰۱۹ در چین وجود داشت.
یکی دیگر از عوامل کلیدی که در ظهور وسایل نقلیه الکتریکی در نروژ 
نقش داشته، جغرافیای آنهاست. این کشور نیروی برق آبی فراوانی دارد 
که یک منبع انرژی پاک و تجدیدپذیر است. نروژ همچنین با بیش از ۱۱ 
هزار ایســتگاه شــارژ عمومی در سراسر کشور، سرمایه گذاری زیادی در 

ساخت زیرساخت های شارژ انجام داده است.

غول نفتی 
روسیه مقاوم 
در برابر 
تحریم  ها

»نقش اقتصاد« گزارش می دهد

پس از تقریبا یک سال و نیم مخفی کاری، چهارمین شرکت 
بزرگ تولیدکننده نفت در روســیه یعنی شرکت »گازپروم 
نفِت« صورت های مالی مربوط به عملکردش طی شــش 
ماه نخســت سال جاری را منتشــر کرده است. این اسناد 
نشــان می دهد که با وجود کاهش درآمدها، عملکرد این 

شرکت بسیار فراتر از انتظار تحلیلگران بوده است. 
در حالی که تهاجم ارتش روسیه به خاک اوکراین نوزدهمین 
ماه خود را پشــت ســرمی گذارد هیچ نشانه ای که حاکی از 
توقف این عملیات نظامی باشد مشاهده نمی شود. به همین 
دلیــل مقامات غربی عملکرد و توان شــرکت های نفتی 
تحریم شده روسیه را در زمینه سودآوری و حفظ حجم تولید 
تحت فشــار محدودیت های وضع شــده به دقت تعقیب 

می کنند. 
در ماه دسامبر ایالات متحده آمریکا و اتحادیه اروپا سقف 
قیمت ۶۰ دلار به ازای هر بشــکه نفت خام را برای خرید 
محموله های دریایی نفت روســیه وضع کردند و در شش 
ماه نخست سال جاری نیز بهای پرمعامله ترین گونه نفت 
این کشــور یعنی نفت ســنگین اورال هرگز از این ســقف 

تعیین شده تجاوز نکرد. 

شرکت گازپروم نفت در بیانیه مختصری که منتشر کرده 
اســت تأیید کرده که درآمد ناخالص این شــرکت در نیمه 
نخست سال جاری با کاهش ۱۵ درصدی نسبت به دوره 
مشابه در سال گذشته به ۱.۵۵ تریلیون روبل معادل ۱۵.۵ 
میلیارد دلار رســیده اســت. نرخ نزول سود خالص شدت 
بیشــتری داشته اســت و با کاهش ۴۰ درصدی نسبت به 

سال گذشته، ۳۰۴ میلیارد روبل اعلام شده است. 
کارگزاری BKS مســتقر در مســکو اعلام کرده است که 
صورت های مالی گازپروم نفت از آنچه این مؤسسه انتظار 
داشت بهتر بوده و نام آن همچنان در فهرست توصیه های 
خرید ســهام ایــن نهاد باقی خواهد مانــد. علاوه بر این 
درآمدهای گزارش شده از نظر این کارگزاری به اندازه ای 
هســت که امکان دارد گازوپروم نفت در ادامه ســال مالی 

خود خبر تقسیم سود میان دوره را منتشر سازد. 
بخش اعظم این ســود تقســیمی نصیب شرکت مادر این 
تولیدکننده نفت یعنی غول گازی روسیه گازپروم می شود 
که مالک ۹۶ درصد از سهام گازوپروم نفت است. سال پیش 
گازپروم ســه چهارم از بازار خود در اروپا را به دنبال متوقف 
کردن صادرات گاز به این قاره و عدم پایبندی به تعهدات 

قراردادی بلندمدت از دست داد. در قالب بازه های سه ماهه 
اگر به صورت های مالی گازپروم نفت بنگریم می بینیم که 
این شــرکت در ســه ماه نخست ســال جاری درآمد ۸۲۲ 
میلیارد روبلی و در سه ماه بعدی درآمدی ۷۳۱ میلیارد روبلی 
کســب کرده اســت. اما سود خالص آن در سه ماه نخست 
نیز با رقم ۱۶۴ میلیارد روبل بیشــتر از ســود ۱۴۰ میلیارد 
روبلی سه ماه دوم بوده است. همچنین نقدینگی این شرکت 
تولیدکننده نفت و وجوه معادل آن نسبت به پایان ماه دسامبر 
به نصف کاهش یافته و در پایان ماه ژوئن رقم ۲۱۶ میلیارد 

روبلی را نشان می دهد. 
شــرکت گازپروم نفت از علنی کردن گزارش های ناظر بر 
آمار نفت و گاز تولید خود طفره رفته و در گزارش مالی خود 
اعلام کرده است که این اطلاعات را به علت امکان استفاده 
علیه خود و مشــتریانش مخفی نگــه می دارد. باید گفت 
مجلس روسیه به منظور مقابله با تحریم های غرب قانونی 
به تصویب رسانده است که این اجازه را به شرکت گازپروم 
نفت می دهد. این شــرکت اظهار کرده اســت که در شش 
ماه منتهی به ۳۰ ژوئن ۲۰۲۳ محیط کســب وکار آن دچار 

تحول قابل توجهی نشده است.

اخیرا خبر رســیده بود که دولت روســیه به منظور کســب 
مالیات های بیشتر فشار را بر شرکت های تولیدکننده نفت 
افزایش داده است. حدود یک سوم از بودجه روسیه اکنون 
صرف مخارج نظامی می شود. در سال ۲۰۲۱ پیش از وقوع 
جنگ اوکراین شرکت گازپروم نفت خبر از رشد ۶ درصدی 
تولید نفت و گاز به سطحی معادل ۶۹۱ میلیون بشکه داده 

بود که بخش بزرگ آن از ناحیه افزایش تولید گاز بود. 
اگرچه روســیه اســناد رسمی مرتبط با آمار و جزییات تولید 
نفت را در طبقه بندی محرمانه قرار داده است، کمیته آمار 
دولتی این کشــور »روس اســتات« اخیرا اعلام کرد که 
مجمــوع تولیــد گاز همراه با نفت این کشــور با جهش ۵ 
درصدی بین ماه های ژانویه و جولای نسبت به مدت مشابه 
در سال قبل به ۶۱.۵ میلیارد متر مکعب رسیده است. این 
خبر را می توان شــاهدی بــر عدم کاهش تولید نفت خام 
روســیه نیز قلمداد کرد چرا که گازهای همراه نفت که در 
واقــع همــراه با نفت اســتخراجی گردآوری می شــوند، 
همبستگی مستقیم با تولید نفت دارند و میزان تولید واقعی 

نفت را نشان می دهند.
�� Upstream Online :منبع

نعیم نوربخش
روزنامه نگار و مترجم

شرکت گازپروم 
نفت از علنی 

کردن 
گزارش های 
ناظر بر آمار 

نفت و گاز تولید 
خود طفره رفته 

و در گزارش 
مالی خود اعلام 
کرده است که 
این اطلاعات را 
به علت امکان 
استفاده علیه 

خود و 
مشتریانش 
مخفی نگه 

می دارد.

 آب بسته بندی و منابع آبی کشور

موضوع آب بســته بندی و معدنی  دو مقوله جدا از هم 
هســتند آب بســته بندی می تواند آب نوشــیدنی و یا  
DRINKING WATRE باشد یعنی لزوما به این معنا 

نیست که منشا همه این آبها چشمه باشد است، بعبارت 
دیگر دو نوع آب داریم برخی معدنی هســتند و برخی 
آب چشمه را برداشت و متعادل کرده یعنی سختی آب 
را کم و تبدیل به آب معدنی می کنند، بنابراین آب های 

بسته بندی منشاهای متفاوت دارند.
تولیدکنندگان آب بســته بندی حقابه ای را برداشــت 
نمی کنند، کســانی که اقدام به احداث کارخانجات آب 
معدنی می کنند باید از شرکت های آب منطقه ای مجوز 
دریافت کنند، تولید آب معدنی از چشــمه  در حســاب و 
کتاب منابع آبی کشــور دیده نشــده بنابراین شکل این 
قضیه تولید خصوصی اســت و کالای عمومی نیست، 
اما شــکل مبادله خصوصی اســت و تولیدکننده  هزینه 

می کند و هر بازاری که امکان داشــته باشــد اقدام به 
صــادرات می کند. در عین حال سیســتم آبی کشــور  
همیشــه ادعا کرده که ۸ میلیارد متر مکعب آب شــرب 
در کشور موجود است و به همه مردم می رسد آن چیزی 
که مردم از آب بســته بندی استفاده می کنند یک گروه 
لاکچری هستند وگرنه در شبکه لوله کشی؛ آب بسیار 

باکیفیت جاری می شود.
تمایل به استفاده از آب های غیر از جاری در شبکه آب 
کشــور شــاید به معنای بی کیفیت بودن این آب باشد، 
حجــم زیاد اســتفاده از تصفیه کننده های خانگی آب 
معضلی شــده است زیرا تصفیه کننده آب برای هر یک 
لیتر باید ۶ لیتر آب را برداشت کند و املاح آن را جدا و 

در نهایــت یــک لیتر آب بدهد، یعنی مصرف کننده آب 
زیادی را مصرف و در عین حال پساب هم تولید می کند 
که به نظر می رســد کار منطقی نیســت و اما شاهدیم 
کســی هــم جلــوی آن را نمی گیرد، بــه طوری که 
تولیدکنندگان دســتگاه های تصفیــه خانگی آب هم 
اکنــون در بازار می فروشــند و تبلیغات می کنند و این 
نشان می دهد که در شبکه آب تولیدی کشور مشکلی 
وجود دارد.در دنیا آب بسته بندی جزء برنامه ریزی تامین 
آب شرب دیده شده اما در ایران اینگونه نیست بنابراین 
نگاه اینکه آب صادر می شود تاثیری بد حجم منابع آبی 
در کشــور ما ندارد چون ادعای دولت این اســت که ما 

صددرصدراب را تامین می کنیم.

محمدابراهیم رئیسی 
کارشناس حوزه آب 
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شهرداری منطقه 3   الگوی  مدیریت شهری در رضایتمندی شهروندان

نقش اقتصاد_همدان_پریزادپاکدل:  مدیر شــهرداری منطقه ۳ همدان گزارش ۶ ماهه ای از اقدامات خود در 
موضوعات مختلف شهری ارائه کرد. در سالی که بنا به فرمایش مقام معظم رهبری »مهار تورم و رشد تولید«  
نامگذاری شــده  اســت، پای صحبتهای یکی از مدیران شــهری، محمد رضا فیضی منش شهردار منطقه ۳ 
همدان می نشینیم. مدیری که چند سال از مدیریتش در این پست  می گذرد و نظم و انضباط کاری را جزو 
شــعارهای تحقق یافته خود می داند که در نهایت رضایت ارباب رجوع را به همراه داشــته اســت، وی در این 

گفتگو به نشریح عملکرد ۶ ماهه نخست سال جاری در حوزه مدیریت شهر پرداخت.
گزارش حاضر خلاصه ای از فعالیت های گسترده شهرداری در حوزه های مختف است که با تلاش و سخت 
کوشی دلسوزانه تک تک کارکنان شهرداری، حمایت و راهبری شورای اسلامی شهر و همکاری بسیاری از 
نهادهای دولتی و از همه مهمتر یکدلی و همدستی همه شهروندان فرهنگ دوست این شهر محقق شده 
است.محمدرضا فیضی منش مردم را صاحبان شهرها دانست و بر همین اساس، در اجرای پروژه های شهری 
باید  رضایت شهروندان جلب شود، وکیفیت را به همراه سرعت در طرح ها مد نظر قرار داد تا به موفقیت رسید 
همچنین ارتقا سطح کیفی طرح ها نیازمند نظارت دقیق بر عملکرد حوزه های مختلف است که این امر مهم 
با بازدید مستمر امکان پذیر می شود، از وظایف مدیران شهری خدمت به مردم و حل مشکلات شهری است 
و برای این منظور باید از تمام توان و ظرفیت های موجود اعم از متخصصان شهرداری، سمن ها، تشکل های 
مردمی و ...  نهایت بهره برداری در این زمینه را برد. از همین رو، طرح های  شهری در منطقه ۳ همدان  در 
زمان های مقرر به بهره برداری رسید تا بهره گیری از فضاهای موجود و ظرفیت کارشناسان، امید، آرامش، 

آسایش، زیبایی و پاکیزگی را برای شهروندان منطقه به ارمغان آورد.
 اجرای عملیات آسفالت در 114 هزار متر مربع ��

مدیر شــهر داری منطقه ۳ همدان از اجرای عملیات آســفالت در معابر مختلف منطقه به مســاحت ۱۱۴ هزار 
متر مربع خبر داد و افزود: ۱۹ هزار تن آســفالت  با هزینه ای افزون بر  بر ۵۱۳ میلیارد ریال در شــش ماهه 
نخســت ســال ۱۴۰۲ در ســطح معابر مختلف منطقه ۳ اجرا شده است که نسبت به سال گذشته شاهد رشد 

کمی و کیفی در این حهزار وزه بوده ایم.
 احداث مجتمع خدماتی رفاهی الماس غرب   ��

شهردار منطقه ۳ همدان در ادامه از ساماندهی ورودی های شهر همدان و اهمیت آن سخن گفت و افزود:  
مجتمع خدماتی رفاهی الماس غرب  با اعتباری افزون  بر ۴۵۰ میلیارد ریال  و پیشرفت فیزیکی  ۱۰۰ درصد 
در شهریور ماه سال جاری همزمان با ایام اربعین به بهره برداری رسید.وی اضافه کرد:  طرح تعریض بلوار 
شهید سردار همدانی یکی از برنامه های مدیریت شهری برای ساماندهی ورودی شهر است که همواره مورد 
تاکید مســئولان بلند پایه اســتان همدان  بوده اســت.لازم به ذکر است، شهرداری منطقه سه همدان از ابتدا 
اقدام به تعریض و احداث کندرو بلوارسردارهمدانی کرده است  واین طرح  با پیشرفت ۸۰ درصدی به طول 
۴ کیلومتر اجرا شد  و انجام سایر مراحل باقی مانده طرح به طول ۱ کیلومتر جهت تعریض، نیازمند جمع آوری  
دکه های آب جوش، یخ و آشفته بازار ابتدای بلوار سردار شهید همدانی  بود که با همکاری کسبه و سرعت 
عمل شــهرداری منطقه ۳ و ورود  دســت اندرکاران  اعم از دادستان همدان، شهردار همدان، رئیس شورای 
اسلامی شهر همدان  مراحل نهایی هم عملیاتی شد .شهردار منطقه ۳ همدان با بیان اینکه عمران و آبادانی 
یک شــهر در گرو همکاری و مشــارکت شــهروندان می باشد از شهروندان عزیزی که املاک آنها در مسیر 

تعریض بلوار مذکور واقع گردیده تقاضای همکاری نمود.
 پروژه مجتمع کسب و کار شهید سردار همدانی در مراحل پایانی ��

مدیر شهرداری منطقه ۳ همدان در بخش دیگری از سخنان خود به یکی دیگر از طرح های در دست اقدام 
این مجموعه اشاره کرد و گفت: مجتمع شهید سردار همدانی  واقع در کوی خضر )جنب فرهنگسرای ولایت( 
با اعتباری افزون بر ۸۱ میلیارد ریال با ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی و با هدف توسعه کسب و کار خانگی در 
مراحل پایانی اتمام خود به سر می برد.وی  توسعه کسب و کار و فراهم کردن زمینه  مناسب برای کارآفرینی 
را از اولویت های کاری شهرداری این منطقه اعلام کرد.فیضی منش با اشاره به اینکه کاهــــش آســــیب های 
اجتماعــــی یکی از اهداف اساســــی شــــهرداری منطقه ۳ در اجرای ایــــن طرح بوده و توانمندســازی 
مناطق محروم همدان به جدیت در بخش های مختلف پیگیری خواهد شد.وی با اشاره به این که مجتمع 
کسب و کار شهید سردار همدانی   می تواند زمینه ورود مردان و زنان آن منطقه را به بازار کسب و کار فراهم 
کند، تصریح کرد: ارائه خدمت و امکانات اولیه و کم هزینه به شــــهروندان، اســــتفاده از ظرفیت های 
محلــــی برای توســــعه فرهنگ کارآفرینی و توانمندســــازی افراد محلی، ارتقای خدمات همه جانبه 

به منظور تبدیل شهرداری ازســــازمانی خدماتی به نهادی اجتماعی، ترویج و ارتقای فرهنگ کســــب 
و کار و کارآفرینی و نیــــز افزایش میزان مهارت های شهری و ارتقاء توانمندی های کارآفرینان، از اهداف 

این طرح  است.
 ایجاد دوربرگردان استاندارد  در ورودی شهرک شهید مدنی )اصلاح هندسی( ��

فیضی منش در ادامه از ایجاد دوربرگردان اســتاندارد  در ورودی شــهرک شــهید مدنی )اصلاح هندسی( با 
اعتباری افزون بر ۱۱۵ میلیارد ریال  به عنوان یکی دیگر از اقدامات انجام شده در ۶ ماهه نخست سال  جاری 
سخن گفت.این طرح به همت شهرداری منطقه سه  برای ارائه خدمات، روان سازی ترافیک و تسهیل در 
عبور و مرور شهروندان و نیز در جهت کاهش تصادفات و توجه ویژه مدیریت شهری به سلامت شهروندان، 
در بلوار امام خمینی عملیاتی شد.شایان ذکر است، شهرک شهید مدنی از محلات پرجمعیت و پرتراکم به 
شــهر همدان بوده و ارائه خدمات عمرانی و اجرای پروژه های مختلف برای شــهروندان در این محلات در 
دستور کار شهرداری قرار دارد.فیضی منش در ادامه به سختی اجرای این طرح به لحاظ بار ترافیکی اشاره 
کرد و گفت: اجرای طرح به لحاظ بار ترافیکی موجود در معبر ســنگین بود که با برنامه ریزی انجام شــده به 
شکل مناسبی اجرا شد.شهردار  منطقه ۳ همدان لزوم توجه به درخواست های شهروندان تاکید کرد و گفت:  
طرح  اصلاح هندسی ورودی شهرک شهید مدنی بارها از طرق مختلف مورد درخواست اهالی و شهروندان 

بوده است که با بررسی های به عمل آمده و اقدامات انجام شده به بهره برداری رسید.
 هدایت آبهای سطحی بلوار حضرت امام خمینی )ره( ��

شهردار منطقه ۳ در این رابطه گفت: جمع آوری و هدایت آب های سطحی و جریانات حاصل از بارندگی در 
مسیر صحیح به منظور پیشگیری از بحران های احتمالی جزء مهمترین اقدامات می باشد که برنامه ریزی های 
لازم در این حوزه صورت گرفته است،وی  افزود: در همین زمینه هدایت آب های سطحی بلوار حضرت امام 
خمینی )ره( با اعتباری افزون بر ۱۹ میلیارد ریال از دیگر اقدامات مدیریت شــهری در نیمه نخســت جاری 

محسوب می شود.
 احداث 2 زمین چمن  مصنوعی هدیه شهرداری منطقه 3 به شهروندان ��

شــهردار منطقه ۳ در بخش دیگری از ســخنان خود از اهمیت توجه به ســلامت جامعه و ورزش در محلات 
سخن گفت و اضافه کرد:  ۱۹ میلیارد و ۳۲۰ میلیون برای  برای احداث و تکمیل ۲ زمین چمن مصنوعی در 
محلات این منطقه  هزینه شد. فیضی منش تصریح کرد: شهرداری منطقه ۳ همدان توسعه زیرساخت های 
ورزشی فرهنگی را در دستور کار خود قرار داده است. وی  با بیان اینکه یکی از رسالت های مهم شهرداری 
در حوزه های فرهنگی ورزشــی توســعه زیرســاخت ها برای شکوفایی نسل جوان است، گفت: رویکرد این 
شهرداری افزایش هرچه بیشتر زیرساخت های ورزش های مختلف در سطح منطقه است به طوری که شهروندان 
در سطح محلات خود بتوانند از آن بهره ببرند.وی در ادامه خاطر نشان کرد: زمین چمن مصنوعی پارک جنت 
واقع در کوی جنت با اعتباری افزون بر ۱۱ میلیارد و ۴۲۰ میلیون ریال و زمین چمن مصنوعی پارک کوی 
امام رضا )ع( با اعتباری افزون  بر ۷ میلیارد و ۹۰۰ میلیون ریال در ســال جاری احداث شــده و در اختیار 
همشهریان قرار گرفته است.محمد رضای فیضی منش اظهار کرد: برای اصلاح و مناسب سازی معابر سطح 
منطقه، عملیات پیاده روســازی و بهســازی معابر مختلف در حال اجرا و انجام اســت.وی هدف از اجرای این 
طرح  را ارتقاء کیفیت معابر و مناســب ســازی پیاده روها به منظور تســهیل در عبور و مرور عابرین و زیبای 

سازی معابر عنوان کرد.
* پیاده رو سازی بلوار یادگار امام )ره( به متراژ ۶۵۰ متر مربع و با مبلغی افزون بر ۶ میلیارد و ۸۷۰ میلیون ریال

* پیاده رو سازی کندرو بلوار حضرت امام خمینی )ره( از ابتدای قاسم آباد به سمت پل غدیر با مبلغی افزون 
بر ۱۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون ریال و به متراژ ۱ هزار متر مربع

* پیاده رو سازی خیابان امام خمینی )ره( واقع در کوی قاسم آباد با مبلغی افزون  بر ۳ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
ریال و متراژ ۶۰۰ متر مربع

* پیاده رو سازی خیابان نظربیگ واقع در کوی جولان با مبلغی افزون  بر ۱۹ میلیارد ریال و متراژ ۹۰۰ متر مربع
فیضی منش در پایان  احداث ســرویس بهداشــتی پارک پردیســان واقع در بلوار حضرت امام خمینی )ره( با 
مبلغی افزون  بر ۲۰ میلیارد   و احداث ساختمان ناحیه سه شهرداری منطقه سه واقع در بلوار حضرت امام 
خمینی )ره( با مبلغی بالغ بر ۲۰ میلیارد ریال  را از دیگر اقدامات این منطقه دانســت و گفت: اجرای متوازن 
پروژه های عمرانی با لحاظ گزینه هایی  نظیر سرعت و کیفیت همواره در دستور کار بوده است و امیدواریم 

در نهایت شاهد رضایتمندی شهروندان همدانی باشیم.

رئیس جمهور: اقدامات هلدینگ پتروپالایش اصفهان برنامه محور است

قدردانی رئیس جمهور از میزان اشتغال زایی

محمد پیره زالی
روزنامه نگار

رئیس جمهور کشورمان گفت: اقدامات هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان بر اساس برنامه است و این امر منجر به امید آفرینی 

در جامعه می شود.
بــه گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، حجت الاسلام ابراهیم رئیسی عصر جمعه در آئین 
بهره برداری رســمی از طرح زیست محیطی تصفیه گازوئیل 
هلدینــگ پتروپالایش اصفهان ضمن قدردانی از جواد اوجی 
وزیر نفت، جلیل ســالاری مدیرعامل شرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتی و محسن قدیری مدیرعامل هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهان به دلیــل اجرای خوب پروژه های این 
هلدینگ اظهار داشت: همه برنامه ها و اقدامات در دستور کار 
برای این هلدینگ به خوبی در حال انجام اســت و مایه امید 

آفرینی برای مردم خواهد بود.
وی بــا بیــان اینکه در هلدینگ پتروپالایش اصفهان در کنار 
اجرای پروژه هایی که در راستای حفظ محیط زیست در دستور 
کار اســت، توســعه زنجیره ارزش صنعت نفت نیز مشــاهده 

می شــود، افزود: این امر یکی از اصلی ترین مســئولیت های 
اجتماعی این هلدینگ است که به خوبی در حال محقق شدن 

است.
رئیس جمهور با اشــاره به اشــتغال زایی خوب در هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان نیز گفت: نقطه قوت این اشتغال زایی 
ایجاد فرصت شغلی برای نخبگان است که این امر برای ما 
بسیار مبارک است.وی با اشاره به ارتباط هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان با شــرکت های دانش بنیان ابراز داشــت: اســتان 
اصفهــان پایتخــت شــرکت های دانــش بنیان اســت و 
ســرمایه گذاری صنایع بزرگ در این شــرکت ها نیز منجر به 
امیدآفرینی و ایجاد حس امنیت در بین جامعه دانشــگاهی و 
نخبگان می شود که این امر منجر به ماندگاری نخبگان در 
کشور می شود.حجت الاسلام رئیسی با اشاره به اینکه روند 
فعالیت ها و اجرای پروژه ها در هلدینگ پتروپالایش اصفهان 
بیانگر برنامه محور بودن فعالیت ها در این مجموعه اســت، 
گفت: هر گونه حمایت لازم را از این صنعت خواهیم داشت 
و امیدواریم هر چه زودتر اهداف تعریف شده برای این هلدینگ 
محقق شــود تا شــاهد رسیدن به جایگاه واقعی آن در سطح 

بین الملل باشیم.وی  اضافه کرد: به همه مسئولان و صاحبان 
صنایع نیز تاکید می کنم که در زمینه سرمایه گذاری در صنعت 
توجه داشــته باشــند چرا که در غیر این صورت از دنیا عقب 
خواهیم ماند و باور داشــته باشــیم که دنیا در همه عرصه ها و 
به ویژه صنعت نفت روز به روز در حال رشد و سرمایه گذاری 
است و چنانچه ما از این امر غافل شویم، عقب خواهیم ماند.
وی در ادامه با بیان اینکه کیفی ســازی تولید در صنعت نفت 
از اهداف محوری دولت در راســتای ارتقای ســلامت مردم 
اســت، اضافه کرد: تلاش امروز متخصصان در سنگر تولید 
روز به روز دشــمن را ناامیدتــر و زمین گیرتر می کند.رئیس 
جمهــور با تاکید بر ضرورت اصلاح الگوی مصرف و اهتمام 
جــدی به فرهنگ ســازی در این زمینــه گفت: اقدام بزرگ 
پتروپالایشگاه اصفهان در تولید روزانه ۱۰۰ هزار بشکه سوخت 
پاک، کیفی سازی تولید در صنعت نفت از جمله اهداف محوری 
دولت و موجب رفع آلایندگی و ارتقای سلامت مردم است.

وی اظهار داشــت: به همان میزانی که اعداد و ارقام در تولید 
مورد توجه است، باید کیفیت در تولید بنزین، گازوئیل و سایر 

محصولات نفتی و پتروشیمی نیز مورد توجه قرار گیرد.

با حضور رئیس جمهور؛
 توافق نامه توسعه زیست بوم فناوری 

زنجیره های ارزش صنعت، انرژی
 و سیلیکون امضا شد

توافق نامه همکاری توســعه زیســت بوم فنــاوری زنجیره های ارزش 
صنعــت، انــرژی و ســیلیکون میان معاونت علمی و فناوری ریاســت 
جمهــوری و هلدینگ پتروپالایش اصفهان در حضور رئیس جمهور به 
امضا رسید.به گزارش روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، مراسم بهره برداری رسمی از واحد تصفیه گازوئیل پتروپالایش 
اصفهان عصر جمعه با حضور حجت الاســلام ابراهیم رئیســی برگزار 

شــد، در حاشــیه این مراســم توافق نامه همکاری »توسعه زیســت بوم فناوری زنجیره های ارزش صنعت، انرژی و سیلیکون« میان معاونت علمی و فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و هلدینگ پتروپالایش اصفهان در حضور حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی به امضای دهقانی فیروزآبادی معاون 
علمی و فناوری رئیس جمهور و محسن قدیری مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان به امضا رسید.به موجب این توافق نامه »ایجاد و توسعه زیست بوم 

نوآوری و افزایش عمق بومی سازی فناوری های کلیدی« تسهیل و حمایت خواهد شد.
همچنین ارتقای بهره وری صنعت پتروپالایش و توســعه انرژی های تجدیدپذیر شــامل »توســعه زیرســاخت افزایش بهره وری و مدیریت پســماند صنعت 

پتروپالایش« و »ایجاد ارزش افزوده زیرساخت های پتروپالایش و تولید انرژی پاک« در دستورکار قرار خواهد گرفت .
اجرای این توافق نامه توسط صندوق نوآوری و شکوفایی تامین مالی خواهد شد.

اینفوگرافیک
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